
 
























































































































































































































































































































پنج شنبه 6 مهر 1402 -28 سپتامبر 2023 -12 ربیع الاول  1445 - شماره  26997

خبر

ادعایی  ارتباط  درباره  توضیح  خواستار  کنگره 
کارمند پنتاگون با ایران شد

ادعاهای مطرح شده در  قانون گذاران آمریکایی در پی  از  گروهی 
با  پنتاگون  فعلی  کارمندان  از  یکی  بودن  مرتبط  بر  مبنی  گزارشی 
ایران، در نامه ای از وزیر دفاع این کشور خواستند درباره استخدام 
در  تایمز  واشنگتن  روزنامه  دهد.  توضیح  نهاد حساس  این  در  او 
گزارشی نوشت که یک مقام ارشد پنتاگون که پیشتر برای »رابرت 
مالی« نماینده پیشین آمریکا در امور ایران در وزارت امور خارجه 
آمریکا کار می کرد به دست داشتن در یک »عملیات نفوذی قدرت 

نرم با طراحی و هدایت مقامات ایرانی« متهم شده است.
آمریکا: از طرح ژاپن برای احیای برجام اطلاعی 

نداریم
توافق  احیای  روند  درباره  آمریکا  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
زمینه و  این  در  ایران  با  غیرمستقیم  مذاکرات  ازسرگیری  هسته ای، 
دیگر موضوعات مرتبط با ایران پاسخ داد. متیو میلر در پاسخ به این 
سوال که آیا طبق اظهارات وزیر امور خارجه ایران مبنی بر این که 
ژاپن طرحی را برای ازسرگیری مذاکرات احیای توافق هسته ای ارائه 
داده، آمریکا از این طرح باخبر است یا نه، گفت: من از این ابتکار 
بخصوص اطلاعی ندارم. نمی دانم این اظهارات به چه چیزی اشاره 
دارد. امیرعبداللهیان تصریح کرد: ما از نقش سازنده ژاپن در احیای 

توافق هسته ای حمایت می کنیم.
خصومت  دلیل  به  کره  شبه جزیره  یانگ:  پیونگ 

آمریکا در آستانه جنگ هسته ای است
نماینده کره شمالی در سازمان ملل اعلام کرد، دولت های آمریکا 
به سمت جنگی هسته ای سوق  را  و کره جنوبی، شبه جزیره کره 
رویکرد،  این  دلیل  به  که  گفت  عمومی  مجمع  در  وی  می دهند. 
کشورش چاره ای جز افزایش بیشتر اقدامات و ظرفیت ها برای دفاع 
ملل  سازمان  در  شمالی  کره  سفیر  سونگ«،  »کیم  ندارد.  خود  از 
گفت: سال ۲۰۲۳ سالی به شدت خطرناک بوده است. شبه جزیره 
کره در یک وضعیت خیلی حساس و شکننده قرار گرفته که خطر 
این  بروز یک جنگ هسته ای وجود دارد و آمریکا مسؤول  حتمی 

وضعیت است.
میان  مذاکرات  ازسرگیری  لاوروف:درصدد 

اسرائیل و فلسطینی ها هستیم
خود  تونسی  همتای  با  دیدار  جریان  در  روسیه  خارجه  وزیر 
میان  مذاکرات  ازسرگیری  دنبال  به  کشورش  که  کرد  خاطرنشان 
وزیر  لاوروف،  سرگئی  است.  فلسطینی ها  و  صهیونیستی  رژیم 
خارجه روسیه در جریان کنفرانسی مطبوعاتی پس از مذاکراتش با 
نبیل عمار، همتای تونسی اش  خاطرنشان کرد: ما به تلاش ها برای 
ازسرگیری مذاکرات مستقیم فلسطینی-اسرائیلی ادامه خواهیم داد.

وی در ادامه افزود: این تنها راه برای اجرای قطعنامه های سازمان 
ملل است.

و  عربستان  کردن  نزدیک  برای  ماکرون  طرح 
آمریکا در پرونده هسته ای

منابع دیپلماتیک از طرح رئیس جمهوری فرانسه در راستای نزدیک 
درباره  آمریکا  و  سعودی  عربستان  مقامات  دیدگاه های  کردن 
پرونده هسته ای ریاض به عنوان یک شرط برای سازش آن و رژیم 
صهیونیستی پرده برداشته اند. یک منبع دیپلماتیک غربی فاش کرد 
که امانوئل ماکرون، رئیس جمهوری فرانسه اطلاعاتی را در اختیار 
دولت آمریکا قرار داده که منجر به تسریع در ارائه پیشنهادات مربوط 
به پروژه هسته ای مورد درخواست عربستان سعودی به عنوان یکی 
از سه شرط اصلی آن برای عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی 

شد.
از  بهتر  شکسته«  »کشتی  بایدنِ  واشنگتن پست: 

ترامپ است
»مکس بوت« ستون نویس روزنامه واشنگتن پست و مفسر محافظه کار 
گفت: جو بایدن در بهترین حالت یک »کشتی شکسته« است، اما 
چاره ای جز حمایت از او در برابر دونالد ترامپ نیست.  مکس بوت 
بیان کرد: پس از پیروزی دموکرات ها کمی آرام گرفته بودم اما اکنون 
موقعیت تغییر کرده و دونالد ترامپ به عنوان نامزد جمهوری خواهان 
شانس بالایی برای ورود دوباره به کاخ سفید دارد.وی افزود: ترامپ 
این بار ۱۰ برابر خطرناک تر شده و به هیچ بزرگسالی در کاخ سفید 
اجازه نخواهد داد تا درباره بدترین غرایز او تحقیق و تفحص کند.
مردم عربستان:نمی توانیم به آمریکا اعتماد کنیم

آمریکایی  پژوهشکده  توسط  گرفته  صورت  نظرسنجی  یک  نتایج 
از روند عادی سازی  اقلیتی که  آمار  »واشنگتن« نشان می دهد که 
روابط میان عربستان و رژیم صهیونیستی حمایت می کنند در حال 
نظرسنجی صورت  نتایج  آمده است:  این گزارش  کاهش است.در 
یک  و  واشنگتن  پژوهشکده  سوی  از  گذشته  اوت  ماه  در  گرفته 
شرکت جمع آوری اطلاعات مستقل، نشان می دهد میزان تأیید عادی 
سازی روابط میان عربستان و رژیم صهیونیستی از سوی مردم این 
کشور طی سال های گذشته کاهش یافته به طوری که تنها یک اقلیت 

کوچک این روند را تأیید کرده و با آن موافق هستند.
روسیه ۲۳ فرد و نهاد انگلیسی را تحریم کرد

وزارت خارجه روسیه با انتشار بیانیه ای اعلام کرد ۲۳ فرد و نهاد 
وزارت  بیانیه  است.در  کرده  تحریم  را  انگلیس  دولت  به  مربوط 
خارجه روسیه آمده است که »روسیه تحریم های تلافی جویانه خود 
اضافه  فهرست  این  به  را  نفر   ۲۳ و  داده  گسترش  را  بریتانیا  علیه 
کرده است.«در بیانیه وزارت خارجه روسیه تأکید شده که ورود به 
خاک روسیه برای افراد تحریم شده ممنوع است، به ویژه برای »تونی 
مسئول  و  و  انگلیس  مسلح  نیروهای  دفاعی  رئیس ستاد  راداکین«، 

آموزش نظامیان نیروهای مسلح اوکراین در خاک انگلیس.
مدودف: روسیه دیگر چاره ای جز درگیری مستقیم 

با ناتو ندارد
نائب رئیس شورای امنیت روسیه اعلام کرد: روسیه دیگر چاره ای 
جز درگیری مستقیم با ناتو ندارد.»دیمیتری مدودف«اعلام کرد که 
به نظر می رسد گزینه ای برای مسکو جز درگیری مستقیم با ناتو در 
میدان نبرد باقی نمانده است.نایب رئیس شورای امنیت روسیه در این 
خصوص گفت: ظاهراً چاره ای برای روسیه به جز درگیری مستقیم 
با ناتو در میدان نبرد که آشکارا به یک بلوک فاشیستی هیتلر- محور 
با ابعاد بزرگ تر تبدیل شده، باقی نمانده است.»دیمیتری مدودف« 
برای  آن  نتایج  اگرچه  هستیم،  درگیری  این  آماده  ما  کرد:  اضافه 

بشریت هزینه ای بیش از سال ۱۹۴۵ خواهد داشت.
ادعای آمریکا درباره دیپلماسی با ایران

با  خود  خبری  نشست  در  آمریکا  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
خبرنگاران در پاسخ به سئوالی درباره ابراز تمایل ایران برای مذاکره 
مدعی شد که اگر تهران بدنبال فضا برای دیپلماسی است، باید در 
جهت کاهش تنش بر سر برنامه هسته ای خود گام هایی برداشته و 
همکاری خود با آژانس بین المللی انرژی اتمی را تقویت کند.متیو 
میلر، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در این ارتباط ادعا کرد: »اگر 
ایران می خواهد تنش ها کاهش پیدا کند و فضا برای دیپلماسی باز 

شود، باید خود، گام هایی در جهت کاهش تنش بردارد.«
پاکستان مهاجران افغانستانی را اخراج می کند

مهاجر  میلیون  یک  گام،  اولین  در  پاکستان،  دولت  طرح  براساس 
افغانستانی فاقد اسناد از پاکستان اخراج خواهند شد.دولت پاکستان 
طرح وزارت کشورش مبنی بر اخراج جمعی مهاجران افغانستانی 
از این کشور را تأیید کرده است.شبکه خبری نیوز ۱۸ که به منابعی 
در ارتباط با این تصمیم دست یافته است، نوشت که دولت فدرال 
روند  با  رابطه  در  کشور  وزارت  طرف  از  که  را  طرحی  پاکستان 
کرده  تأیید  است،  شده  ارائه  افغانستانی  مهاجران  جمعی  اخراج 
مهاجر  میلیون  یک  حدود  فاز  اولین  در  که  است  داده  دستور  و 

افغانستانی از این کشور اخراج شوند. 

افزایش آمار مراجعه به پزشک با علائم سرماخوردگی

بازگشت مرگ های کرونایی
مینو محرز: ویروس کووید هم چنان به قوت سابق پابرجاست

از عوامل  تابستانیِ اخیر یکی  مینو محرز می گوید: »سفرهای 
شیوع بیماری های عفونی و انتشار ویروس ها هستند. ضروری 
بیماری  به  مشکوک  و  بازمی گردند  سفر  از  که  افرادی  است 
هستند، سه الی پنج روز خود را قرنطینه کنند تا ویروس حالت 

بیماری زایی خود را از دست بدهد و علائم کاهش یابند.«
پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  اعلام  به  بنا 
تا  بیست وششم شهریور  تاریخ  از  آمار واکسیناسیون،  آخرین 
روز شنبه یکم مهرماه، ۹۶۹ نفر مبتلای جدید کرونا در کشور 
زمانی جان  بازه  این  نیز طی  مبتلا  بیمار   ۲۲ و  شناسایی شد 
تابستان  پایان  که  داده  نشان  تجربه  دادند.  دست  از  را  خود 
ویروسی  بیماری های  از  بسیاری  شیوع  فصل  پاییز،  آغاز  و 
است و افراد زیادی با علائمی شبیه سرماخوردگی به پزشک 
از سال، سرمای هوا می تواند  این مقطع  مراجعه می کنند. در 
میزان آسیب پذیری در  بدن را سرکوب کند و  ایمنی  سیستم 
رایج ترین  از  یکی  آنفلوانزا  دهد.  افزایش  را  عفونت ها  برابر 
ویروس های فصلی است که به دلیل تشابه علائم آن با ویروس 
می شود.  گرفته  اشتباه  معمولًا  ویروس (  )راینو  سرماخوردگی 
در شرایط فعلی که ظهور زیرسویه جدیدی از ویروس کووید 
هم گزارش شده، شرایط برای تشخیص نوع بیماری برای افراد 

سخت تر است و لازم است حتماً به پزشک مراجعه کنند.

بیماری های  متخصص  محرز،  مینو  دکتر  خصوص  همین  در 
به پزشک  اخیراً  »بیمارانی که  به خبرآنلاین می گوید:  عفونی 
تهوع  و  اسهال  چون  علائمی  دارای  اغلب  می کنند،  مراجعه 
شدید، کاهش وزن غیرارادی و دل درد هستند که این علائم 
حاضر  حال  در  اما  بود،  کرونا  بیماری  به  ابتلا  نشانه  پیش تر 
ممکن  فوق  علائم  یافته،  شدت  فصلی  آنفلوانزای  شیوع  که 
ویروس های  حتی  یا  باشد  آنفلوانزا  ویروس  به  متعلق  است 
بوده  هم  مواردی  هرچند  باشند.  دخیل  امر  این  در  نیز  دیگر 
که فرد با همین علائم مراجعه کرده و تست کرونای او مثبت 
شده است. ویروس کووید هم چنان به قوت سابق پابرجاست 
فرد  که  نیست  عجیبی  اتفاق  می کند.  تغییر  هم  روزبه روز  و 
با علائم سرماخوردگی به پزشک مراجعه کند، اما در نهایت 
متوجه شود مبتلا به آنفلوانزا یا کروناست.«او با اشاره به اینکه 
سفرهای تابستانی اخیر در گسترش ویروس های فصلی نقش 
دارند، می گوید: »خطرِ این موضوع زمانی بیشتر است که این 
افراد در خانواده یا اطرافیان خود، مریض بدحال یا فرد مسن 
به  ابتلا  در صورت  که  باشند؛  داشته  زمینه ای  بیماری های  با 
هر یک از ویروس ها احتمال دارد در شرایط خطرناکی قرار 
و  زدن  ماسک  حاضر  حال  در  محرز،  اظهارات  بگیرند.«طبق 
رعایت فاصله فیزیکی تنها راه پیشگیری از ابتلا به ویروس ها، 

 ... و  مترو  خرید،  مراکز  معابر،  نظیر  شلوغ  اماکن  در  به ویژه 
است. شست وشوی مرتب دست ها و عدم تماس دست آلوده 
اقدامات  دیگر  از  دهان  و  چشم  به ویژه  صورت،  اجزای  با 
پیشگیرانه است. علاوه بر این موارد، تا زمانی که دمای هوا 
مطلوب و مساعد است، بهتر است حداقل یک پنجره در منزل 
اضافه  هم چنین  او  بماند.  باز  هوا  تهویه  کار جهت  محیط  و 
می کند: »افرادی که از سفر بازمی گردند و مشکوک به بیماری 
هستند، بهتر است سه الی پنج روز خودشان را قرنطینه کنند 
تا ویروس حالت بیماری زایی خود را از دست بدهد و علائم 
کاهش یابند. پس از سپری کردن این مدت، افراد با رعایت 

نسبی پروتکل ها می توانند در جمع حاضر شوند.«
مینو محرز در خصوص شروع سال تحصیلی و احتمال افزایش 
بیماری ها تأکید دارد: »اگر افراد کوچکترین علائمی از بیماری 
به  از رفتن  بهتر است  و کسالت را در خود مشاهده کردند، 
محل کار و تحصیل اجتناب کنند و تحت درمان قرار بگیرند. 
والدین نیز موظفند بیش از پیش بر وضعیت بهداشت و شرایط 

سلامتی فرزندان محصل خود نظارت داشته باشند.«
واریانت غالب کدام است؟

حمید سوری، استاد اپیدمیولوژی و مدرس ارشد بین المللی 
نیز درباره شیوع کرونا در کشور می گوید: »متاسفانه به دلیل 
ما  ژنتیکی،  تست های  سیستماتیک  و  کافی  تعداد  انجام  عدم 
هنوز نمی دانیم واریانت یا واریانت های غالب در کشورمان چه 
هستند. و آنچه از نبود واریانت ها یا ساب واریانت های جدید 

گزارش می شود بیشتر ناشی از جهل است.«
واریانت  جهان  سطح  در  حاضر  حال  »در  می دهد:  ادامه  او 
 ۱.۵.۱  FL سپس  و   EG۵ موار  پنجم  یک  از  بیش  در  غالب 
این  بیشتر  که  داشت  توجه  باید  ولی  هستند.   XBB۱.۱۶.۶ و 
اطلاعات از کشورهای غربی گزارش می شوند که احتمالا با 
الگوی ژنتیکی ویروس های غالب در کشور ما متفاوت است. 
پس نمی توان با نگاه به غرب در برخورد با اپیدمی برنامه ریزی 
کرد و برنامه آنها را در ایران کپی کرد. گزارش واریانت هایی 
مانند پیرولا در انگلستان و سایر کشورهای غربی نباید حواس 
ما را از کشور خودمان پرت کند هرچند نباید به آنها بی توجه 
بود. برای مثال گزارش های هندوستان در روزهای اخیر نشان 
می دهد تا کنون هیچ موردی از پیرولا در بررسی فاضلاب های 
از  جدیدی  واریانت  ساب  برعکس  و  نشده  دیده  کشور  آن 

سویه اریس در هند دیده شده است.«
اپیدمی  مجدد  خیزش  بیم  که  شرایطی  »در  می گوید:  سوری 
بیماری های  معمول  پیشگیرانه  مداخلات  باید  دارد  وجود 
یا  آلوده  افراد  با  مناسب  گذاری  فاصله  مانند  تنفسی  عفونی 
افراد  برای  اینها  مانند  و  دستها  ، شستن  ماسک  زدن  مظنون، 
پرخطر جدی تر گرفته شود. هرچند نقش اصلی این مقابله را 

نظام سلامت کشور با آمادگی لازم باید بازی کند.«

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: تصویب کردیم بودجه 
بر اساس سیاست های کلی برنامه هفتم تدوین شود و با توجه 
به اینکه کلیات برنامه از مجلس رأی گرفته شده است، برخی 

تغییرات نیز در بودجه اعمال خواهد شد. 
امروز،  صبح  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  منظور  داود 
چهارشنبه، در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
تکالیف  و  کردیم  ابلاغ  را   ۱۴۰۳ بودجه  بخشنامه  ما  گفت: 
دستگاه ها مشخص و ابلاغ شده است، هم چنین ستاد بودجه 
نیز فعال شده است و چارچوب کلی بودجه را آماده کرده ایم 
و در زمان قانونی یعنی آبان ماه مرحله اول تقدیم بودجه را 

انجام خواهیم داد.
وی افزود: تصویب کردیم بودجه بر اساس سیاست های کلی 
برنامه  کلیات  اینکه  به  توجه  با  و  شود  تدوین  هفتم  برنامه 
از مجلس رأی گرفته شده است، برخی تغییرات نیز در در 

بودجه اعمال خواهد شد.
بنزین  قیمت  افزایش  درباره  تصمیمی  اینکه  بیان  با  منظور 
مصرف  در  صرفه جویی  به دنبال  ما  و  است  نشده  گرفته 
برنامه هفتم احکام  اظهار داشت: در لایجه  سوخت هستیم، 
کمک  بنزین  صرفه جویی  در  که  کردیم  پیش بینی  خوبی 
رشد  آهنگ  که  است  غیرقیمتی  ما  سیاست های  می کند؛ 

مصرف را مدیریت می کند.
رئیس سازمان برنامه و بودجه درخصوص پرداخت مطالبات 
 ۱۰۴ بودجه حدود   ۱۴ تبصره  در  کرد:  بیان  نیز  گندم کاران 
هزار میلیارد تومان برای خرید گندم پیش بینی شده بود که 
تاکنون ۱۱۵ همت پرداخت کردیم؛ با توجه به اینکه خرید 
 ۴۰ که  شود  پرداخت  همت   ۱۵۰ باید  دادیم،  انجام  زیادی 
شهریور  آخر  تا  بودیم  داده  قول  ما  است.  باقی مانده  همت 
در  لازم  منابع  اینکه  به  توجه  با  ولی  دهیم  انجام  را  تسویه 
جابجایی  برای  مجوزهایی  بود،  نشده  پیش بینی  بودجه 
پرداخت  را  مطالبات  تمام  مهرماه  پایان  تا  و  گرفتیم  منابع 
از  نیز  پرداخت ها  این  در  تأخیر  به خاطر  اینکه  کنیم. ضمن 

گندمکاران عذرخواهی می کنیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه :
بودجه ۱۴۰۳ در زمان مقرر به 

مجلس می رود 
سیاست بنزینی دولت غیرقیمتی است

طحان نظیف درباره رد مصوبه اصلاح تبصره ۵ ماده ۵ قانون 
سنجش و پذیرش در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور 

توضیحاتی ارائه کرد.
هادی طحان نظیف عضو حقوقدان و سخنگوی شورای نگهبان 
در گفتگو با شبکه خبر از رد مصوبه اصلاح تبصره ۵ ماده ۵ 
قانون سنجش و پذیرش در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی 
کشور که هفته گذشته در مجلس شورای اسلامی به تصویب 

رسیده بود، خبر داد.
وی ابتدا در رابطه با این مصوبه بیان داشت: این طرح شیوه 
برای  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  سوی  از  شده  پیش بینی 
و  بود  شده  اجرایی  گذشته  سال  از  که  را  کنکور  برگزاری 
و  می داد  تغییر  شد،  برگزار  آن  مبنای  بر  هم  اخیر  کنکور 
برگزاری آن را به شیوه سال های قبل از ۱۴۰۲ باز می گرداند.

که  موضوع  این  اهمیت  لحاظ  به  گفت:  سپس  طحان نظیف 
آن ها  خانواده های  دغدغه  و  دانش آموزان  از  بسیاری  مساله 
امروز یک جلسه  تعیین تکلیف شود،  تا هرچه سریعتر  است 
فوق العاده در شورای نگهبان برگزار شد و این موضوع مورد 

بررسی قرار گرفت.
و  متعدد  مباحث  کرد:  خاطرنشان  نگهبان  شورای  سخنگوی 
باره وجود دارد. شورای نگهبان پیش  نکات مختلفی در این 
از  مخالفان  و  موافقان  با  مختلفی  جلسات  امروز،  جلسه  از 
و  آن ها  نکات  کرد  سعی  و  کرد  برگزار  مرتبط  دستگاه های 

ادله شان را بشوند.
شیوه  تغییر  کرد:  عنوان  اینگونه  را  مصوبه  این  رد  دلیل  وی 
برگزاری کنکور در جلسه امروز شورای نگهبان مغایر اصولی 

زمان  هم  و  موضوع  اصل  هم  شد؛  شناخته  اساسی  قانون  از 
اجرای موضوع مغایر شناخته شد.

داشت:  اظهار  کنکور  برگزاری  زمان  درباره  طحان نظیف   
برگزاری آزمون سال ۱۴۰۳ به روال برگزاری آزمون سراسری 
زمان  تا  که  زمانی  فاصله  به  توجه  با   ،۱۴۰۲ سال  از  قبل 
بند ۱۰ اصل سوم قاون  برگزاری کنکور ۱۴۰۳ داریم، مغایر 

اساسی شناخته شد.
وی در خصوص اصل موضوع هم این نکته را گفت که این 
موضوع در نظرات شورای نگهبان مسبوق به سابقه است. در 
قرار  اسلامی  شورای  مجلس  اصلاح  مورد  که  قانونی  همین 
مواجه  نگهبان  شورای  اشکال  با  هم  قبلا  موضوع  این  گرفته 

شده بود.
سوال  این  به  پاسخ  در  پایان  در  نگهبان  شورای  سخنگوی 
مجری که آیا معدل در کنکور سال ۱۴۰۳ تاثیر خواهد داشت 
بوده خواهد  بله؛ طبق روالی که سال گذشته  یا خیر؟ گفت: 
بود. مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنان پابرجاست 

و مبنای عمل خواهد بود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از ابلاغ تغییرات ساختاری این 
وزارت خانه طی روزهای آینده خبر داد. 

در  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  اسماعیلی،  مهدی  محمد   
حاشیه جلسه هیات دولت، درباره تغییر ساختار این وزارتخانه 
گفت: تغییرات ساختاری وزارت فرهنگ و ارشاد طی روزهای 

آینده ابلاغ خواهد شد.
وی اظهار داشت: از ابتدای شروع به کار مطالبه  رهبر معظم 
در  بازنگری  و  ساختاری  تغییرات  برخی  انجام  برای  انقلاب 
اکنون  و  دادیم  قرار  کار  دستور  در  را  رسانه ای  اقدامات 
روزهای  در  آن  از  بخشی  که  شده  آماده  ساختاری  تغییرات 

آینده ابلاغ می شود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اضافه کرد: همچنین تغییر ماموریت ها را 
برای مراکز داریم و آخرین رایزنی ها و گفت و گو با سازمان 

امور استخدامی صورت گرفته و روزهای آینده ابلاغ می شود.
اسماعیلی ادامه داد: البته برخی از این اقدامات از جمله تغییر 
نام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، نیازمند به قانون است که 
باید در مجلس اتفاق بیفتد و درباره اسم در آنجا به تصویب 
برسد. دوستان در مجلس آمادگی این را دارند و در این زمینه 
با آنها گفت و گو کردم البته تغییر نام، مساله اول ما نیست مهم 

کارکرد و ساختاری است که باید اتفاق بیفتد.
اسماعیلی ادامه داد: برای اسم هم در حال گفت و گو هستیم. 
پیشنهادها  مجموع  براساس  وزارتخانه  و  دولت  بندی  جمع 
است و تاکنون چیزی قطعی نشده است ما از اصحاب فرهنک 
اعلام  دارند  پیشنهاداتی  اگر  کنیم  هنر و رسانه دعوت می  و 
و  است  نخبگان  با  کارمان  فرهنگ  وزارت  در  ما  کنند چون 

اعتقاد به رفت و برگشت های مشورتی داریم.

ما هنوز چیزی  تاکید کرد که  ارشاد اسلامی  وزیر فرهنگ و 
را قطعی نکردیم و منتظر بیان پیشنهادات هستیم و تلاش می 
کنیم اسم کاملی را متناسب با اقتضائات و ساختارها انتخاب 
بنیادی  تا وزارتخانه آن ماموریت  پیشنهادها را اعلام کنیم  و 
کشور  و  داخل  در  هنر  و  فرهنگ  پاسداشت  در  را  اصلی  و 

داشته باشد.
در هیچ استانی برای برگزاری کنسرت مشکلی نداریم 

بودن  مواجه  پیرامون  سوالی  به  پاسخ  در  همچنین  اسماعیلی 
برخی  در  کنسرت  برگزاری  زمینه  در  موانع  و  مشکلات  با 
استان های مذهبی، گفت: خیر، ما با هماهنگی های کامل میان 
مجموعه های مختلف در حال انجام امور و پیش برد فعالیت های 
فرهنگی هستیم و در همه استان ها فعالیت های فرهنگی در حال 

انجام است.

را  آباد  خرم  در  نظامی  مراکز  به  حمله  ادعای  کشور  وزیر 
تکذیب کرد و لرزش ایجاد شده را ناشی از زلزله در عمق 

کم دانست. 
جمع  در  دولت  هیات  جلسه  حاشیه  در  وحیدی  احمد 
کشور،  در  خارجی  مهاجرین  تعداد  درباره  خبرنگاران 
امور  ساماندهی  برای  تلاش  در  کشور  وزارت  کرد:  اظهار 
ممکن  شود  می  گفته  رسانه ها  در  آنچه  اما  است  مهاجرین 
را  اعداد  این  رسمی  مرجع  هیچ  که  باشد  مبالغه هایی  است 
تایید نمی کند اما کاملا مشخص است که براساس یک برنامه 
طراحی شده نسبت به ساماندهی اتباع خارجی اقدام خواهد 
که  هم  کسانی  شوند.  برگردانده  باید  غیرمجاز  اتباع  شدو 

مجوز حضور دارند، باید ساماندهی شوند.
ایران،  در  افغانستانی  مهاجرین  تعداد  خصوص  در  وی 
نفر  میلیون   ۵ کنیم  تایید  توانیم  می  ما  آنچه  کرد:  تصریح 
می  نظر  به  است.  کمتر  رسمی  مهاجرین  تعداد  البته  است. 
درباره  ساختگی  آمارهای  و  غیرکارشناسانه  اظهارات  رسد 

تعداد مهاجرین بیان می شود.
وحیدی همچنین درباره ادعای حمله اسرائیل به مراکز نظامی 
در خرم آباد، گفت: این مساله تکذیب می شود. براساس اعلام 
و  بود  شده  انجام  زلزله  بوسیله  لرزش  این  رسمی،  مراجع 
کم  عمق  لرزه،  زیاد  میزان  علت  متخصصین،  نظر  براساس 
بوده  لرزش  و  تکانه  هم  صدا  علت  است.  بوده  لرزه  زمین 

است.
ایران  امنیتی  نامه  توافق  اجرای  روند  درباره  کشور  وزیر 
تیم  کند.  می  عمل  توافق  طبق  گفته  عراق  گفت:  عراق،  و 
بازرسی ایران هم به آنجا رفته و نتیجه اعلام می شود. تعهد 
آنها تا ۲۸ شهریور بود که چند روزی فرصت بیشتر به آنها 
داده شد. اقداماتی انجام شده است ولی باید بررسی شود که 
اینکه این اقدامات طبق انچه ما می خواستیم بوده است یا نه.

انجام  قصد  تروریست ها  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  وی 
اقدا تروریستی در کدام مناطق کشور را داشتند، گفت: آنها 
دنبال اقدام در مناطق مختلف از جمله مراکز مذهبی و برخی 

تجمعات را داشتند.

طحان نظیف اعلام کرد 

شورای نگهبان مصوبه کنکوری مجلس را رد کرد 

اسماعیلی: 

تغییرات ساختاری وزارت ارشاد طی روزهای آینده ابلاغ خواهد شد 
در هیچ استانی برای برگزاری کنسرت مشکلی نداریم 

وزیر کشور :

۵ میلیون مهاجر افغانستانی داریم/ مسئله مهاجران ساماندهی می شود

آزمون  ظرفیت  تمام  چون  گفت:  پرورش  و  آموزش  وزیر 
استخدامی کامل نشد، متأسفانه تعدادی از کلاس های درس 
نیمه های مهر برای آنها معلم تأمین  تا  بدون معلم مانده که 

می شود.
 رضا مراد صحرایی در حاشیه یادواره شهدای دانش آموز در 
پاسخ به این سوال که چه تعداد از کلاس های درس بدون 
معلم است؛ گفت: آمار دقیق در دست نیست و تعداد خیلی 
استخدامی  آزمون  باقی مانده  ظرفیت  تعداد  به  و  است  کم 
است، این موضوع طبیعی است، درسال های گذشته هم چنین 

وضعیتی داشتیم،
سال  استخدامی  آزمون  که  کرد  امیدوراری  ابراز  صحرایی 
را  معلم  بدون  کلاس  مشکل  تا  شود  برگزار  امسال  آینده 

نداشته باشیم.
آزمون  ظرفیت  تمام  چون  افزود:  پرورش  و  آموزش  وزیر 
استخدامی کامل نشد، متأسفانه تعدادی از کلاس های درس 
نیمه های مهر برای آنها معلم تأمین  تا  بدون معلم مانده که 

می شود.
صحرایی در پاسخ به این سوال که آئین نامه ستاد راهبری و 
نظارت تعلیم و تربیت که توسط رئیس جمهور اعلام شد، 
چه زمانی تدوین می شود گفت: یک ستاد در شورای عالی 
ستاد  عنوان  با  قبل  سال  دو  حدود  از  پرورش  و  آموزش 
بنیادین تصویب شده است که ریاست  راهبری سند تحول 
آن برعهده معلون اول رئیس جمهور است و به زودی درباره 

جلسه آن درباره طرح ملی مهارت برگزار خواهد شد.
اینکه سال تحصیلی جدید  بیان  با  وزیر آموزش و پرورش 
گفت:  شد؛  آغاز  قوی  ایران  قوی  مدرسه  کلیدی  شعار  با 
دانش  شهید  هزار   ۳۶ یادبود  مراسم  برگزاری  شاهد  امروز 
آموز در ۳۶ هزار مدرسه کشور توسط سازمان بسیج دانش 

آموزی بودیم.
اصلی  مایه  دانش آموز  شهدای  خصوصاً  شهدا  افزود:  وی 
قدرت امروز کشور هستند و قدرتی و اثرگذاری امروز ما در 
منطقه و اینکه دشمن جرئت تعرض به خاک کشور را ندارد، 
با  است.  دانش آموز  بویژه شهدای  پاک شهدا  حاصل خون 

این شهدای معصوم بسیاری از غیرممکن ها ممکن می شود.
و  آموزش  بنیادین  تحول  سند  در  اینکه  بیان  با  صحرایی 
انقلاب  تراز  آموز  دانش  برای  ویژگی   ۴۰ از  بیش  پرورش 
شهدای  در  ویژگی ها  این  همه  گفت:  است؛  آمده  اسلامی 
دانش آموز وجود دارد و از دانش آموزان می خواهیم که این 

ویژگی ها را در رفتار شهدای دانش آموز ببینند.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: ۳۶ هزار دانش آموز شهید 
در دره سنی ۱۴ تا ۱۸ سال داشتیم که حتی سن برخی هم 
کمتر از این عدد بود که آنها می توانند الگوی مناسبی برای 

دانش آموزان باشند.
مدارس  در  آموزشی  عدالت  برقراری  درباره  صحرایی 
کشور گفت: عدالت آموزشی محور همه برنامه های آموزش 
در  کیفیت  با  آموزشی  فضای  ساختن  است  پرورش  و 
برای  نوشت افزار  تهیه  باکیفیت،  معلم  تأمین  سراسر کشور، 
دانش آموزان مناطق محروم، اعصای کتب درسی رایگان یا 
مناطق  با ۸۵ درصد تخفیف در برخی  توزیع کتاب درسی 
اقداماتی است که در جهت تحقق عدالت  از جمله  کشور 

آموزشی انجام شده است.

صحرایی: 
مشکل کلاس های بدون معلم به 

زودی حل می شود 
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مدیر منطقه پنج شهرداری رشت خبر داد 
آغازعملیات احداث پارک محلی  

خیرین  در مسکن مهر رشت

استاندار گیلان:
پیشگیری از اعتیاد در جامعه 

جدی تر گرفته شود

آخرین جزییات سیل آستارا 

آمادگی یک خیر برای برچیدن مدرسه کانکسی
افزایش خانه های آسیب دیده به یک هزار و ۱۳۶ مورد

بندر  مرزی  شهرستان  بحران  مدیریت  ستاد  نشست  آخرین   
آستارا ضمن اعلام جدیدترین جزییات ارزیابی خسارت های 
ناشی از سیل هفته گذشته، با خبرهای خوشی هم چون برچیده 

شدن یک مدرسه کانکسی با کمک فردی خیر همراه بود. 
به گزارش ایرنا، بارش رگباری بیش از ۲۱۸ میلی متر باران و 
جاری شدن سیل در ۲۷ شهریور آسیب هایی را به واحدهای 
راه ها،  و  پل ها  برق،  تیرهای  خودروها،  مسکونی،  و  تجاری 

باغ ها و زمین های کشاورزی آستارا وارد کرد.
آسیب  حادثه  این  جریان  در  روستا   ۲۰ از  بیش  و  شهر   ۲
دیدند که به تدریج با فروکش کردن سیل و امدادرسانی اولیه، 
بررسی شرایط و خسارت های  منظور  به  مربوطه  کارشناسان 

مالی سرکشی به نقاط مختلف شهرستان را آغاز کردند.
به  سیل  ریالی  خسارت  میزان  مجموع  اولیه  برآوردهای 
بخش های مختلف را ۶ هزار میلیارد اعلام کرد که از جمله 
ابنیه و راه ها  به  میلیارد ریال خسارت  شامل سه هزار و ۶۰ 
و ۸۷۰ میلیارد ریال خسارت به باغ ها و زمین های کشاورزی 
سه شنبه شب  آستارا  خدمات رسان  و  اجرایی  بود.دستگاه های 
را  کارشناسی  ارزیابی های  و  آمارها  جزییات  آخرین  نیز 
ضمن ارایه گزارشی اعلام کردند که البته این نشست سوای 
برچیده  از جمله  اتفاق های خوبی  ناخوشایند سیل،  خبرهای 
شدن یکی از ۲ مدرسه کانکسی شهرستان را به همراه داشت.
افزایش خانه های آسیب دیده به یک هزار و ۱۳۶ مورد

مدیر بنیاد مسکن انقلاب اسلامی آستارا در این نشست گفت: 
نظارت  بخش  در  واحد مسکونی   ۱۳۶ و  از یک هزار  بازدید 
و ارزیابی انجام شده که شامل ۸۴۲ مورد در ۲ شهر و ۲۹۳ 
مورد در ۲۱ روستا، همچنین ۷۵۸ مورد در شهر آستارا و ۸۵ 
 ۱۷۹ و  مرکزی  بخش  به  مربوط  مورد   ۱۱۴ لوندویل،  مورد 

مورد بخش لوندویل بوده است.
مهدی گرویان با اشاره به اینکه لوندویل شاهد بیشترین بارش 
و بیشترین میزان تخریب نیز در روستاهای کانرود و سیبلی به 
ترتیب با ۶۸ و ۴۹ مورد بوده است، افزود: ۷۸۵ مورد معیشتی 
بازدید شده  بقیه واحدهای  مسکونی و ۱۲۷ مورد تجاری و 

تنها مسکونی بودند.
از بین رفتن ۱.۶ هکتار شالیزار 

مدیر جهاد کشاورزی آستارا نیز بیان کرد: حدود سه هزار و 
۲۰۴ هکتار شالیزار در شهرستان داشتیم که ۳۳۶ هکتار دچار 
آبگرفتگی شده و ۱.۶ هکتار به طور کامل از بین رفته است.

از  شده  تهیه  فهرست  به  توجه  با  افزود:  میرزایی  حقیقت 
جهاد  به  مردمی  مراجعه های  و  بخشداران  و  دهیاران  سوی 
کشاورزی، کارشناسان بر اساس برنامه  زمان بندی برای راستی 
و  آوردند  به عمل  مزرعه ها  و  باغ ها  از  بازدیدهایی  آزمایی 

میزان خسارت های وارده را به تفکیک برآورد کردند.
وی اظهار کرد: کارشناسان جهاد کشاورزی آستارا به صورت 
افراد  اگر  اما  دارند  بازدید  سیل زده  نقاط  همه  از  میدانی 
خسارت دیده از سیل جا مانده باشند، می توانند به اداره جهاد 

کشاورزی شهرستان مراجعه کنند.
مجموعه  این  کرد:  اضافه  آستارا  کشاورزی  جهاد  مدیر 
همچنین در راستای تنظیم بازار از روز گذشته توزیع ۲.۵ تن 
مناطق سیل زده کانرود و  قیمت مصوب در  با  مرغ  گوشت 
باغچه سرا را آغاز کرد که توزیع به صورت محله محور بوده و 

با استقبال خوبی از سوی مردم روبه رو شده است.
به شرایط  توجه  با  نیز  نان  و  آرد  عنوان کرد: در حوزه  وی 
قطعی آب، پیش تر به نانوایان اطلاع داده شده است که آب 
مورد نیاز خود را ذخیره کنند تا مشکلی در ارایه خدمات به 

مردم نداشته باشند.
ثبت ۱۱۷ مورد خسارت به واحدهای تجاری

ادامه گفت:  اداره صنعت، معدن و تجارت آستارا در  رئیس 
برای بحث خسارت های وارده به واحدهای تجاری تا کنون 
مستند  و  ثبت  سیل،  از  دیده  آسیب  واحد   ۱۱۷ مشخصات 

شده است.
محسن آهنی افزود: با توجه به اینکه تعداد زیادی خودرو نیز 
در جریان سیل آستارا آسیب دیده بودند و حجم خسارت ها 
آسیب دیدگان  شناسایی  برای  اقدامی  است،  بالا  بسیار  نیز 

واقعی انجام شد.

خسارت به ۲ باب مدرسه
اینکه  به  اشاره  با  آستارا  پرورش  و  آموزش  مدیر  همچنین 
مدرسه  یکی  گفت:  دیدند،  آسیب  سیل  در  مدرسه  باب   ۲
رفیعیان بود که پس از هماهنگی با فرماندار تخلیه شد و در 
حال ترمیم آن هستیم؛ دیگری مدرسه شهید مصطفی خمینی 
عباس آباد بود که محوطه اش به طور تقریبی درست شده اما 

حصارهایش ریخته است.
دارد  وجود  کانالی  یک  آنجا  در  افزود:  خالقوردی پور  بیژن 
که لایروبی نشده و از این رو حتی با بارش های کمتر هم پر 
شده و موجب بروز سیلاب در آن منطقه می گردد که موجب 

اعتراض و شکایت همسایه ها هم شده است.
بحران برق و لزوم اصلاح شبکه

مدیر امور برق آستارا هم تصریح کرد: با توجه به شرایطی که 
شبکه و تاسیسات برق شهرستان دارد، چه در فصل گرما و 

چه در فصل سرما همیشه در شرایط بحران هستیم.
بهزاد محمودی افزود: با وجود این شرایط هنگام وقوع حادثه 
سیل برق ۱۲ هزار مشترک قطع شد که در همان باران شدید 
بلافاصله نیروها اعزام شدند و در همان ۲ روز نخست برق 

بیشتر مشترکان وصل شد.
و  داده  از دست  را  تعادل خود  اینکه شبکه  بر  تاکید  با  وی 
آسیب دیده است که در نقاطی خودش را نشان می دهد، بیان 
کرد: برق به هر حال پایه خدمات و توسعه است و باید در 
تخصیص اعتبارات مورد توجه قرار بگیرد تا بتوانیم فکری به 

حال آستارا و تعویض و اصلاح شبکه کنیم.
علت کدورت و قطعی دوباره آب

از  پس  کرد:  تشریح  نیز  آستارا  فاضلاب  و  آب  امور  مدیر 
شست  باید  روستایی  و  شهری  آب  شبکه  کل  سیل  حادثه 
کیفیت آب  فقط  مدت  این  در  رو  همین  از  و  می شد  و شو 
مرحله  و  شبکه  وارد  عجله  با  و  می رسید  بهداشتی  به سطح 

بهره برداری می شد.
امین شهری سا افزود: اما شکستگی در خط انتقال اصلی رخ 
داد که در پی تعمیر آن، پنج کیلومتر شبکه نیز شست و شو 
داده شد؛ بیشتر قعطی در جنوب شهر بود که از عباس آباد و 
در نهایت حتی شهرک مهدی را هم ممکن است با قطعی یا 

افت فشار همراه باشند.
ایجاد نخستین پایگاه امدادی کوهستانی

گفت:  نشست  این  در  نیز  آستارا  احمر  رئیس جمعیت هلال 
مجوز احداث یک پایگاه امداد کوهستانی به صورت شفاهی 
گرفته شده و الان برای استقرار تجهیزات ۲۰۰ متر زمین نیاز 

است.
بابک حیدرزاده افزود: با توجه به موافقت صورت گرفته، در 
صورت پیگیری مسئولان، شرایط برای راه اندازی این پایگاه 
امدادی مهیا است و یک دستگاه خودروی آمبولانس و یک 

ست نجات در پایگاه جدید مستقر خواهد شد.
تغییرات اقلیمی و پاییز پر بارش

همچنین رئیس اداره هواشناسی آستارا در این نشست گفت: 
رویداد  پیش رو  هفته  در  که  می دهد  نشان  نقشه ها  بررسی 
خاصی نخواهیم نداشت و اگر هم بارشی اتفاق بیافتد، در حد 
معمول خواهد بود؛ در بارش های امروز و فردا هم پیش بینی 
می شود که منطقه جنوب شرقی استان بیشترین بارش را داشته 

باشد.
فردین فرتوت نیا با تاکید بر اینکه تغییر احتمالی در سریعترین 
پر  پاییز  امسال  افزود:  زمان ممکن اطلاع رسانی خواهد شد، 
از معمول را در  فراتر  بارندگی های معمول و حتی  بارش و 

پیش رو خواهیم داشت.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر گیلان با اشاره به راه اندازی ۲ 
مرکز نگهداری معتادین متهاجر در گیلان گفت: در سال جاری 
۹ هزار و ۵۰۰ نفر از معتادین متهاجر در گیلان توسط نیروی 
انتظامی دستگیر شده و یک هزار نفر از آنان به مراکز نگهداری 

ماده ۱۶ اعزام شدند. 
احمدپور در نشست خبری  فارس، سرهنگ علی  به گزارش 
با اصحاب رسانه در سالن جلسات ستاد مبارزه با مواد مخدر 
با بیان اینکه ایجاد آرامش روانی جامعه یکی از سیاست های 
نیروی انتظامی در کشور است، اظهار کرد: یکی از اولویت های 
نیروی انتظامی و به ویژه پلیس مبازره با مواد مخدر، برخورد با 
خرده فروشان مواد مخدر و جمع آوری معتادین متهاجر است و 

در این راستا از هیچ تلاشی دریغ نمی شود. 
با اشاره به راه اندازی ۲ مرکز نگهداری معتادین متهاجر  وی 
در گیلان گفت: با تلاش های انجام شده ۲ مرکز ماده ۱۶ ویژه 
آقایان با ظرفیت ۲۵۰ نفر و بانوان با ظرفیت ۵۰ نفر در گیلان 

ایجاد شده که یک اقدام خوب و موثر بوده است. 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر گیلان با تاکید بر لزوم توجه 
به برخوردی جدی و جمع آوری معتادین متهاجر در این استان 
فضای  و  کرده  آلوده  را  شهر  فضای  متهاجر  معتادین  افزود: 
شهر را ناامن می کنند، لذا در سال جاری ۹ هزار و ۵۰۰ نفر از 
معتادین متهاجر در گیلان توسط نیروی انتظامی دستگیر شده 
و یک هزار نفر از آنان به مراکز نگهداری ماده ۱۶ منتقل شدند 

که ۵۰۰ نفر از آنان زیر نظر بهزیستی قرار گرفتند. 
احمدپور یکی از آفت های جامعه را حضور معتادین متهاجر 
مواد مخدر در تفرجگاه های گیلان و به ویژه پارک ها دانست 

و بیان کرد: در سال جاری ۱۰ مرحله طرح ویژه جمع آوری 
فضای  تا  شده  اجرایی  استان  پارک های  در  متهاجر  معتادین 

پارک ها برای خانواده ها به فضایی امن مبدل شود. 
قاچاقچیان،  با  مبارزه  طرح  یک هزار  از  بیش  اجرای  از  وی 
تولیدکنندگان و فروشندگان مواد مخدر خبر داد و گفت: در 
مواد  با  مبارزه  راستای  سال جدید یک هزار و ۷۶۵ طرح در 
توزیع  تولیدکنندگان،  قاچاقچیان،  با  برخورد  شامل  مخدر 
کنندگان و خرده فروشان اجرایی شده و در این خصوص با 

هیچ فردی مماشات وجود ندارد. 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر گیلان با تاکید بر لزوم توجه 
تصریح  آموزشی  مراکز  اطراف  در  امن  شرایط  آوری  فراهم 
کرد: در کشور بیش از ۸۰۰ نوع مواد مخدر تولید شده است 
لذا از روز گذشته طرح آرامش در گیلان آغاز شد به طوری 

که در این طرح 
با خرده فروشان مواد مخدر در نزدیکی مدارس و دانشگاه ها 

به شدت برخورد می شود زیرا اطراف مراکز آموزشی باید به 
فضایی امن مبدل شود. 

در  مخدر  مواد  تن  سه  از  بیش  کشف  به  اشاره  با  احمدپور 
انواع  افزود: طی چند ماه گذشته سه تن و ۲۰۰ کیلو  گیلان 
سال  مشابه  نسبت  به  که  شده  کشف  گیلان  در  مخدر  مواد 
گذشته با رشد ۳۵ درصدی مواجه بودیم که این امر حاکی از 

رتبه سوم استان در حوزه کشفیات است. 
وی با اشاره به تحویل سه هزار و ۴۰۰ نفر از خرده فروشان مواد 
مخدر به مراجع قضایی بیان کرد: خرده فروشان مواد مخدر 
اجتماعی در جامعه می شود ولی  ناامنی  ایجاد  باعث  همواره 
با تلاش های انجام شده در سال جاری در حوزه جمع آوری 
خرده فروشان مواد مخدر به نسبت مشابه سال گذشته با رشد 

۶۵ درصدی مواجه شدیم. 
در  اینکه   بیان  با  گیلان  مخدر  مواد  با  مبارزه  پلیس  رئیس 
آموزشی،  کلاس های  پیشگیرانه  و  اجتماعی  اقدامات  حوزه 
نمایشگاه های متعددی در این استان برگزار شده است، تصریح 
کرد: با همکاری معاونت اجتماعی فراجا و پلیس مبارزه با مواد 
مخدر، تولیدات محتوای خوبی در راستای معرفی آسیب های 
فردی و اجتماعی مصرف مواد مخدر تولید شده است و این 

روند ادامه دار است. 
راستای  در  هوشمندسازی  موثر  نقش  بر  تاکید  با  احمدپور 
در  هوشمندسازی  افزود:  گیلان  در  مخدر  مواد  با  مبارزه 
به  با مواد مخدر برای رسیدن به هدف بسیار  راستای مبارزه 
افزایش  آن  ثمره  مهمترین  که  می کند  کمک  انتظامی  نیروی 

کشفیات مواد مخدر است.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر گیلان خبر داد

جمع آوری بیش از ۹۰۰۰ نفر از معتادین متهاجر در گیلان 

استاندار گیلان گفت: باید با ارتقا آگاهی ها جامعه و خانواده 
عواقب  به  نسبت  جوان  و  نوجوان  قشر  محوریت  با  ها 
اعتیاد  از  پیشگیرانه  اقدامات  مخدر  مواد  مصرف  خطرناک 

تقویت شود. 
مواد  با  مبارزه  هماهنگی  شورای  جلسه  در  عباسی  اسدالله 
کنترل  فقط  پیشگیری  کرد:  اظهار  رشت  در  گیلان  مخدر 
اندیشه  در حوزه  باید  نیست  قاچاقچیان  با  مبارزه  و  مرزها 
و تفکر مردم و خانواده ها کار موثری انجام شود و آنان را 

نسبت به این بلای خانمان سوز آگاه ساخت.
هزینه  دیگر  از سوی  افزود:  گیلان  در  دولت  عالی  نماینده 
های پیشگیری به طور حتم بسیار کمتر از هزینه های درمان 
است و با توجه اینکه معتادان برای جامعه هزینه های مادی 
تلاش  پیشگیری  بخش  در  باید  دارند،  بسیاری  معنوی  و 

مضاعفی انجام شود.
وی ادامه داد: با توجه به وجود حدود ۸۰۰ نوع مواد مخدر 
به صورت خاموش و خزنده تلاش  این بخش  در  دشمنان 
می کنند تا جوانان و نوجوانان ما را به دام اعتیاد بیاندازند. 
ما شهدای زیادی را در راه مبارزه با مواد مخدر نثار میهن 
کردیم، باید تلاش کنیم تا تعداد معتادان در جامعه کاهش 

یابد.
مدارس،  بازگشایی  وجود  با  کرد:  اضافه  گیلان  استاندار 
با  مبارزه  برای  باید  نهادهای فرهنگی و آموزش و پرورش 
اعتیاد و پیشگیری از آن برنامه های مختلفی اجرا کنند چون 
باید آنان را از عواقب  نوجوانان زودتر فریب می خورند و 

خطرات اعتیاد بیشتر آگاه کنیم.
عباسی بیان کرد: مسئولان فرهنگی باید با ساخت برنامه های 
از  را  آنان  های  خانواده  همچنبن  و  آموزان  دانش  مختلف 
خطرات ناشی از استفاده از مواد مخدر صنعتی آگاه سازند.

و  مخدر  مواد  با  جدی  مبارزه  برای  کرد:  خاطرنشان  وی 
کاهش معتادان در جامعه باید همفکر بود و همه دستگاههای 
مربوطه باید با تعامل با همدیگر در این بخش ورود کنند به 
برنامه های  خصوص مراکز فرهنگی در پیشگیری از اعتیاد 

موثری را تهیه و ارایه دهند.

و  علم  پارک  میزبانی  به  گذاری  سرمایه  روزه  دو  رویداد 
فناوری گیلان برگزار شد.

و  سازی  بستر  هدف  با  گذاری  سرمایه  روزه  دو  رویداد 
مشارکت  با  و  خطرپذیر  گذاری  سرمایه  فرآیند  راهبری 
سوی  از  )شناسا(  پاسارگاد  سرمایه  امین  پیشگامان  شرکت 
واحد سرمایه گذاری و تجاری سازی پارک علم و فناوری 

گیلان برگزار شد.
پیشگامان  شرکت  حضور  با  که  روزه   دو  رویداد  این  در 
و  مهندسی  نوآوری  ،مرکز  )شناسا(  پاسارگاد  سرمایه  امین 
ساخت شناسا)بیلدزآپ( ، مدیران شتاب دهنده تریگ آپ و 
نیز شرکت  بازیگران اکوسیستم نوآوری استان و  از  جمعی 
های فناور مستقر در پارک علم و فناوری گیلان و تیم های 
صاحب ایده در سالن اجتماعات این سازمان برگزار شد، ۶ 
شرکت فناور در حوزه های ساختمان و فناوری، اطلاعات و 

ارتباطات به ارائه طرح های خود پرداختند.
تجاری  و  گذاری  سرمایه  مدیر  دل«  میرزنده  »مرجان  دکتر 
سازی در این باره گفت: با توجه به نیاز شرکت های فناور 
افزایی  توان  راستای  در  و  آنها  کار  و  کسب  توسعه  برای 
صاحبان ایده و فناوری، این رویداد با همکاری و مشارکت 
شرکت پیشگامان امین سرمایه پاسارگاد )شناسا( و شرکت 
های سرمایه گذاری تریگ آپ و بیلدزآپ و با هدف جذب 
شبکه  طریق  از  توان افـزایـی  و  تقویت  همچنین  و  سرمایه 

سازی برگزار شد.
استارت  از شرکت ها و  تیم  این رویداد، ۶  افزود: در  وی 
در  خود  محصولات  و  دستاوردها  آخرین  ارائه  به  ها  آپ 
اطلاعات و صنعت  فناوری  از جمله  های تخصصی  حوزه 
ساختمان پرداختند؛ همچنین فرصتی فراهم شد تا صاحبان 
فناوری علاوه بر معرفی کسب و کار خود، بتوانند از نظرات 
سرمایه  های  شرکت  مدیران  و  کارشناسان  پیشنهادات  و 

گذاری بهره مند شوند.
شرکت  مدیران  بر  علاوه  رویداد  این  در  است  بذکر  لازم 
شناسا و شرکت های سرمایه گذاری تریگ آپ و بیلدزآپ، 
به  نیز  گزاری  سرمایه  حوزه  خبره  کارشناسان  از  برخی 
صورت آنلاین حضور داشتند و به برخی از پرسش ها پاسخ 

دادند. 

  فرمانده انتظامی استان با بیان اینکه گیلان جز پنج استان برتر 
سرقت  جرائم  کشف  تا  وقوع  زمانی  فاصله  لحاظ  از  کشور 
 ۳۴ از  استان  در  سرقت  وقوع  جاری،  سال  در  گفت:  است، 

درصد به ۱۵ درصد کاهش پیدا کرده است.
سردار »عزیزاله ملکی« در گفت و گویی با اشاره به اقدامات 
روزی  شبانه  تلاشهای  و  هدفمند  های  برنامه  پیشگیرانه، 
از  گیلان  داشت:  اظهار  استان  انتظامی  مجموعه  در  همکاران 

حیث افزایش وقوع سرقت ها یازدهمین استان کشور است.
وی با بیان اینکه در حوزه سرقت های مسلحانه، سرقت بانک 
گونه  هیچ  جاری  سال  در  خوشبختانه  طلافروشی  سرقت  و 
های  سرقت  سایر  در  افزود:   ، ایم  نداشته  استان  در  وقوعی 
تحت  و  عنف  به  قاپی،  کیف  مغازه،  منزل   ،  مانند  تاثیرگذار 
جرائم  این  وقوع  کاهشی  روند  از  حاکی  آمارها  نیز  پوشش 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.
فرمانده انتظامی استان گیلان در ادامه با اشاره به دستاوردهای 
پلیس گیلان با بکارگیری توان کلیه نیروها اعم از اجرایی و 

موتوری  و  خودرویی  ظرفیت  تمام  از  مندی  بهره  و  ستادی 
به  های  سرقت  از  درصد   ۴۹ به  قریب  کشف  به  منجر  که 
وقوع پیوسته در سال جاری شده است، خاطرنشان کرد: در 
به  نسبت  درصدی   ۸ افزایش  مهمه  جرائم  کشف  سالجاری 
برابر  پروردگار،  لطف  به  و  داشته  گذشته  سال  مشابه  مدت 
بررسی های صورت گرفته گیلان از لحاظ فاصله زمانی بین 
وقوع تا کشف جرائم سرقت جز پنج استان برتر کشور قرار 

دارد.

این مقام ارشد انتظامی با بیان اینکه در ۶ ماهه سپری شده از 
سال جاری بیش از ۷ هزار و ۴۰۰ نفر سارق، مالخر و سایر 
با  و  دستگیر  استان  در سطح  سرقت  حوزه  با  مرتبط  متهمان 
تشکیل پرونده تحویل مراجع قضائی شده اند ، تصریح کرد: 
تعداد قابل توجهی از سارقان تکرار جرم دارند لیکن افزایش 
هزینه جرم برای این دسته از سارقان از مهم ترین کارخواسته 
وقوع  کاهش  و  پایدار  امنیت  تامین  بحث  در  انتظامی  های 

جرائم از جمله سرقت در استان است.
وی اذعان داشت: پلیس برقراری امنیت و آرامش شهروندان 
را خط قرمز خود می داند و در این راستا  از هیچ تلاش و 

کوششی دریغ نخواهد کرد.
فرمانده انتظامی استان گیلان در پایان از شهروندان خواست 
در صورت مواجهه با سرقت، مراتب را از طریق سامانه ۱۱۰ 
و  شناسایی  جهت  را  لازم  همکاری  و  داده  اطلاع  پلیس  به 
دستگیری سارقان با خدمتگزاران خود در مجموعه  فرماندهی 

انتظامی استان داشته باشند.

فرمانده انتظامی گیلان خبر داد

کاهش ۱۵ درصدی وقوع سرقت در گیلان طی سال جاری
رویداد سرمایه گذاری به میزبانی 

پارک علم و فناوری گیلان برگزار شد

دکتر زهرابی با اعلام خبر پرداخت اولین مرحله کمک هزینه 
درمان به بیماران مبتلا به بیماریهای خاص و صعب العلاج 
بیمارهای  به  مبتلا  اجتماعی  تامین  بیمه شدگان  عنوان کرد: 
کمکهای  از  توانند  می  مستندات  و  مدارک  ارائه  با  خاص 
نقدی صندوق حمایت از بیماریهای خاص و صعب العلاج 

بهره مند شوند. 
مدیریت  راهبردی  خرید  معاونت  سرپرست  زهرابی  دکتر 
بیماری  اینکه صندوق  بیان  با  اجتماعی گیلان  تامین  درمان 
های خاص و صعب العلاج به منظور تامین مالی خدمات، 
دارو و کالاهای سلامت محور برای مشمولین )مبتلا به ۱۰۷ 
بیماری تحت پوشش صندوق(، ارتقا پوشش بیمه ای و بهبود 
محافظت مالی از بیماران مبتلا به بیماریهای خاص و صعب 
العلاج تشکیل شده است اظهار داشت؛ در اولین مرحله از 
اجرای این طرح بالغ بر ۵۵ میلیارد ریال به ۳۹۰ بیمار مبتلا 
به این بیماریها توسط مدیریت درمان تامین اجتماعی استان 

گیلان پرداخت شده است.
دکتر زهرابی عنوان کرد: بیمه شدگان تامین اجتماعی مبتلا 
از سرطان،  اعم  این صندوق  بیماری تحت پوشش  به ۱۰۷ 
و  دیالیز  هموفیلی،  متابولیک،  کبد،  و  کلیه  پیوندهای   ،ms
تالاسمی و… میتوانند با مراجعه به معاونت خرید راهبردی 
مدیریت درمان تامین اجتماعی استان گیلان و ارائه مدارک 
و مستندات مربوطه از کمک هزینه نقدی صندوق حمایت از 

بیماران خاص و صعب العلاج استفاده نمایند.
مدیریت  راهبردی  خرید  معاونت  در  افزود:  ادامه  در  وی 
۱۳۸۰تاکنون  سال  از  گیلان  استان  اجتماعی  تامین  درمان 
برای ۶۱۵۹ بیمار مبتلا به بیماریهای خاص و صعب العلاج 
درمان  های  هزینه  کلیه  تا  است،  شده  داده  پرونده  تشکیل 
برای بیماران هموفیلی، دیالیز و تالاسمی به صورت رایگان 
و  کلیه  پیوندهای   ،ms سرطان،  نظیر  بیماریها  سایر  برای  و 

کبد، متابولیک و… طبق تعرفه دولتی انجام شود.
گیلان  اجتماعی  تامین  درمان  مدیریت  است  ذکر  به  قابل 
ازطریق عقد قرارداد با ۲۲۶۲ مرکز درمانی در حوزه درمان 
غیر مستقیم به بیمه شدگان تامین اجتماعی خدمات درمانی 

ارائه می نماید.

سرپرست معاونت خرید راهبردی مدیریت 
درمان تامین اجتماعی گیلان خبر داد
پرداخت کمک هزینه درمان به 

بیماران خاص و صعب العلاج گیلان

محلی   پارک  احداث  از  رشت  شهرداری  پنج  منطقه  مدیر 
اجرایی  عملیات  گفت:  و  داد  خبر  مهر  مسکن  در  خیرین 

احداث این بوستان محله ای به زودی آغاز می شود.
و  مقدس  دفاع  هفته  تبریک  ضمن  طبائی«  مهدی  »سید    
سیاست  راستای  در  گفت:  شهدا  خاطره  و  یاد  گرامیداشت 
بر  مبنی  رشت  اسلامی  شورای  اعضای  و  شهرداری  های 
توسعه فضاهای سبز شهری و احداث پارکهای محله ای در 
سطح شهر، عملیات احداث پارک محله ای  »خیرین« واقع 
در مسکن مهر،جهت افزایش خدمات رفاهی منطقه به زودی 

آغاز خواهد شد.
طبائی با تاکید بر به اینکه عملیات اجرایی احداث این بوستان 
محله ای به زودی آغاز خواهد شد، تصریح کرد: این پارک 
با مساحتی بالغ بر ۳۸۰۰ متر مربع، طول جداول گذاری ۷۵۰ 
متر، مساحت معابر۱۶۰۰ متر مربع، مساحت زمین بازی ۲۸۰ 
متر مربع و با برآورد هزینه تقریبی ۱۴ میلیارد ریال می باشد.

شهردار منطقه ۵ رشت در خاتمه بیان داشت: در سال جاری 
افزایش  خصوص  در  لازم  های  بینی  پیش  به  توجه  با  نیز 
پارک  احداث  و  توسعه  سرانه فضای سبز شهری، عملیات 
و  ایجاد  منظور  به  شهری  سبز  فضاهای  و  ای  محله  های 
اجتماعی  تعاملات  افزایش  اجتماعی،  نشاط  روحیه  توسعه 
کار  دستور  در  شان  تفریحی  نیاز  تحقق  و  شهروندان  میان 

قرار دارد.

نشست اعضای ستاد دیه استان با رییس کل دادگستری استان 
عمد  غیر  جرائم  زندانی  پرونده   ۲۵ موضوع  با طرح  گیلان 

استان برگزار شد.
نشست اعضای ستاد دیه استان با حجت الاسلام والمسلمین 
اسماعیل صادقی نیارکی رییس کل دادگستری استان گیلان 
استان  عمد  غیر  جرائم  زندانی  پرونده   ۲۵ موضوع  طرح  با 

برگزار شد.
رییس  نیارکی  اسماعیل صادقی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
دیه  ستاد  اقدامات  از  تشکر  با  گیلان  استان  دادگستری  کل 
در سال جاری اظهار داشت: باید با اصلاح و به روزرسانی 
اطلاعات سیستمها، گزارش های دقیق تری از وضعیت فعلی 
با همکاری اجرای احکام  بایستی  لذا  باشیم  زندانیان داشته 

زندانها و محاکم قضایی این نقص اصلاح و برطرف گردد.
وی همچنین به موجودی زندانیان کمتر از ۵۰ میلیون تومان 
اطلاعات  رسانی  بروز  و  اصلاح  با  افزود:  و  نمود  اشاره 
زندانیان گزارش های جامع تری بدست خواهد آمد که می 
توان برای تصمیم گیری های آینده از آن بهره برداری نمود.

ضمن  داد  دستور  ادامه  در  استان  قضایی  شورای  رییس 
به تشکیل پرونده و آزادسازی زندانیان  بررسی آمار نسبت 

واجد شرایط با بدهی کمتر از ۵۰ میلیون تومان اقدام شود.
لازم به ذکر است پرونده ۲۵ زندانی جرائم غیر عمد استان با 
میزان کل بدهی ۴۰میلیارد تومان در این جلسه مطرح شد و 
تصمیماتی جهت مساعدت برای هر یک زندانیان فوق اتخاذ 

و مصوب گردید.

رییس کل دادگستری استان گیلان دستور داد
نسبت به تشکیل پرونده و آزادسازی 

زندانیان واجد شرایط با بدهی کمتر از 
۵۰ میلیون تومان اقدام شود

تردد هرگونه  ممنوعیت  از  منطقه دو شهرداری رشت  مدیر 
موتورسیکلت به محدوده پیاده راه فرهنگی رشت خبر داد.

و  رشت  شهردار  دستور  به  افزود:  شکیب  دانش  محمد 
براساس درخواست جمع کثیری از شهروندان  و هماهنگی 
محدوده  در  موتورسیکلت  تردد  ربط،  ذی  های  دستگاه  با 

پیاده راه فرهنگی ممنوع است.
فرهنگی  راه  پیاده  گفت:   رشت  شهرداری  دو  منطقه  مدیر 
شهدای ذهاب رشت به عنوان اتصال دهنده بازارهای سنتی  
و  یکی از مهم ترین جاذبه های گردشگری رشت است که 
روزانه محل تردد انبوهی از مردم می باشد؛ لذا تردد موتور 

سیکلت از این مسیر پذیرفتنی نیست.
وی با اشاره به اینکه شهروندان همکاری لازم را  با ماموران 
عدم  صورت  در  کرد:  خاطرنشان  باشند،  داشته  شهرداری 
همکاری، ماموران شهرداری مکلف به انجام وظیفه خواهند 

بود.

تردد موتور سیکلت در پیاده راه 
فرهنگی رشت ممنوع شد
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تشخیص دیرهنگام یا غلط، مشکل 
جدیِ بیماران دیابتی

و  انسان  بین  انتقال  قابل  بیماری های  مدیریت  گروه  رییس 
مورد  هزار   ۳۲۰ آمار  به  اشاره  با  بهداشت  وزارت  حیوان 
حیوان گزیدگی طی سال ۱۴۰۱، گفت: اگر فردی دچار علائم 
هاری شود، ۱۰۰ درصد جان خود را از دست خواهد داد، 
مراکز  به  حیوانات  توسط  شدن  گزیده  صورت  در  اگر  اما 
و  سرم  تزریق  مانند  اقداماتی  با  کنند،  مراجعه  بهداشتی 
واکسن ضد هاری می توان از ابتلا به این بیماری جلوگیری 

کرد.
»نقش  شعار  اینکه  بیان  با  شیرزادی  محمدرضا  دکتر 
روز  برای  هاری«  کنترل  برای  بخشی  بین  هماهنگی های 
جهانی هاری در سال جاری انتخاب شده، گفت: بحث حیوان 
بیماری  مهم ترین  زیرا  است،  مهمی  بسیار  موضوع  گزیدگی 

که از گزش حیوان به انسان منتقل می شود، هاری است.
است،  ویروسی  بیماری  یک  هاری  اینکه  به  اشاره  با  وی 
اگر فردی دچار علائم هاری شود، ۱۰۰ درصد  اظهار کرد: 
جان خود را از دست خواهد داد، اما اگر افراد در صورت 
گزیده شدن توسط حیوانات، به مراکز بهداشتی مراجعه کنند، 
می توان  هاری  واکسن ضد  و  سرم  تزریق  مانند  اقداماتی  با 
موضوع  این  اما  کرد؛  جلوگیری  بیماری  به  آنها  ابتلای  از 
حیوانات  با  تا  دهیم  آموزش  را  جامعه  که  است  مهم  بسیار 

بلاصاحب مواجه نشوند.
و  انسان  بین  انتقال  قابل  بیماری های  مدیریت  گروه  رییس 
حیوان وزارت بهداشت با اشاره به اینکه طی سال ۱۴۰۱ بالغ 
بر ۳۲۰ هزار مورد حیوان گزیدگی به مراکز بهداشتی مراجعه 
به  هم  محدودی  افراد  تعداد،  این  از  کرد:  تصریح  کرده اند، 
هاری مبتلا شدند که متاسفانه جان خود را از دست دادند. 

سالانه در ایران بین ۱۰ تا ۲۰ نفر به هاری مبتلا می شوند.
می کنند،    حیوانات  از  نگهداری  به  اقدام  که  کسانی  به  وی 
توجه  خود  حیوان  سلامت  به  باید  افراد  این  کرد:  توصیه 
مراکز  به  واکسیناسیون  اقدامات  انجام  برای  را  آنها  و  کنند 

ببرند. دامپزشکی 
شیرزادی با اشاره به اینکه بیشترین موارد بروز هاری توسط 
از  هاری  انتقال  امکان  اما  کرد:  تصریح  است،  سگ  گزش 
تمام گوشت خواران و پستانداران وجود دارد؛ به عنوان مثال 
حیوانات وحشی دیگری مانند روباه، شغال، گرگ، کفتار و... 

هم می توانند بیماری را انتقال دهند.
کنترل  جهت  در  گرفته  صورت  اقدامات  خصوص  در  او 
بخشی  بین  هماهنگی  گفت:  بلاصاحب،  سگ های  جمعیت 
این  انجام شده است و نقش اصلی در  این زمینه  دقیقی در 
جمعیت  کنترل  که ضمن  است  شهرداری ها  سازمان  با  میان 
این سگ ها، اقدامات واکسیناسیون و ارائه دارو هم برای عدم 
ابتلای این سگ ها توسط دامپزشکی و مراکز نگهداری انجام 
می شود. البته موارد تولید مثل این سگ ها زیاد است و لازم 

است که به شکل دقیق تر این موضوع پیگیری شود.
تامین سرم و واکسن ضدهاری هزینه  اینکه  به  با اشاره  وی 
زمینه  در  خدمات  تمام  اما  کرد:  تاکید  دارد،  توجهی  قابل 
جلوگیری از بروز هاری به کسانی که دچار حیوان گزیدگی 
می شوند و به شبکه بهداشتی مراجعه می کنند، رایگان است. 
هر دوز واکسن ۵ یورو قیمت دارد و لازم است که فرد ۴ 
دوز واکسن تزریق کند و هر ویال سرم هم تقریبا ۵۰ یورو 
ساعته   ۲۴ شکل  به  زمینه  این  در  ما  خدمات  دارد.  قیمت 

ارائه می شود.
بیشتر در معرض  اینکه معمولا جنس مذکر  بیان  با  شیرزدای 
خطر حیوان گزیدگی و ابتلا به هاری هستند، اظهار کرد: البته 
نزدیک  حیوانات  به  احتیاط  بدون  که  کسانی  کلی  طور  به 

می شوند بیشتر در معرض خطر هستند.
و  سگ  در  هاری  نهفتگی  یا  کمون  دوره  اینکه  بیان  با  وی 
مهم ترین  گفت:  است،  ماه  چند  گاهی  و  هفته   ۳ تا   ۲ گربه 
علائم، تغییر در رفتار و عادات حیوان است؛ به گونه  ای که 
به  اندازه  از  بیش  مواقع حتی ممکن است حیوان  بعضی  در 
صاحب خود انس گیرد و به گوشه  ای پناه می  برد و بالاخره 
در  یا  و  می  شود  تلف  تنفسی  دستگاه  و  اندامی  فلج  اثر  در 
بیشتر مواقع حیوان، مضطرب و به تدریج به صورت وحشی 

راهش  سر  که  حیوان  هر  و  کس  هر  به  و  درآمده  درنده  و 
به علت  از دهانش سرازیر شده و  باشد حمله می  کند، کف 
عدم امکان بلع بر اثر گرسنگی، تشنگی و سرانجام بر اثر فلج 

دستگاه تنفسی تلف می شود.
او درباره دوره نهفتگی هاری در انسان، توضیح داد: معمولا 
بین ۲ تا ۸ هفته و گاهی کمتر از پنج روز و به طور نادر تا 
بیماری  نیز دیده می شود. در دوره مقدماتی  بیشتر  یکسال و 
که ۲ تا ۳ روز قبل از ظهور علائم اصلی است، افسردگی، 
و  سوزش  تف اندازی،  بی اشتهایی،  خستگی،  بی قراری، 
از  پس  می شود؛  دیده  گزش  محل  در  درد  گاهی  و  خارش 
این دوره انسان نسبت به تمام محرک های فیزیکی، شیمیایی، 

حسی و بویایی واکنش نشان می دهد.
وی در خاتمه افزود: کوچکترین صدا یا نور او را به شدت 
بیمار  و  می پوشاند  کف  را  او  دهان  اطراف  می کند؛  متشنج 
عطش فراوان دارد، ولی به علت انقباض عضلات گلو قادر 
به  آب  صدای  شنیدن  یا  دیدن  با  و  نیست  آب  نوشیدن  به 
روی  از  نیز  هوا  عبور  همچنین  و  می شود  تحریک  شدت 
صورت باعث تحریک بیمار می شود. سپس بیمار به کما رفته 
و پس از چند روز، بر اثر انقباضات شدید عضله قلب و فلج 

دستگاه تنفسی از دنیا می رود.

در آستانه روز جهانی هاری مطرح شد

۳۲۰ هزار مورد حیوان گزیدگی در ۱۴۰۱
 وضعیت بروز »هاری« در کشور

۴ راه برای کاهش استرس 
بازگشت به مدرسه

بسیاری از کودکان مدرسه را آزاردهنده می دانند و قبل از رفتن 
به مدرسه یا حتی بعد از آن با اضطراب و استرس دست و پنجه 

نرم می کنند.
بسیاری از کودکان مدرسه را آزاردهنده می دانند. از ناراحتی 
های روز اول تا نگرانی در مورد قلدری دیگران، رفتن به مدرسه 
می تواند عامل اصلی استرس باشد. همچنین ممکن است باعث 
آیا  اما  شود.  اضطراب  و  دلهره  ناامنی،  ترس،  احساس  ایجاد 
اضطراب  توانید  می  چگونه  است؟  طبیعی  شما  فرزند  نگرانی 

بازگشت به مدرسه را کاهش دهید؟
اضطراب بازگشت به مدرسه چیست؟

اضطراب بازگشت به مدرسه به هر نوع اضطراب مرتبط با رفتن 
یا بازگشت به مدرسه گفته می شود. علت اضطراب بازگشت به 
مدرسه می تواند متفاوت باشد. برخی از بچه ها نگران جدا شدن 
از اعضای خانواده هستند که معمولًا به عنوان اضطراب جدایی 

شناخته می شود. دیگران نگران دوست یابی هستند.
مدرسه  »روز  می دهد:  توضیح  هلث  هاروارد  از  مقاله ای  در 
مملو از عوامل استرس زا است که این شامل جدایی از والدین، 
برآورده کردن انتظارات تحصیلی، مدیریت گروه های همسالان 
و حضور در محیط شلوغ راهروها و کافه تریاهای مدرسه و... 
است اما برای برخی از کودکان و به ویژه برای کودکانی که در 
حال حاضر با اضطراب دست و پنجه نرم می کنند یا اختلالات 
استرس  بسیار  تواند  می  مدرسه  به  بازگشت  دارند؛  اضطرابی 

زا باشد.«
چه چیزی باعث اضطراب بازگشت به مدرسه می شود؟

همانطور که گفته شد، دلایل زیادی برای اضطراب بازگشت به 
مدرسه وجود دارد، از جمله:

)چه  یادگیری  های  ناتوانی  به  مبتلا  کودکان  آکادمیک:  رقابت 
نظر  از  که  کسانی  و  نشده(  درمان  چه  و  شده  داده  تشخیص 
اضطراب  و  ترس  است  ممکن  هستند  مشکل  دچار  تحصیلی 

ناشی از عملکرد را تجربه کنند.
و  دوستانه  روابط  در  پیمایش  که  حالی  در  فردی:  بین  رقابت 
کودکان  از  برخی  است،  زندگی  از  »عادی«  بخش  یک  روابط 
فشار را بسیار زیاد می دانند. دعواها، جدایی ها و شکست های 

دوستی می توانند اضطراب را افزایش دهند.
قلدری: کودکانی که مورد آزار و اذیت قرار می گیرند ممکن 
این  کنند.  تجربه  نیز  را  مدرسه  به  بازگشت  اضطراب  است 

احتمالًا به دلیل نگرانی و ترس آنها است.
سایر شرایط سلامت: شرایطی مانند اختلال کمبود توجه و بیش 
فعالی )ADHD( و اختلال طیف اوتیسم می تواند تطابق پذیری 
برای  را  راه  و  کند  تر  سخت  بسیار  را  مدرسه  در  موفقیت  و 

اضطراب هموار کند.
جدایی: جدا شدن از اعضای خانواده محبوب نیز می تواند عامل 

اصلی استرس، به ویژه برای کودکان خردسال باشد.
از  برخی  که  باشید  داشته  توجه  که  است  مهم  حال،  این  با 
مثال،  برای  هستند.  اضطراب  مستعد  دیگران  از  بیشتر  کودکان 
از  است  ممکن  دارند،  اضطراب  خانوادگی  سابقه  که  افرادی 
عوامل  فقط  است  ممکن  دیگران  باشند.  مستعد  ژنتیکی  نظر 
خطر بالاتری داشته باشند، از جمله بی ثباتی خانوادگی و سوء 

استفاده یا بی توجهی.
از دست دادن یک دوست عزیز یا یکی از اعضای خانواده نیز 

می تواند باعث اضطراب شود.
علائم اضطراب چیست؟

و  دیگر  فرد  به  فردی  از  مدرسه  به  بازگشت  اضطراب  علائم 
موردی به مورد دیگر متفاوت است. به عنوان مثال، اضطراب در 
کودکان کوچکتر و سپس در بزرگترها متفاوت به نظر می رسد. 
همچنین ممکن است بسته به علت و یا نوع آن، به روش های 

بی شماری ظاهر شود.
شایع ترین علائم اضطراب در کودکان عبارتند از:

افزایش شکایات جسمی، یعنی معده درد مکرر، سردرد یا حالت 
تهوع

تغییر در الگوهای غذا خوردن یا خواب
از دست دادن علاقه به فعالیت های مورد علاقه

تحریک پذیری
مشکل در تمرکز

نگرانی دائمی
زیرا  برسد،  نظر  به  متفاوتی  شکل های  به  می تواند  اضطراب 
راه های متفاوتی وجود دارد. برخی از چیزهای کلیدی که باید به 
آنها توجه کرد عبارتند از: اجتناب )مثل نرفتن آشکار به مدرسه 
برای  ها  تمرین  انجام  در  روی  زیاده  یا  و  نکردن،  یا صحبت 
واضح  دلیل  بدون  فیزیکی  احساسات  شکست(،  از  جلوگیری 
و  لرزش  اسهال،  بی حوصلگی(.  معده،  درد  قلب،  )تپش  دیگر 

حتی طغیان های خشم.
او  به  توانید  اگر فرزندتان نگران مدرسه است چگونه می 

کمک کنید؟
طاقت  تواند  می  مدرسه  به  بازگشت  اضطراب  که  حالی  در 
فرسا به نظر برسد، راه هایی برای حمایت از فرزندتان در این 
دوره وجود دارد.مفیدترین کاری که می توانید برای حمایت از 
فرزندتان انجام دهید این است که احساسات او را تأیید کنید 
»می دانم  مانند  جملاتی  گفتن  کنید.  اعتماد  توانایی هایش  به  و 
کار  خوب  اما  می شوی  مضطرب  هستی،ترسیدی،  عصبی  که 
می کنی« یا »می دانم که می توانی این کار را انجام دهی« می تواند 
مفید باشد. گوش دادن به آنها کمک می کند اضطرابشان کمتر 
بشود.به فرزندتان اجازه دهید تا نگرانی های خود را بیان کند. 
ممکن  فرزندتان  دهد  می  نشان  که  شدید  علائمی  متوجه  اگر 
است با اضطراب و عامل استرس زا دست و پنجه نرم کند، مهم 
است که به اندازه کافی با او راحت برخورد کنید تا احساسات 
خود را به شما بیان کند. همچنین باید تلاش کنید تا در آنجا 
تنها  که  دهید  اطمینان  خود  کودک  به  و  باشید  داشته  حضور 
ای  نکته  حمایت  و  شدن،  شنیده  شدن،  دیده  احساس  نیست. 
او  به  و  کردید  تأیید  را  خود  فرزند  که  است.هنگامی  کلیدی 
گوش دادید، می توانید به او کمک کنید تا با اضطرب روبرو 
امتحان  را  تنفسی  تمرینات  کنید  تشویق  را  کودک خود  شود. 
کند. ثابت شده است که این تمرینات بر سیستم عصبی اثر آرام 
بخش دارند. فعالیت هایی مانند یوگا و مدیتیشن نیز ممکن است 
کمک کند و باید سعی کنید کودک یا نوجوان خود را راضی 
از  دیگر  این یکی  زیرا  بنویسد،  را  احساسات خودش  تا  کنید 

ابزارهای مبتنی بر شواهد برای کاهش استرس است .
کودکان  در  را  بالا  عملکرد  با  اضطراب  علائم  چگونه 

تشخیص دهیم؟
از  بیرون  که وقت گذراندن  است  ثابت کرده  مکرراً  تحقیقات 
منزل سطوح استرس، افسردگی و اضطراب را کاهش می دهد. 
روی  پیاده  به  را  زمانی  نیستند،  مدرسه  در  کودکان  که  زمانی 
بگذرانید. تصویرسازی ذهنی و  او  فعالی مورد علاقه  انجام  یا 

تجسم نیز ابزارهای قدرتمندی هستند.
کنند،  می  تمرین  را  مثبت  تجسم  نوجوانان  وقتی  مثال،  برای   
و  کنند  تنظیم  را  خود  احساسات  چگونه  که  گیرند  می  یاد 
ببرند. شما همچنین می خواهید  اضطراب و استرس را از بین 
ریشه مشکل را پیدا کنید، به عنوان مثال، اگر مبارزات تحصیلی 
دلیل اضطراب ذکر شده باشد، می توانید و باید از کودک خود 

حمایت بیشتری دریافت کنید.

مبتلا  بیمار  از هر ۱۰  بر اساس داده های یک مطالعه جدید 
با مشکل  نفر  آمریکا دست کم چهار  نوع یک در  دیابت  به 
به  آنها  ابتلای  و  هستند  مواجه  بیماری  دیرهنگام  تشخیص 
این نوع از دیابت تا بعد از سن ۳۰ سالگی تشخیص داده 

نمی شود.
یک گزارش تحقیقاتی مختصر شامل بیش از ۹۰۰ بزرگسال 
مبتلا به دیابت نوع یک نشان داد که ۳۷ درصد یا تقریباً چهار 
از ۳۰ سالگی  بیماریشان پس  از هر ۱۰ شرکت کننده،  نفر 

تشخیص داده شده است.
همچنین این یافته ها که در مجله »سالانه های طب داخلی« 
)Annals of Internal Medicine( منتشر شده، نشان داد که 
اقلیت  بزرگسالان  و  مردان  برای  بیماری  این  تشخیص  سن 

نژادی حتی بالاتر بوده است.
دیابت نوع یک در بزرگسالان اغلب به اشتباه به عنوان دیابت 
نامناسب  به درمان  نوع دو تشخیص داده می شود که منجر 

می شود.
از  درصد   ۶۲ تا  که  می دهد  نشان  داده های جدید  همچنین 
ایجاد  سالگی   ۲۰ از  بعد  یک،  نوع  دیابت  به  ابتلا  موارد 

می شود.
جانز  بلومبرگ  عمومی  بهداشت  »مدرسه  از  متخصص  یک 
 ۲۰۲۲ تا   ۲۰۱۶ دوره های  به  مربوط  داده های  هاپکینز« 
برای توصیف  را   )NHIS( نظرسنجی مصاحبه ملی سلامت 
به  متحده  ایالات  در  نوع یک  دیابت  تشخیص  توزیع سنی 
طور کلی و بر اساس ویژگی های جمعیت شناختی و بالینی 

تجزیه و تحلیل کرد.
بر اساس سوابق پزشکیِ ۹۴۷ بیمار مبتلا به دیابت نوع یک، 
نویسندگان دریافتند که اوج سن تشخیص تقریباً ۱۵ سال و 

میانگین سن تشخیص این بیماری نیز ۲۴ سال بوده است.
نویسندگان این مطالعه همچنین دریافتند که سن تشخیص در 
مردان بیشتر از زنان و برای بزرگسالان اقلیت نژادی/قومی در 
مقایسه با بزرگسالان سفیدپوست غیر اسپانیایی بالاتر است.

نویسندگان این مطالعه گزارش می دهند که به طور کلی، ۳۷ 
درصد از شرکت کنندگان پس از ۳۰ سالگی، تشخیص دیابت 

نوع یک را گزارش کردند.
و  بالینی  اقدامات  که  ابزارهایی  نویسندگان،  این  گفته  به 
دقت  است  ممکن  می کنند،  ادغام  را  زیستی  نشانگرهای 

تشخیص را برای این بیماران بهبود بخشد.
حدود   ،)IDF( دیابت  بین المللی  فدراسیون  آمار  اساس  بر 
۵۳۷ میلیون نفر در جهان مبتلا به دیابت  هستند و سالانه هفت 

میلیون نفر به این جمعیت اضافه می شود.
دیابت نوع یک نوعی بیماری خودایمنی است که سلول های 
بتا که در لوزالمعده قرار دارند و انسولین تولید می کنند، از 
بین می روند. این تخریب ممکن است به  سرعت یا به  مرور 
زمان صورت بگیرد تا جایی که بخش بزرگی از این سلول ها 
خارجی  منابع  از  را  انسولین  باید  فرد  و  می روند  بین  از 
دریافت کند. به همین دلیل است که بیماران مبتلا به دیابت 

نوع یک باید مرتب انسولین تزریق کنند.
هر کسی ممکن است به دیابت نوع یک مبتلا شود و علائم 
آن عبارت  است از تشنگی و گرسنگی، تکرر ادرار، خستگی، 

تاری دید، بهبود کُند زخم ها و کبودی ها و کاهش وزن.
رژیم  در  تغییر  نیازمند  دیابت  کنترل  متخصصان،  گفته  به 
غذایی و سبک زندگی است. با این حال، سیگار کشیدن نیز 
یکی از عوامل مهمی است که در افراد دیابتی منجر به ابتلای 

آنان به مشکلات سلامتی بیشتر و شدیدتری می شود.
سوی  به  بزرگی  گام  می تواند  شما  زندگی  سبک  تغییر 
پیشگیری از دیابت باشد و هیچ وقت برای شروع دیر نیست. 
اگر درحال حاضر به دلیل اضافه وزن یا چاقی، کلسترول بالا 
ابتلا به دیابت نوع دو  یا سابقه خانوادگی در معرض خطر 
هستید، پیشگیری بسیار مهم است. ایجاد چند تغییر در سبک 
زندگی شما در حال حاضر ممکن است به شما کمک کند 
این  کنید.  جلوگیری  آینده  در  دیابت  جدی  عوارض  از  تا 
تغییرات توسط متخصصان مایوکلینیک توصیه شده است که 

عبارتند از:
- کاهش وزن اضافی

کاهش وزن، خطر ابتلا به دیابت را کاهش می دهد. انجمن 
پیش دیابت  به  مبتلا  افراد  که  می کند  توصیه  آمریکا  دیابت 
حداقل هفت تا ۱۰ درصد وزن بدن خود را کاهش دهند تا 

از پیشرفت بیماری جلوگیری شود.
- فعالیت بدنی

یا  دقیقه   ۳۰ هفته،  در  روز  پنج  باید  سالم  بزرگسالان  تمام 
پیاده روی  مانند  تا شدید  متوسط    بیشتر ورزش های هوازی 
سریع، شنا، دوچرخه سواری یا دویدن را مدنظر قرار دهند. 
ورزش مقاومتی حداقل دو تا سه بار در هفته باید انجام شود. 
نشستن  مانند  ی تحرکی  ب طولانی  زمان های  کردن  محدود 

پشت رایانه می تواند به کنترل سطح قند خون کمک کند.
- مصرف کافی فیبر خوراکی

غذاهای غنی از فیبر باعث کاهش وزن و کاهش خطر ابتلا به 
دیابت می شوند. انواع غذاهای سالم و سرشار از فیبر بخورید 

که عبارتند از:
- میوه هایی مانند گوجه فرنگی و فلفل

برگ دار،  سبزیجات  مانند  غیرنشاسته ای  سبزیجات   -
کلم بروکلی و گل کلم

- حبوبات مانند لوبیا، نخود و عدس
- غلات کامل مانند ماکارونی و نان گندم کامل، برنج 

سبوس دار، جو سبوس دار و ...
- مصرف چربی های سالم

رژیم غذایی شما باید شامل انواع غذاهای حاوی چربی های 
غیراشباع باشد که به آن ها »چربی خوب« می گویند.

این چربی ها باعث افزایش سطح کلسترول خوب در خون و 
سلامت قلب  و عروق می شوند. منابع چربی های خوب شامل 
تخم  بادام زمینی،  بادام،  مانند  دانه ها  و  آجیل  زیتون،  روغن 

کتان، تخم کدو تنبل و ... هستند.

واریز سرانه دانش آموزان عشایری؛ هفته آتی

 تخصیص »سهمیه« به دانش آموزان عشایری در کنکور ۱۴۰۳

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد

وصول ۴۹ هزار میلیارد تومان منابع پایدار از محل پوشش بیمه شدگان جدید

مدیرکل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر وزارت 
دانش آموزان  برابری   ۳ سرانه  واریز  از  پرورش،  و  آموزش 
کنکور  برای  کرد  اعلام  و  داد  خبر  آتی  هفته  طی  عشایری 
۱۴۰۳ سهمیه ویژه دانش آموزان عشایر در شورای سنجش و 

پذیرش به تصویب رسیده است.
علی تیرگیر با بیان اینکه بر اساس ماده ۱۳ اساسنامه مدارس 
این  بر  انقلاب فرهنگی، قرار  عشایری مصوب شورای عالی 
واریز  عشایری  دانش آموزان  برای  برابری  سه  سرانه  است 
اظهار کرد: در طول سال تحصیلی گذشته و مشخصا  شود، 
آموزان  دانش  برای  برابری  سه  سرانه  نوروز  عید  از  قبل 
قرار  وزیر  دستور  طبق  راستا  همین  در  شد.  واریز  عشایری 
است در یک هفته آینده برای دومین بار سرانه سه برابری این 
عشایری، مصوب  مدارس  اساسنامه  اساس  بر  آموزان  دانش 

شورای عالی انقلاب فرهنگی واریز شود.
فراوان  با معذورات  ما در مدارس عشایری  تاکید کرد:  وی 
شهری  و  روستاییی  مدارس  به  نسبت  کمتری  مقدورات  و 
نسبت  ویژه ای  توجه  می طلبد  باب  این  از  و  هستیم  مواجه 
اقتضائات  و  شرایط  باشیم.  داشته  عشایری  آموزان  دانش  به 
ویژه تری  عنایت  مدارس و جامعه عشایری می طلبد که یک 
نسبت به این قشر مولد داشته باشیم و از این رو واریز سرانه 
عدالت  تحقق  از  مولفه ای  عشایر  دانش آموزان  برابری  سه 

آموزشی برای این دانش آموزان است.
در  عشایری  دانش آموزان  به  سهمیه  تخصیص  تصویب 

کنکور ۱۴۰۳
عشایر  آموزش  و  آموزشی  عدالت  توسعه  دفتر  مدیرکل  

سخنان  دیگر  بخش  در  همچنین  پرورش  و  آموزش  وزارت 

کنکور  ویژه  سهمیه  برقراری  برای  پیگیری  درباره  خود 
دانش آموزان عشایری تصریح کرد: دانش آموزان عشایری در 
ویژه  سهمیه  عنوان  تحت  کنکور  در  سهمیه ای  قبل  سالهای 
است.  شده  فراموش  سالهاست  که  داشتند  عشایری  مناطق 
در سال  است  این  بر  قرار  وزارت،  عالی  مقام  پیگیریهای  با 
آینده این سهمیه احیاء شود و برای دانش آموزانی که امسال 
یا دانش آموزانی که متقاضی شرکت  پایه دوازدهم هستند و 
این  شود.  برقرار  سهمیه  این  هستند،  آینده  سال  کنکور  در 

موضوع در شورای سنجش و پذیرش با حضور رئیس مرکز 
سنجش و وزیر به تصویب رسیده است.

در  عشایری  معلمان  و  دانش آموزان  ویژه  سهمیه  تعیین 
فرهنگیان دانشگاه 

برای  سهمیه ای  که  گفت  هم  را  این  حال  عین  در  تیرگیر 
نیز  فرهنگیان  دانشگاه  در  عشایری  معلمان  و  دانش آموزان 

دیده شده است اما هنوز رقم آن نهایی نشده است.
به گفته وی، سال گذشته ۲۵ درصد از تعداد کل دانش آموزان 

عشایری در دانشگاه فرهنگیان پذیرفته شده بودند.
۲۲۵ هزار دانش آموز عشایری و ۳۰ هزار کلاس اولی عشایری 
داریممدیرکل دفتر توسعه عدالت آموزشی و آموزش عشایر 
وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه نزدیک به ۲۲۵ هزار 
دانش آموز عشایری در بیش از ۷۳۲۰ مدرسه عشایری درس 
می خوانند، درباره آمار کلاس اولی های مدارس عشایری نیز 
آموز  دانش  هزار   ۳۰ به  نزدیک  میزبان  امسال  داد:  توضیح 
عشایری در پایه اول ابتدایی در مدارس عشایری سراسرس 
این  سنجش  گذشته  سالهای  روال  طبق  که  هستیم  کشور 

دانش آموزان رایگان انجام شد.
عشایری  مدارس  نمونه  سه  ما  اینکه  بیان  با  همچنین  تیرگیر 
به  در کل کشور داریم، توضیح داد: یک دسته این مدارس 
صورت سیار و کوچ رو است. دسته دیگر  مدارس نیمه سیار 
است که در بخشی از سال بعضا اولیاء با ایل کوچ کرده و 
دانش آموزان در منطقه می مانند و دسته دیگر مدارس ثابت 
هستند که دانش آموز و مدرسه به صورت ثابت است و شبیه 

به مدارس روستایی درس می خوانند.

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی گفت: سازمان در دو سال 
و نیم اخیر صرفاً از محل پوشش بیمه ای بیمه شدگان جدید، 
تبدیل  عملًا  تا  داشته  جدید  منابع  تومان  میلیارد  هزار   ۴۹
پوشش  این  شود.  آغاز  آینده سازی  به  آینده سوزی  رویکرد 
بیمه ای جدید در دولت انقلابی، به اندازه شش تا هفت سال 
مراسم  در  موسوی  میرهاشم  است.  بوده  گذشته  دولت  در 
اعزامی  تأمین اجتماعی  بازنشستگان  گروه  اولین  بدرقه 
رضوی   کرامت  طرح  در  مقدس  مشهد  زیارتی  سفر  به 
بازنشستگان  به  رفاهی  خدمات  ارائه  و  خدمات  توسعه 
سازمان  اصلی  راهبردهای  از  را  مستمری بگیران  و 
در  ما  همکاران  اگر چه  گفت:  و  کرد  اعلام  تأمین اجتماعی 
سازمان تأمین اجتماعی، مسئولان و مدیران شرکت های رجا، 
زحمات  دیگر  بسیاری  و  بازنشستگان  عالی  کانون  و  هگتا 
این  این سفرها کشیدند، ولی بی شک  برقراری  برای  زیادی 
بوده  )ع(  امام رضا  لطف حضرت  و  توجه  و  عنایت  نتیجه 
که توفیق این خدمتگذاری نصیب ما و شما شده است.وی 
افزود: در سال قبل موفق شدیم ۵۰ هزار نفر از بازنشستگان 
و مستمری بگیران سازمان تأمین اجتماعی را به مشهد مقدس 
و  بدهیم  هم  دست  به  دست  باید  همه  ولی  کنیم  اعزام 
بیشتر  را  در سال جاری  اعزامی  افراد  تعداد  تا  کنیم  تلاش 
بازنشستگان  اعزام  تأمین اجتماعی  سازمان  کنیم.مدیرعامل 
و  بازنشستگان  جامعه  واقعی  تکریم  را  مقدس  مشهد  به 
کنار  در  افزود:  و  خواند  تأمین اجتماعی  مستمری بگیران 

دیگر  خدمات  بسیاری  و  درمانی  بیمه ای،  خدمات  تمامی 
که به جامعه تحت پوشش ارائه می شود، اعزام بازنشستگان 
ثامن الحجج  ملکوتی  بارگاه  زیارت  به  مستمری بگیران  و 
می شود. تلقی  بازنشستگان  تکریم  در  مهم  اقدامات  از  )ع( 

توسعه  به  معطوف  سیزدهم،  دولت  تلاش  تمام  افزود:  وی 
رئیس  شخص  و  است  جامعه  مختلف  اقشار  به  خدمات 
و  رسیدگی  بر  مستمراً  دولتمردان،  همه  و  وزیر  جمهور، 
در  دارند.  تاکید  جامعه  به  خدمات  ارائه  در  بیشتر  تلاش 
خدا  لطف  به  و  شما  خیر  دعای  با  تأمین اجتماعی  سازمان 
روزمره  بحران های  برخی  از  و  خورده  رقم  خوبی  اتفاقات 
تلاش  و  رسیدگی  بیشتر  باید  هم  باز  ولی  کرده ایم  عبور 
سازمان  همین  در  زمانی،  در  کرد:  تصریح  کنیم.موسوی 
استقراض  با  بازنشستگان  ماهانه  حقوق  پرداخت  برای 
آینده سوزی  آینده فروشی و  بانکی در واقع  نظام  از  بی رویه 
سازمان  بدهی  تومان  میلیارد  هزار   ۱۰۶ و  بود  افتاده  اتفاق 
بود.  آینده فروشی  این  نتیجه  دولت،  این  فعالیت  ابتدای  در 
تنها  نه  نیم، دولت مردمی سیزدهم  ولی طی این دو سال و 
آینده فروشی نکرد، بلکه با اقداماتی که انجام داد، به لطف 
آینده سازی را آغاز کرده  متعال، رویکرد  و عنایت خداوند 
و  گرفتیم  را  بی رویه  استقراض  جلوی  ما  افزود:  است.وی 
برای تأمین آینده بیمه شدگان ۱۰۶ هزار میلیارد تومان بدهی 
بانکی سازمان را تسویه کردیم که اتفاق بسیار بزرگی است. 
بیمه شدگان  بیمه ای  پوشش  قبِلَ  از  که  منابعی  آن،  کنار  در 

نقدینگی  کسری  از  توجهی  قابل  بخش  شد،  فراهم  جدید 
سازمان را در پرداخت حقوق مستمری بگیران، جبران کرده 
این  داد:  ادامه  تأمین اجتماعی  سازمان  است.مدیرعامل 
ظرفیت های  از  و  باشد  تلاش  اگر  که  داد  نشان  اقدامات 
گشایش  کارها  در  کنیم،  استفاده  به درستی  سازمان  داخلی 
بدهکار  را  تأمین اجتماعی  صندوق  نباید  می شود.  حاصل 
بلکه  برویم.  بدهکاری  سمت  به  نباید  هم  ما  و  می کردند 
برویم. منابع  توسعه  و  خدمات  بیشتر  توسعه  سمت  به  باید 

پوشش  محل  از  صرفاً  تأمین اجتماعی  سازمان  افزود:  وی 
بیمه ای بیمه شدگان جدید در دو سال و نیم گذشته، نزدیک 
پایدار داشته است.  منابع  تومان وصول  میلیارد  ۴۹ هزار  به 
سال  هفت  تا  شش  اندازه  به  جدید  بیمه ای  پوشش  این 
تلاش  با  داد:  ادامه  است.موسوی  گذشته  دولت  عملکرد 
آینده سوزی  تبدیل  توانستیم  دقیق،  راهبردهای  و  توکل  و 
و  کنیم  شروع  آینده سازی  رویکرد  به  را  آینده خواری  و 
رئیس جمهور  هدایت  با  را  بزرگی  کارهای  خدا  لطف  به 
بزنیم.  رقم  آن  پوشش  تحت  افراد  و  سازمان  برای  محترم 
باید به سمتی برویم که نه تنها آینده سوزی اتفاق نیفتد بلکه 
زیرمجموعه های  و  سازمان  در  سرمایه گذاری ها  توسعه  با 
اقتصادی آن، راحتی، صحت و سلامت و تامین معیشت را 
توانسته  هم  دولت  این  کنیم.  فراهم  هم  بعد  نسل های  برای 
آینده  برای  هم  و  بدهد  سامان  را  صندوق  فعلی  وضعیت 

طرح های بسیار بزرگی دارد. 
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راه حل ریشه ای معضل بیکاری در کشور
جهان  کشورهای  از  بسیاری  آموزی  مهارت  شرایط  بررسی 
بازار  با  نشان می دهد بسیاری از آنها ارتباط مهارت آموزی 
کار را موثر دانسته و ارتقای جایگاه فنی و حرفه ای و مهارت 
آموزی را در اولویت قرار داده اند. بر این اساس کارشناسان 
در  مهمی  اصل  را  حرفه ای  و  فنی  مهارتی،  آموزش های 
معتقدند  و  کرده  عنوان  کار  و  کسب  راه اندازی  و  اشتغال 
ترویج فرهنگ مهارت آموزی می تواند به حل ریشه ای معضل 

بیکاری در کشور منجر شود.
 یکی از ضروریات رشد و توسعه اقتصاد،  مهارت های فنی 
و حرفه ای است که در تامین نیروی انسانی ماهر و کارآمد 
حرفه ای  و  فنی  آموزش های  اساس  همین  بر  است.  اثرگذار 
فراهم کرده و  انسانی را  منابع  از  مناسب  بهره برداری  امکان 
توانایی لازم برای راهیابی به بازار کار و ایجاد اشتغال پایدار 

را به وجود می آورد.
کارشناسان یکی از علل بیکاری در جامعه را فقدان مهارت 
مورد نیاز بازار کار از سوی فارغ التحصیلان و جویندگان کار 
ارائه آموزش های مهارتی متناسب  عنوان می کنند و معتقدند 
با نیاز بازار و رشته دانشگاهی فارغ التحصیلان نقش بسزایی 

در ایجاد فرصت های شغلی برای دانش آموختگان دارد.
همسو کردن آموزش های نظری و عملی این امکان را برای 
فرد آموزش دیده فراهم می کند تا علاوه بر شناسایی نیازهای 
و  اقتصادی  فعالیت های  انجام  برای  بیشتری  امکان  بازار، 

جذب در بازار کار داشته باشد.
گزارش ها حاکی از آن است که بیش از ۷۰ درصد کسانی که 
آموزش های مهارتی را فرا گرفته اند، سریع تر جذب بازار کار 
تاثیر  تنها  نه  امر نشان می دهد که مدرک گرایی  این  شده اند. 
بیکاری  موجب  بلکه  نداشته  کار  بازار  به  راهیابی  در  مثبتی 
دانش آموختگان و جویندگان کار بسیاری شده و کشور از 

وجود نیروهای توانمند و ماهر بی بهره مانده است.
معاون سازمان آموزش فنی و حرفه ای معتقد است: در شرایط 
مهارتی  سطح  با  دانش بنیان  تحول  به  کشور  اقتصاد،  کنونی 
بالا نیاز دارد زیرا تقاضا برای نیروی کار ماهر به طور فزاینده 

در حال رشد است.
در همین راستا علی حسین شهریور ـ معاون پژوهش، برنامه 
حرفه ای  و  فنی  آموزش  سازمان  مهارت  سنجش  و  ریزی 
در  محور  کار  آموزی  مهارت  فرهنگ سازی  لزوم  بر  کشور 
و  کرده  تاکید  کشور  در  بیکاری  رفع  و  اشتغالزایی  راستای 
معتقد است: در شرایط کنونی اقتصاد کشور به تحول دانش 
بنیان با سطح مهارتی بالا نیاز دارد زیرا تقاضای نیروی کار 

ماهر به صورت فزاینده ای در حال رشد است.
لازم  کشور  در  مهارت  سطح  افزایش  ضرورت  به  توجه  با 
بزرگسالان  مهارت  ارتقای  و  مجدد  مهارت آموزی  است 

مدنظر قرار گیرد.
به  باید  دولتی  و  اجرایی  دستگاه های  شاغلان  می گوید:  او 
روز شوند و بدنه دولت و اقتصاد کشور و مربیان و معلمان 

و مدرسان به فناوری های روز دسترسی داشته باشند.
گفته  حرفه ای  و  فنی  آموزش  سازمان  معاون  که  آنطور 
و  مهارت ها  شده  باعث  امروز  جامعه  در  فناوری  تغییرات 

مشاغل جدید با سرعت بالایی ظهور و بروز یابد.
در  محور  کار  مهارت آموزی  لزوم  بر  حال  درعین  شهریور 

 ۱۱ از  بیش  حاضر  حال  در  می گوید:  و  کرده  تاکید  کشور 
کارگاه    ۴۸۰۰ و  حرفه ای  و  فنی  آموزش  استاندارد  هزار 
در  روزانه  نفر   ۵۳۰۰ و  دارد  وجود  کشور  سطح  در  فعال 
مراکز سنجش و صلاحیت حرفه ای کشور تحت آزمون قرار 

می گیرند.
راه حل ریشه ای معضل بیکاری در کشور

به گزارش ایسنا معاون پژوهش، برنامه ریزی و سنجش مهارت 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای گلایه ای هم از عدم دریافت 
قانون  طبق  می گوید:  و  داشته  دستگاه ها  در  مهارت  گواهی 
حرفه ای،  و  فنی  گواهی  با  سمت ها  در  شاغلان  به کارگیری 
فردی  اشتغال  در صورت  موظفند  اجرایی  دستگاه های  تمام 
در یک شغل، گواهی مهارت فنی و حرفه ای طلب کنند ولی 
راه اندازی  برای  و  شده  تعطیل  نوعی  به  تاکنون  قانون  این 

مجدد آن سازمان اداری و استخدامی باید به کمک بیاید.
سنجش  و  برنامه ریزی  پژوهش،  معاون  اعلام  اساس  بر 
کارگیری شاغلان  به  قانون  فنی و حرفه ای،  مهارت سازمان 
و  شود  اجرا  باید  حرفه ای  و  فنی  گواهی  با  سمت ها  در 
شغل  یک  در  فردی  اشتغال  صورت  در  موظفند  دستگاه ها 

گواهی مهارت فنی و حرفه ای طلب کنند.
تعیین  منظور  به  اصلی  از شاخص های  یکی  در حال حاضر 
به  انسانی  نیروی  شاخص  کشورها،  یافتگی  توسعه  میزان 
ویژه نیروی انسانی متخصص و ماهر است و آموزش نیروی 
انسانی در صورتی  که مطابق با بازار کار باشد، می تواند به 

عنوان عامل توسعه جوامع مطرح شود.
خوشبختانه در دولت سیزدهم توانمندسازی و ارتقای مهارت 
در دستور کار قرار گرفته و اقدامات موثری از سوی سازمان 
و  مهارت آموزی  افزایش  راستای  در  فنی وحرفه ای  آموزش 
ارتقای سطح مهارت کارگران، کارجویان و فارغ التحصیلان 

می توان  آنها  جمله  از  که  است  گرفته  صورت  دانشگاهی 
آزاد،  آموزشگاه های  تاسیس  پروانه  صدور  زمان  کاهش  به 
افزایش تعداد مراکز جوار و بین کارگاهی، شناسایی بیش از 
۴۷۰ فرصت شغلی مهارت محور کم سرمایه بر و استفاده از 

توان بخش خصوصی اشاره کرد.
مقوله  با  ارتباط مستقیم آن  اهمیت موضوع مهارت آموزی و 
اشتغال تا آنجاست که در جلسات شورای عالی اشتغال هم 
مهارت آفرینی  و  مهارت  افزایش  موضوع  آموزش،  کنار  در 
و  شده  مطرح  ویژه  طور  به  دانشجویان  و  دانش آموزان  در 
توجه ویژه به حرفه آموزی از طریق تقویت هنرستان های فنی 
و حرفه ای به عنوان یکی از راه های موثر و زمینه ساز ایجاد 

اشتغال مورد تاکید قرار گرفته است.
بررسی شرایط مهارت آموزی ۵۲ کشور جهان نشان می دهد 
کار  بازار  با  آموزی  مهارت  ارتباط  آنها  درصد   ۲۴ از  بیش 
مهارت  و  حرفه ای  و  فنی  جایگاه  ارتقای  و  دانسته  موثر  را 

آموزی را در اولویت قرار داده اند.
کارشناسان می گویند آموزش های مهارتی و فنی و حرفه ای 
راه اندازی کسب و کارهای  به ویژه  اشتغال  اصل مهمی در 
کوچک است و ترویج فرهنگ مهارت آموزی می تواند به حل 

ریشه ای معضل بیکاری در کشور منجر شود.
مرکز   ۶۴۰ حرفه ای  و  فنی  آموزش  سازمان  در  اکنون  هم   
که  دارد  وجود  کارگاه   ۵۴۰۰ از  متشکل  آموزشی  دولتی 
سالانه ظرفیت آموزش بیش از ۵۵۰ هزار نفر دوره را دارند. 
با  همچنین بیش از ۱۲ هزار آموزشگاه آزاد فنی و حرفه ای 
ظرفیت آموزش ۶۰۰ هزار نفر دوره در سال وجود دارد که 
در مهارت آموزی و اشتغال آفرینی مهارت آموزان و فراهم 
نقش  دولت  اشتغال  برنامه های  و  اهداف  تحقق  بستر  کردن 

موثری و بسزایی ایفا می کند.

صنایع  ملی  شرکت  پایین دستی  صنایع  مدیرتوسعه 
اعتباری  عرضه  آمار،مقدار  براساس  گفت:  پتروشیمی 
هزار  زیر  از  کالا  دربورس  پتروشیمی  محصولات 

میلیاردتومان به بالای ۷ همت در مرداد ماه امسال رسید.
در  پتروشیمی  صنعت  نقش  به  اشاره  با  غلامی  عباس 
تکمیل زنجیره ارزش اظهار کرد: از دیدگاه قانون وظایف 
به عهده  پتروشیمی  محصولات  انواع  تولید  اختیارات،  و 
وزارت نفت است و از منظر وزارت نفت تکمیل زنجیره 
به  زمانی  پتروشیمی  محصول  تولید  فرآیند  یعنی  ارزش 
کالا  بورس  بازار  طریق  از  محصول  که  می رسد  اتمام 
در اختیار صنایع تکمیلی قرار گیرد و پس از فرآوری به 

محصول نهایی یا کالا تبدیل شود.
پتروشیمی،  محصولات  فروش  و  تولید  اینکه  بیان  با  وی 
چند گام از خام فروشی فاصله گرفته است، افزود: راهبرد 
نهایی،  کالاهای  به  پتروشیمی  محصولات  تبدیل  اجرایی 
سبب افزایش ارزش افزوده، اشتغال زایی و رونق صادرات 

شده است.
صنایع  ملی  شرکت  پایین دستی  صنایع  توسعه  مدیر 
در  پتروشیمی  صنایع  ملی  شرکت  داد:  ادامه  پتروشیمی 
در  را  مهم  رویکرد  دو  بار  نخستین  برای  سیزدهم  دولت 
اول  گام  کرد.  دنبال  تکمیلی  و  پایین دستی  صنایع  حوزه 
شناسایی بزرگ ترین مشکل صنایع تکمیلی و گام دوم ارائه 
تولیدی  واحدهای  رونق  به منظور  اعتباری  فروش  راهکار 

بود.
گردش  در  سرمایه  تأمین  هم اکنون  غلامی،  گفته  به 
زیرا  است،  کشور  تکمیلی  صنایع  مشکل  بزرگ ترین 
اولیه  مواد  خرید  برای  کافی  نقدینگی  تولیدکنندگان 
ندارند و تسهیلات مورد نیاز نیز از سوی بانک ها به سختی 

پرداخت می شود.
صنایع  ملی  شرکت  اجرایی  راهبرد  اینکه  بیان  با  وی 
یا  نیمه فعال  تولیدی  واحدهای  احیای  برای  پتروشیمی 
متوقف، تشویق شرکت های پتروشیمی به فروش اعتباری 
از  بسیاری  بود، تصریح کرد:  بورس کالا  در  محصولات 
اعتباری  عرضه  متانول  حوزه  در  پتروشیمی  مجتمع های 
نداشتند که با پیگیری های انجام شده بعضی از شرکت های 

تولیدی فروش اعتباری داشته اند.
بر  تأکید  با  پتروشیمی  پایین دستی  صنایع  توسعه  مدیر 
اینکه سیاست فروش اعتباری برای نخستین بار در کشور 
شده  انجام  پتروشیمی  صنایع  ملی  شرکت  راهبری  با 
است، گفت: اقدام هایی را از پارسال برای رفع مشکلات 
واحدهای تولیدی در حوزه صنایع پایین دست پتروشیمی 
آغاز کردیم که به همین منظور در نمایشگاه ایران پلاست 
صنایع  ملی  شرکت  میان  سه جانبه  تفاهم نامه  یک  پارسال 

پتروشیمی، بانک ها و انجمن ها به امضا رسید.
اعداد  تفاهم نامه،  این  انعقاد  از  پیش  داد:  ادامه  غلامی 
اما  بود  پایین  بسیار  کالا  بورس  در  اعتباری  عرضه های 
شرکت های  سمت  از  که  آمارهایی  پارسال  دی ماه  از 
این است که  پتروشیمی و بورس کالا دریافت شد گواه 
مقدار عرضه در بورس کالا از زیر هزار میلیارد تومان به 
بالای ۷ هزار میلیارد تومان در مردادماه امسال صعود کرد.

وی یادآور شد: یکی دیگر از اقدام های نویدبخش شرکت 
ملی صنایع پتروشیمی به منظور احیای واحدهای اقتصادی 
وزارت  معاونت های  با  سه جانبه  تفاهم نامه  تولیدی،  و 

صمت است که به زودی به امضا می رسد.
اینکه  بیان  با  پتروشیمی  پایین دستی  صنایع  توسعه  مدیر 
تولید  زنجیره  تکمیل  و  افزوده  ارزش  ایجاد  راهبرد 
ملی  شرکت  کار  دستور  در  جدی  به صورت  محصولات 
ما  فعالیت های  از  یکی  افزود:  است،  پتروشیمی  صنایع 
که  است  داخل  بازار  نیاز  مازاد  محصولات  شناسایی 
صنایع  ملی  شرکت  بین  مشترکی  کارگروه  باره  این  در 
پتروشیمی و سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران ایجاد شده و با شناسایی این محصولات، بنا داریم با 
تعریف بسته های فرصت های سرمایه گذاری توسعه صنایع 
تکمیلی، آن را طی برگزاری همایش های استانی و ملی به 

سرمایه گذاران معرفی کنیم.

صادرات ۹.۱ میلیارد دلاری 
ایران به بریکس در ۵ ماه

 ۹.۱ ارزش  به  میلیون تن کالا   ۲۷.۷ امسال  ماهه  پنج  در 
بریکس صادر  کشورهای عضو  به  ایران  از  دلار  میلیارد 

شد.
 در پنج ماهه امسال ۲۷.۷ میلیون تن کالا به ارزش ۹.۱ 
بریکس صادر  کشورهای عضو  به  ایران  از  دلار  میلیارد 
شد که ۵۰ درصد وزن و ۴۷ درصد از کل صادرات ایران 

را به خود اختصاص می دهد.
میلیون تن کالا  این ۱۰ کشور ۹.۱  از  ایران هم  واردات 
به ارزش ۱۶ میلیارد دلار بود که ۶۳ درصد وزن و ۶۶ 
درصد ارزش کل واردات ایران از اعضای قدیم و جدید 

بریکس بوده است.
چین با خرید ۵.۶ میلیارد دلار، امارات ۲.۳ میلیارد دلار 
اول صادرات کالای  میلیون دلار سه مقصد  و هند ۸۴۵ 

ایرانی به ۱۰ کشور بریکس پلاس بودند.
کمترین میزان صادرات هم به آرژانتین با ۴۱.۳ هزار دلار 

و عربستان با ۹۰ هزار دلار بود.
امارات با فروش ۷.۲ میلیارد دلار کالا به ایران، چین ۷.۱ 
میلیارد دلار و هند ۸۱۳ میلیون دلار سه کشور اول تأمین 
کننده کالای مورد نیاز ایران در پنج ماهه امسال در بین 
فروش  بدون  عربستان  و  بودند  جدید  و  قدیمی  اعضای 
کالا در این مدت و مصر با ۲۷۹ هزار دلار، کمترین میزان 

فروش کالا به ایران را داشتند.

عرضه اعتباری ماهانه محصولات 
پتروشیمی به بیش از ۷ همت رسید

شرکت سپرده گذاری مرکزی اعلام کرد

واریز ۵۱ هزار میلیارد تومان سود 
به حساب ۴۲ میلیون سهامدار

در شش ماه ابتدایی امسال بیش از ۵۱ هزار میلیارد تومان 
سود از سوی شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار 
و تسویه وجوه از طریق اطلاعات سامانه سجام به حساب 

۴۲ میلیون سهامدار واریز شد.
طلاعات منتشر شده از سوی شرکت سپرده گذاری مرکزی 
اوراق بهادار و تسویه وجوه در خصوص جزئیات واریز 
سود سهامداران در شش ماه نخست امسال حاکی از آن 
است که ۳۰۱ ناشر سود جاری و ۱۱۶ ناشر سود سنواتی 
 ۵۱ شامل  که  را  سهامدار   ۷۷۳ و  هزار   ۲۷۳ میلیون   ۴۲
هزار و ۸۶۳ میلیارد تومان می شود را به حساب سجامی 

سرمایه گذاران واریز کرده اند.
لازم به ذکر است؛ در آخرین هفته شهریور امسال، ۲۹۱۲ 
میلیارد و ۴۰۶ میلیون تومان سود جاری و سنواتی توسط 
از  وجوه  تسویه  و  بهادار  اوراق  مرکزی  سپرده گذاری 
طریق اطلاعات سامانه سجام به حساب سهامداران واریز 

شد.
واریز سود جاری ۱۹ شرکت

طبق این گزارش، در هفته آخر شهریور امسال ۱۹ شرکت 
» گروه  مدیریت  سرمایه گذاری  امید، سرمایه گذاری  گروه  
توسعه  ملی، شیر پاستوریزه  پگاه  گلپایگان، مجتمع  صنایع 
بین المللی   تولیدی  شیشه  دارویی  رازی،   لاستیک  یزد، 
قطعات   نورد  سرمایه گذاری  دانایان،  بوشهر،  ساروج  
فولادی، سرمایه گذاری  بوعلی، ماشین  سازی  اراک، گروه 
 توسعه  هنر، آلومینیم  ایران ، نفت  پاسارگاد، معدنی  املاح ، 
افرانت و ویتانا« سود  مینو، زر ماکارون، گلتاش،  پارس  
جاری دو میلیون و ۱۸۷ هزار و ۶۴۵ سهامدار که شامل 
توسط  را  می شود  تومان  میلیون   ۹۹۹ و  میلیارد   ۲۸۵۳

سمات و از طریق سامانه سجام واریز کرده اند.
واریز سود سنواتی ۵ شرکت

ناشر»  پنج  امسال،  شهریور  پایانی  هفته  در  همچنین 
بانک ها،  بازنشستگی  کارکنان   سرمایه گذاری  صندوق  
دارو«  سینا  و  ملل  اعتباری   سرمایه گذاری  اعتلاء  البرز، 
سود جاری ۳۱ هزار و ۸۰۳ سهامدار که شامل ۵۸ میلیارد 
طریق  از  و  سمات  توسط  می شود  تومان  میلیون   ۴۰۷ و 

سامانه سجام واریز شد.
سامانه سجام چیست؟

گفتنی است؛ سجام یک سامانه زیر ساختی برای شناسایی 
مشتریان جهت ورود به باشگاه بزرگ بازار سرمایه ایران 
»سرمایه گذاران،  از  اعم  بازار  این  فعالان  تمام  که  است 
بار  یک  فقط  سامانه،  این  در  نهادها«  مدیران  و  مشتریان 
ثبت خواهند کرد  آن  در  را  اطلاعات خود  برای همیشه 
و پس از احراز هویت حضوری و غیر حضوری قادر به 
خواهند  شده  تایید  های  داده  بر  مبتنی  خدمات  دریافت 

بود.
اطلاعات  سامانه  این  طریق  از  گزارش،  این  اساس  بر 
هویتی، شماره حساب، شماره موبایل، آدرس الکترونیکی 
هیچ  بعد  به  آن  از  و  می شود  ثبت  فرد  دایمی  اقامت  و 
نهاد مالی نیازی به دریافت مجدد اطلاعات آن سهامدار 

را ندارد.
 www.Sejam.ir سهامداران می توانند با مراجعه به سایت
ثبت نام و احراز هویت سجام را به صورت الکترونیکی 

انجام دهند.
 مزایای سجامی شدن

 گفتنی است؛ »دریافت کد معاملاتی برای ورود به بازار 
سهام  سود  و  سنواتی  جاری،  سودهای  دریافت  سرمایه، 
سرمایه  بازار  نفعان  ذی  درگاه  به  ورود  امکان  عدالت، 
الکترونیک،  خدمت  میز  شامل  آن  خدمات  از  استفاده  و 
مشاهده و گزارش دارایی، دریافت گواهی سهام، لیست 
مجامع و برگزاری مجامع به صورت الکترونیک، گزارش 
تاریخچه سود سهام عدالت و  پرداخت شده،  سود های 
ویژه  مزایای  جمله  از  نشده«  استفاده  تقدم  حق  گزارش 
ثبت نام و احراز هویت در سامانه سجام به شمار می رود.

۴۰ درصد مشترکان خانگی پاداش 
صرفه جویی گرفتند

کاهش  و  پاداش صرفه جویی  طرح  موفق  اجرای  پی  در 
گذشته،  سال  در  خانگی  برق  مصرف  سرانه  درصدی  سه 
اجرای این طرح در سال جاری عمومیت یافت و ۴۰ درصد 
مشترکان خانگی ۲۲۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی 

دریافت کردند.
 تامین برق خانگی در دوره اوج بار شبکه همواره به عنوان 
طرفی  از  است.  بوده  تاکید  مورد  نیرو  وزارت  اولویت 
به صرفه  اقبال عمومی  برای جلب  تشویقی  های  سیاست 
جویی در مصرف برق با کسب مجوزهای قانونی و موافقت 
هیات دولت طی دو سال اخیر به مرحله اجرا گذاشته شد که 
سال گذشته کاهش سه درصدی سرانه مصرف برق خانگی 

را در پی داشت.
از  خانگی  برق  مصرف  سرانه  رشد  شد  باعث  نیز  امسال 
۴.۳ درصد پیش بینی شده به ۱.۳ درصد محدود شود که 
موجبات تخصیص سهم بیشتری از برق تولیدی کشور به 
بخش های مولد اقتصادی به ویژه بخش صنعتی را فراهم 
آورد، در نهایت امسال برای نخستین بار طی سه دهه اخیر، 

تامین برق صنعتی از خانگی سبقت گرفت.
درباره   - کشور  برق  صنعت  سخنگوی   - مشهدی  رجبی 
چالش های تابستان امسال به رشد ۵.۷۷ درصدی اوج بار و 
افزایش تعداد روزهای اوج بار شبکه از ۱۷ روز در تابستان 
۱۴۰۱ به بیش از ۳۵ روز در تابستان امسال اشاره کرد و 
گفت: برخی روزها بیش از ۸۰۰۰ مگاوات به مصرف شبکه 
افزوده شد، اما با تلاش همکاران صنعت برق در بخش های 
دولتی و خصوصی و همکاری مردم، شبکه به طور پایدار 
اداره شد.وی وضعیت عرضه تولیدات صنعتی در بورس را 
حاکی از افزایش عرضه تولیدات صنعتی نسبت به تقاضا و 
ایجاد ثبات در بازار عنوان کرد و افزود: امسال به برکت 
مدیریت مصرف برق، در بخش صنعت کشور ۳۰۰ واحد 
بزرگ و انرژی بر نسبت به سال گذشته رشد ۵.۵ درصدی 
و در مقایسه با سال ۱۴۰۰ رشد ۱۹.۶ درصدی مصرف برق 
را تجربه کردند که تاثیر مستقیم بر رشد تولید این صنایع 

داشته است.

شانتاژ برای واردات آیفون ۱۵

 کمبود ارز بهانه نیست، واقعیت است
در حالیکه کمبود منابع ارزی یک بهانه برای دخالت در بازار 
تاکنون  آیفون ۱۴،  واردات  ممنوعیت  عنوان شده که  موبایل 
داشته  پی  در  ارزی  صرفه جویی  دلار  میلیارد  نیم  به  نزدیک 

است.
 بنا بر اظهارات دبیر انجمن واردکنندگان موبایل، از آنجا که 
امکان واردات قانونی گوشی آیفون ۱۴ و ۱۵ وجود ندارد، این 
مدل گوشی ها رجیستر نخواهد شد. مهدی عبقری در این رابطه 
می گوید: »به دلیل شرایط تحریمی، کمبود ارز و ارزبر بودن 
آیفون ها، حاکمیت به این نتیجه رسیده است که اساساً واردات 

آیفون را بسته نگه دارد.«
البته پیش از این نیز طبق بخشنامه گمرک در اسفندماه ۱۴۰۱، 
واردات کلیه گوشی های تلفن همراه با نشان تجاری اپل )مدل 
۱۴ و کلیه مدل های بعد از آن( از هر طریقی از جمله مسافری 
و پستی ممنوع اعلام شده بود، در واقع خبر ممنوعیت واردات 
آیفون ۱۵ چندان هم جدید نبود اما از آنجا که مصاحبه دبیر 
انجمن واردکنندگان موبایل دقیقاً مصادف با رونمایی از سری 
آیفون ۱۵ توسط شرکت اپل بود، بازتاب گسترده ای در فضای 
مجازی داشت؛ در این میان، واکنش یکی از نمایندگان مجلس 
کوچی،  رشیدی  بود.جلال  توجه  جالب  خبر  این  به  نسبت 
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای 
اسلامی در یکی از شبکه های اجتماعی نوشت: »دبیر انجمن 
واردکنندگان موبایل بهتر است در کاری که به ایشان مربوط 
نیست دخالت نکند؛ با توجه به حرکت خطرناک و زیرپوستی 
جهت انحصاری کردن بازار موبایل به بهانه کمبود ارز )همان 
چیزی که برای خودرو اتفاق افتاد( و حفظ کرامت مردم عزیز 
کرد.«این  خواهم  پیگیری  مجلس  در  را  موضوع  این  ایران 
اظهارنظر در حالی مطرح می شود که طبق گزارشی که اخیراً 
از سوی خبرگزاری مهر منتشر شده، میزان صرفه جویی ارزی 
گرفته،  صورت   ۱۴ آیفون  واردات  ممنوعیت  محل  از  که 
نشان  همین موضوع  برآورد می شود.  میلیارد دلار  نیم  حدود 
می دهد تصمیم ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ هرچند در مرحله 
مقصود  به  اما  شد  مواجه  مشکلاتی  با  اجرا  و  تصمیم گیری 
اصلی خود یعنی جلوگیری از اتلاف منابع ارزی رسیده است.

آمار چه می گوید؟
تجاری  کسری  میزان  گمرک،  سوی  از  شده  ارائه  آمار  طبق 
میلیارد دلار   ۶.۵ در سال گذشته حدود  غیرنفتی(  )صادرات 
بوده است؛ بر همین اساس، در سال گذشته بیش از ۵۹ میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون دلار، کالا وارد کشور شده و در مقابل میزان 
کالاهای صادراتی از مبدأ ایران نزدیک به ۵۳ میلیارد و ۱۰۰ 

میلیون دلار گزارش شده است.
گزارش های گمرک حکایت از این دارد که کسری تجاری در 
ابتدایی سال جاری  ادامه دارد و در پنج ماهه  نیز  سال ۱۴۰۲ 
میزان صادرات غیرنفتی حدود ۱.۵ میلیارد دلار کمتر از ارزش 
کالاهای وارداتی بوده است. البته به این آمار و ارقام بایستی 
میزان قاچاق ورودی یا واردات غیرقانونی را هم اضافه کرد 
که موجب افزایش میزان مصارف ارزی کشور می شود؛ طبق 
آخرین آمارهای اعلام شده از سوی مسئولان ستاد مبارزه با 
به کشور حدود ۱۴  میزان واردات غیرقانونی سالانه  قاچاق، 

بین  شکاف  میزان  بنابراین  می شود؛  زده  تخمین  دلار  میلیارد 
عرضه و تقاضا در بازار ارز بسیار بالاست.

که  شود  ادعا  اینگونه  ارقام،  و  آمار  این  مقابل  در  شاید  اما 
و  تولید  افزایش  و  نفتی  درآمدهای  میزان  گرفتن  نظر  در  با 

فروش نفت، شرایط ارزی کشور مطلوب بوده و دلیلی برای 
ایجاد محدودیت در کالاهای وارداتی به عنوان محرک افزایش 
سالانه  بولتن  آخرین  اساس  بر  چراکه  نیست  ارز  تقاضای 
بیش  به   ۲۰۲۲ سال  در  ایران  نفتی  درآمدهای  میزان  اوپک، 
از ۴۳ میلیارد رسیده که رشدی ۶۷ درصدی را نسبت به سال 
اشاره  این حقیقت  به  باید  رابطه  این  نشان می دهد.در   ۲۰۲۱
کرد که هر چند افزایش درآمدهای نفتی، سیگنال کاهشی به 
کالای  تأمین  در  ایران  شدید  وابستگی  اما  می دهد  ارز  بازار 
وارداتی به نظامات دلاری باعث شده که این اتفاق مثبت، در 
فضای معاملات ارزی و خرید کالا آنطور که باید و شاید مؤثر 
واقع نشود. به عبارت دیگر، درآمدهای نفتی -که غالباً یوآنی 
تبدیل  دلار  و  یورو  درهم،  مانند  ارزهایی  به  بایستی  است- 
شوند تا بدین طریق ارز موردنیاز کالاهای وارداتی به کشور 
مدیریت  است  لازم  شرایطی  چنین  در  بنابراین  شود؛  تأمین 
بیشتری  قابلیت  بالا که  با کیفیت  ارزهای  آنچه که اصطلاحاً 
در تبادلات موردنیاز دارند، همچنان در دستورکار قرار گیرد.

مقایسه مدل  های پرو آیفون ۱۵ با آیفون ۱۴ پرو و پرو مکس؛ 
۲۰ تغییر مهم - سخت افزار مگ

کمبود ارز بهانه نیست، واقعیت است
ارزی  منابع  کمبود  شد،  گفته  که  نکاتی  تمام  به  توجه  با 
کارشناسان  نظرات  بر  بنا  این،  بر  علاوه  است؛  واقعیت  یک 
اقتصادی، یکی از راهکارهای اجرایی برای حرکت در مسیر 
راهبرد خنثی سازی تحریم و اثرات آن، کاهش واردات کالا به 

کشور خصوصاً در بخش کالاهای مصرفی است.
ارائه شده از سوی سازمان توسعه تجارت کشور،  طبق آمار 
در سال ۱۴۰۰ بیش از ۷۰ درصد کالاهای وارداتی مربوط به 
کشور  در  تولیدی  واحدهای  موردنیاز  و  واسطه ای  کالاهای 
از جمله  نیز  وارداتی  از کالاهای  می شود؛ حدود ۱۶ درصد 
به  از واردات مربوط  تنها ۱۳ درصد  بوده و  اقلام سرمایه ای 
اقلام مصرفی می شود. این آمارها نشان می دهد که در قیاس 
به کشور کنترل شده است  اقلام مصرفی  با گذشته، واردات 
اما متأسفانه مشاهدات نشان می دهد این واردات )عمدتاً لوازم 

خانگی و پوشاک( در عمل از بین نرفته و به بخش غیررسمی 
یا قاچاق منتقل شده است.

بررسی آمارها نشان می دهد در سال ۱۴۰۰، گوشی تلفن همراه 
با ارزش بیش از ۴ میلیارد دلار بیشترین سهم را در میان اقلام 
است.  داده  اختصاص  به خود  درصد(   ۶۰ از  )بیش  مصرفی 
برخی کارشناسان اقتصادی معتقدند هر چند موبایل در شرایط 
حال حاضر یکی از اجزای ضروری برای عموم جامعه شده 
که بعضاً حتی به کسب و کار آنها هم تبدیل شده اما می توان 
با اتخاذ تصمیماتی، مانع واردات گوشی های گران و لوکس 
کمترین  ارزی،  منابع  از  حراست  طریق ضمن  این  از  تا  شد 

محدودیت ممکن برای عموم جامعه در نظر گرفته شود.
دانشگاه  علمی  هیأت  عضو  سرزعیم،  علی  رابطه،  همین  در 
علامه طباطبایی می گوید: »واکنش طبیعی اقتصاد آن است که 
نرخ ارز بالا می رود تا کالاهای وارداتی گران شود تا انگیزه 
این  اگر  حال  یابد.  کاهش  غیرضروری  کالاهای  برای  خرید 
تورم خواهد  ارز موجب  نرخ  افزایش  دارد که  تصور وجود 
شد، واکنش درست سیاست گذار آن است که تخصیص منابع 
کمیاب ارزی را به شکل دستوری انجام دهد یعنی بین نیازهای 
موبایل های  مثل  لوکس  نیازهای  و  دارو  و  مثل غذا  ضروری 
جدید دست به انتخاب بزند. غیرمنطقی آن است که در تنگنای 
ارزی، منابع اندک ارزی را صرف واردات گوشی های روزآمد 
کنیم تا بخش کوچکی از مردم دلخوش باشند که از مواهب 
تکنولوژی روز باز نمانده اند ولی همزمان در امور ضروری مثل 

واردات اقلام غذایی و کشاورزی با مشکل روبه رو شویم.«
کالاهای  واردات  ممنوعیت  سیاست  اتخاذ  اقتصاددان،  این 
لازم  هم  غیرتحریمی  شرایط  در  را  لوکس  و  غیرضروری 
هم  تحریم  اگر  »حتی  می گوید:  خصوص  این  در  و  می داند 
وجود نمی داشت بازهم وضع تدابیری برای بازداشتن جامعه از 
مصارف لوکس و تخصیص منابع ارزی به اقلام سرمایه گذاری 
دیدگاه  این  بدطینت«  »نیکوکاران  کتاب  در  بود.  دفاع  قابل 
شدن  صنعتی  سمت  به  کره  خیزش  دوره  در  که  است  آمده 
مردم کسی را که سیگار خارجی می کشید طرد می کردند، زیرا 
این کار را نوعی خیانت می دانستند چراکه معتقد بودند منابع 
ارزی کمیاب نباید صرف کالاهای تجملی شود و ارز خارجی 
باید برای واردات کالاهای سرمایه ای و صنعتی به کار گرفته 
شود تا زیربنای تولید در کره تقویت شود. دقیقاً عکس چنین 

روحیه ای در ایران ترویج شده است.«
۵ درصدی های برندباز!

بر  مبنی  دولت  تصمیم  اینکه  وجود  با  تفاسیر،  این  تمام  با 
اعمال محدودیت در واردات گوشی های لوکس به کشور از 
موضوع  پیگیری  وعده  اما  است  برخوردار  کارشناسی  منطق 
ممنوعیت واردات آیفون ۱۵ در صحن علنی مجلس بر اساس 

آمارها، هوادار آن چنانی ندارد.
تجهیزات  ثبت  مرجع  عنوان  به  همتا  سامانه  اعلام  طبق 
و   ۱۳۹۹  ،۱۳۹۸( گذشته  سال   ۳ طول  در  سیمکارت خور، 
توانایی خرید گوشی های لوکس  تنها ۵ درصد مردم   )۱۴۰۰
)دارای قیمت بیش از ۶۰۰ دلار( را دارند اما بیش از ۳ میلیارد 

دلار به خرید این گوشی ها اختصاص یافته است.
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استان هااستان ها
افزایش پروازهای فرودگاه بین المللی یاسوج؛ 

مصوبه رئیس جمهور اجرایی می شود؟

و  کهگیلویه  استان  به  جمهور  رئیس  دوم  و  روزه  سفر۲   
بویراحمد در ۲۶ و ۲۷ تیرماه امسال مصوبه های امیدآفرین 
بسیاری در حوزه زیرساخت های اقتصادی و عمرانی داشت 
در  یاسوج  فرودگاه  پروازهای  تعداد  افزایش  آنها  از  یکی  و 
 ۱۰ مهلتی  رئیس جمهور  اینکه  برغم  و  بود  هفته  روز  هفت 
پروازها  افزایش  از  اما هنوز خبری  بود  روزه مشخص کرده 

نیست.
 فرودگاه یاوج در قلب یاسوج به عنوان پایتخت طبیعت ایران 
واقع شده است و حدود ۲ سال می شود که عنوان بین المللی 
را هم با خود به یدک می کشد دریغ از اینکه حتی یک پرواز 
بین المللی داشته باشد و تمام پروازهای این فرودگاه در ۲ 
پرواز کج دار و مریز در روزهای شنبه و چهارشنبه خلاصه 
شده است.فرودگاه یاسوج رهاورد سفر مقام معظم رهبری در 
سال ۱۳۷۳ بوده است که برای رفاه حال مردم و خروج استان 
کهگیلویه و بویراحمد کلنگ آن بر زمین شده شد اما اکنون 
و  است  شده  رها  کاربرد  کمترین  بدون  گرانبها  سرمایه   این 
پروازهای آن در پیچ و خم وعده ها پروازها به گل نشسته اند.

این فرودگاه در  امر در فرودگاه یاسوج،  متولیان  طبق اعلام 
طول یک روز ظرفیت دو پرواز ۱۰۰ نفره به تهران را دارد اما 
چرا با وجود این همه مسافر مردم یاسوج باید مجبور باشند 

از پزوازهای شیراز، اهواز و اصفهان استفاده کنند.
سفر استانی رئیس جمهور در تاریخ ۲۶ و ۲۷ تیرماه امسال 
افزایش  خصوص  در  مردم  مطالبه  تا  بود  خوبی  ظرفیت 
برسد  دولتمردان  گوش  به  یاسوج  فرودگاه  های  زیرساخت 

و البته که هم رسید.
رهبر  راهبردهای  بر  تأکیدی  جمهور  رئیس  استانی  سفرهای 
معظم انقلاب در توجه به خدمت رسانی به مردم است و از 
اهداف اصلی آن ایجاد ارتباط ویژه بین دولتمردان و مسئولان 
اداری  پیچیده  و  بوروکراسی  سیستم  شکستن  هم  در  برای 
است و با حضور میدانی و گفت و گوی رو در رو با مردم، 

دستورات ویژه صادر می شود.
به  جمهور  رئیس  دوم  دور  سفر  مهم  های  مصوبه  از  یکی 
استان کهگیلویه و بویراحمد افزایش تعداد پروازهای فرودگاه 
یاسوج در هت روز هفته بوده است و برای اجرایی شدن این 
مصوبه ضرب الاجلی ۱۰ روزه تعیین کرده بود اما باید دید 

این مصوبه تا چه اندازه اجرایی شده است.
رئیس  دستور  گوید:  می  باره  این  در  یاسوج  فرودگاه  مدیر 
)دکتر  جمهوری  ریاست  دفتر  رئیس  طرف  از  جمهور 
و  راه  وزیر  به   ۱۴۰۲ مردادماه  هشتم  تاریخ  در  اسماعیلی( 

شهرسازی نامه زده شده است.
عنایت انصاری فرد تاکید کرد: طبق آن هشت بند مصوب سفر 
ریاست جمهوری به وزیر راه و شهرسازی اعلام شده که بند 
اول این مصوبات هم افزایش پروازهای فرودگاه یاسوج است.

وی ادامه داد: طبق پیگیری های مدیریت فرودگاه یاسوج، این 
دستور به رئیس سازمان هواپیمایی کشوری ارجاع داده شده 
است که در پی آن رئیس سازمان هواپیمایی کشوری به تمامی 
و  ظرفیت  اساس  بر  که  کرده  اعلام  هواپیمایی  های  شرکت 

ناوگانی که دارند، دستور رئیس جمهور را عملیاتی کنند.
مدیر فرودگاه یاسوج بیان کرد: هم اینک شرکت هواپیمایی 
یاسوج  فرودگاه  پروازهای  به  پرواز   ۲ دارد  تصمیم  ماهان 
اضافه کند، چشم انتظاریم تا ۱۵ مهرماه برنامه پروازی ماهان 

به ما اعلام شود.
دو  تنها  یاسوج  فرودگاه  در  اکنون  کرد:  ابراز  فرد  انصاری 
گیرد  می  انجام  و چهارشنبه(  شنبه  )روزهای  هفته  در  پرواز 
که این پروازها هم توسط شرکت هواپیمایی ماهان در حال 

انجام است.
ماهان قول داده که دو  وی تصریح کرد: شرکت هواپیمایی 
پرواز دیگر قرار است اضافه کند اما روز های آن را هم هنوز 

اعلام نکرده است و نامه هم نزده است.
مدیر فرودگاه یاسوج گفت: چنانچه شرکت هواپیمایی ماهان 
۲ پرواز جدید اضافه کند در مجموع چهار پرواز در فرودگاه 
خالی  دیگر  روز  سه  پرواز  برنامه  و  داشت  خواهیم  یاسوج 

باقی می ماند.
وی بیان کرد: با تمامی شرکت های هواپیمایی در حال چانه 
زنی هستیم و تاکنون هیچ برنامه پروازی برای فرودگاه یاسوج 

نیامده است.
هواپیمایی  بازرگانی شرکت  بخش  کرد:  اضافه  فرد  انصاری 
ماهان با مدیریت فرودگاه یاسوج تماس گرفته و پیرو دستور 

سازمان هواپیمایی کشوری قرار است ۲ پرواز اضافه کند.
مدیر فرودگاه یاسوج ادامه داد: در حال رایزنی با این شرکت 
هستیم تا بتوانیم حداقل سه پرواز جدید از این شرکت بگیریم.

افزایش  پیگیری  برای  الاجل ۱۰ روزه  رئیس جمهور ضرب 
پروازها صادر کرده بوند اما اکنون ۲ ماه از تاریخ سفر وی به 

استان می گذرد و کاری انجام نشده است.
مدیر فرودگاه یاسوج گفت: تمام زیرساخت ها و امکانات و 
تجهیزات برای برقراری پروازهای داخلی و خارجی در طول 
 ۲ ظرفیت  و  است  مهیا شده  یاسوج  فرودگاه  در  روز  شبانه 

پرواز به تهران را فرودگاه یاسوج دارد.
مشهد، گفت:  پروازهای  به  استان  مردم  استقبال  به عدم  وی 
برای مدتی پروازهای مشهد در یاسوج برقرار شد اما پس از 
۱۰ بار پرواز به دلیل عدم استقبال مردم پرواز یاسوج به مشهد 
اخیر  نیم  و  سال   ۲ مدت  در  افزود:  فرد  شد.انصاری  باطل 
هم  دور  را  قوی  های  آژانس  استان  فرهنگی  میراث  سازمان 

جمع نکرده که جلسه ای بگیرند و ما را دعوت کنند.
وی اکید کرد: می طلبد میراث فرهنگی از کشورهای همسایه 
پروازهای  و  بیندازد  راه  تور  و  کند  دعوت  عمان  همچون 
مستقیم برای این گردشگران خارجی بگذارند تا مجبور نباشند 
از فرودگاه شیراز پرواز بگیرند و سپس با اتوبوس به یاسوج 
مسافرت کنند.تکالیف تفکیک نشده و برخی دستگاه ها اطلاع 
باید  بلکه  نیست  پرواز  برقراری  فرودگاه  وظیفه  که  ندارند 

امکانات و تجهیزات را برای برقراری پروازها آماده کند.
این  در  گردشگری  کمیته  طلبد  می  کرد:  ابراز  فرد  انصاری 
استان تشکیل شود و معاون اقتصادی، مدیر فرودگاه یاسوج 
و مدیرکل میراث فرهنگی، مدیرحج و زیارت استان حضور 

داشته باشند و تصمیمات راهبردی برای یاسوج گرفته شود.
وی عنوان کرد: پرواز وزیر راه در سفر دوم رئیس جمهور در 
ساعت ۹ و نیم شب در فرودگاه یاسوج نشست و پرواز شب 

)نشستن در شب( برای نخستین بار افتتاح شد.
دوم  سفر  مصوبات  از  دیگر  یکی  کرد:  تاکید  فرد  انصاری 
رئیس جمهور در خصوص فرودگاه یاسوج، مبلغ ۱۰۰ میلیارد 
شده  مصوب  هندلینگ  تجهیزات  خرید  برای  اعتبار  ریال 
چرا  اینکه  به  اشاره  با  هستیم.وی  آن  اعتبار  تامین  منتظر  که 
هیچ  نشد، گفت:  انجام  کربلا(  به  )یاسوج  اربعین  پروازهای 
کس از مردم یاسوج در سامانه سماح به صورت هوایی ثبت 
نام نکرده بودند.مدیر فرودگاه یاسوج عنوان کرد: مردم استان 
تماما به صورت زمینی ثبت نام کرده بودند البته سازمان حج و 
زیارت باید از قبل اطلاعیه می زد اما این کار انجام نشده بود.

مدیرکل راه و شهرسازی کهگیلویه و بویراحمد پیش از این 
گفته بود که طبق اعلام متولیان فرودگاه یاسوج، این فرودگاه 
وجود  آن  در  مشکلی  هیچ  و  دارد  درصدی   ۹۹.۳۵ ایمنی 
ندارد ولی تعداد پروازهای فرودگاه به علت استقبال نکردن 
شرکت های هواپیمایی همچنان کم است.محمد راستا تصریح 
کرد: برخی از خلبانان به دلیل ترس از توپوگرافی ) پستی و 
بلندی (استان و برخی نیز به دلیل قیمت پایین بلیط ها استقبالی 
و  برای حمل  مسافر  زمینه  در  نمی کنند،  یاسوج  فرودگاه  ار 
نقل مشکلی نیست و مشکل عمده استان همان عدم استقبال 

شرکت های هواپیمایی است.

به کجا چنین شتابان ، ضرورت 
توجه به بهینه سازی مصرف سوخت 

در استان فارس

گسترش همکاری  گلستان و عشق آباد، نتیجه ریل گذاری دولت سیزدهم
هدفمند  و  موثر  ارتباط  و  اقتصادی  دیپلماسی  تقویت   
دولت  جدی  اولویت های  از  یکی  همسایه،  کشورهای  با 
سیزدهم است که انجام آن به شکوفایی استان های مرزی از 
جمله گلستان انجامیده و استمرار آن، امید به بهبود شرایط با 
کرده  بیشتر  را  موجود  از ظرفیت های  بهره برداری حداکثری 

است.
اقتصادی مسوولان  و  تجاری  هیات  قبل  ماه سال  آذر   سفر 
تقویت  درهای  گشودن  از  نمونه ای  ترکمنستان،  به  گلستان 
همکاری مشترک برای این استان به شمار می رود که رهاورد 
آن در حوزه ترانزیت کالا در گمرک اینچه برون گنبدکاووس 
و رونق صادرات کالا بعد از عادی شدن کرونا قابل مشاهده 

و لمس است.
با  تجاری  مراودات  گسترش  برای  تلاش  آخرین  در 
به  مهر  چهارم  سه شنبه  دیروز  گلستان  استاندار  همسایگان، 
تا  شد  ترکمنستان  راهی  استان  مسوولان  از  تعدادی  همراه 
مقدمات عملیاتی شدن تفاهم نامه همکاری بین این گلستان و 

استان بالکان آباد ترکمنستان فراهم شود.
در  جمعیت  نفر  هزار   ۸۶۹ و  میلیون  یک  با  گلستان  استان 
شمال کشور قرار دارد و دارای مرز مشترک خشکی و آبی 
از طریق  اکنون  و  ترکمستان است  با کشور  ) دریای خزر( 
صورت  تجاری  مبادلات  گنبدکاووس  برون  اینچه  گمرک 

می گیرد.
گلستان  کشاورزی  و  معادن   ، صنایع  بازرگانی،  اتاق  رییس 
بسیج سفر در رونق  اقدام دولت سیزدهم در  از  با قدردانی 
دیپلماسی اقتصادی، گفت: تحقق این مهم، حمایت از تجار 
همسایه  کشورهای  با  اقتصادی  های  فعالیت  برای  را  کشور 

را افزایش داده است.
اقتصادی در وزارت  دیپلماسی  به  توجه  افزود:  امیر یوسفی 
امور خارجه، موجب دلگرمی تجار کشور برای رفع موانع در 

توسعه تجارت شده است.
کارخانه ها،  قطعات  واردات  در  موانع  رفع  بر  همچنین  وی 
ترکمنستان، سرمایه گذاری در  بازار  از ظرفیت  بهینه  استفاده 

کشت فراسرزمینی تاکید کرد.
گلستان ظرفیتی برای رونق صادرات

کشاورزی  و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رییس  نایب 
دارد،  اختیار  با ظرفیتی که در  استان  این  گلستان هم گفت: 
آسیای میانه  کشورهای  با  رونق صادرات  در حوزه  می تواند 

قوی ظاهر شود.
 ۶۰ آرد،  کارخانه های  وجود  افزود:  چوپانی  علی محمد 
کارخانه خوراک دام و طیور، ۶ کارخانه روغن کشی از جمله 
ظرفیت های بکر محسوب می شود که می تواند با حمایت های 

بیشتر برای تقویت صادرات استفاده بهینه کرد.
جامع  سند  یک  امضای  است:  معتقد  هم  گلستان  استاندار 
اقتصادی  بلند مدت موجب گسترش همکاری های  همکاری 

بین ۲ کشور ایران و ترکمنستان خواهد شد.
از  اسنادی  در چارچوب  کرد:  زنگانه خاطرنشان  علی محمد 
مشابه  مسائل  و  شانگ های  پیمان  اکو،  سازمان  سند  جمله 

زمینه همکاری های ۲ کشور می تواند، تقویت شود.
سرعت در عملیاتی شدن تفاهم نامه ها

گفت:  ترکمنستان  کشور  به  سفر  از  قبل  گلستان  استاندار 
بین  شده  امضا  نامه  تفاهم  سند  شدن  عملیاتی  و  پیگیری 
روسای جمهور ایران و ترکمنستان در دولت سیزدهم، هدف 
همسایه  این کشور  به  استان  اقتصادی  و  تجاری  هیات  سفر 
ابتدای  در  جمهور  رییس  افزود:  زنگانه  محمد  است.علی 
کشورهای  با  اقتصادی  دیپلماسی  تقویت  طرح  خود  دولت 
از جمله ترکمنستان را عملیاتی کرد که سفر هیات  همسایه 

تجاری استان گلستان هم در این راستا صورت می گیرد.
وی ادامه داد: در این سفر، آسان سازی تردد مرزی و صدور 
ترکمنستان،  و  گلستان  بین  عبوری  مسیر  بازسازی   ، روادید 
گمیشان،  حسنقلی  جمله  از  مشترک  بازارچه های  راه اندازی 
 ۲ ملی  ارز  با  مبادلات  انجام  و  کالا  تهاتر  فراهم سازی 
عشق آباد،  و  گلستان  بین  مستقیم  پروازهای  برقراری  کشور، 
منابع  کشاورزی  علوم  و  نیازافُ  دانشگاه  تفاهم نامه  پیگیری 
به  بین ۲ کشور  طبیعی گرگان، آسان سازی تردد گردشگری 
منشا  با  ریزگردها  معضل  حل  و  عشق آباد  و  گلستان  ویژه 
ترکمنستان و ایجاد کمربند سبز و عملیاتی شدن طرح بیابان 
زدایی در شمال گلستان از جمله مهم ترین محورهای مذاکره 

و پیگیری هیات گلستان در این سفر است.
وی یادآور شد: با توجه به این که ۷۰۰ هزار نفر از جمعیت 
گلستان را قوم ترکمن تشکیل می دهد، ایجاد سرکنسولگری 

ترکمنستان در استان از دیگر موارد مهم پیگیری است.
و  گلستان  استان  بین  فرهنگی  های  فعالیت  توسعه  زنگانه 
ترکمنستان را دیگر موضوع مهم در این سفر برشمرد و گفت: 
در این سفر فعال شدن ستاد بزرگداشت شاعر و عارف محب 
ترکمن مختونقلی فراغی بین این استان و کشور ترکمنستان 

پیگیری خواهد شد.
تقای  آق  در  ترکمن  و عارف  فراغی شاعر  مختومقلی  مقبره 

مراوه تپه استان گلستان قرار دارد .
استاندار گلستان با تاکید بر گسترش تجارت چمدانی در مرز 
تجارت  همانند  طرح  این  گفت:  گلستان،  استان  اینچه برون 
خراسان  استان  باجگیران  و  سرخس  مرزهای  در  چمدانی 

رضوی، توسعه داده خواهد شد .
در  کامیون  ترانزیت  سیزدهم،  دولت  نگاه  با  وی  گفته  به 
گمرک اینچه برون گلستان طی ۲ سال اخیر از صفر به ۱۴۰ 

دستگاه در روز افزایش یافته است.
وی همچنین بر آسان سازی و افزایش زمان روابط گمرک در 
اینچه برون استان گلستان و افزایش خدمات بین این استان و 
کشور ترکمنستان تاکید کرد. وی تقویت برگزاری نمایشگاه 
بین  ترکمن  قوم  سفیدان  ریش  حضور  و  خصوصی  بخش 
استان گلستان و کشور ترکمنستان ) استان بالکان آباد ( را از 

دیگر موارد پیگیری در این سفر برشمرد.
گمرک اینچه برون واقع در ۸۰ کیلومتری شمال شهر گرگان 
به عنوان مرکز استان گلستان یکی از مرزهای خشکی مهم و 
راهبردی کشور به شمار می رود که بعد از فروپاشی شوروی 
سابق و استقلال ترکمنستان دوباره بازگشایی و رونق تجارت 
در  و  گرفته شده  سر  از  توقف،  سالها  از  پس  این خطه  در 
با کشورهای  به توسعه صادرات  دولت سیزدهم توجه ویژه 

همسایه به ویژه از طریق اینچه برون شده است.
و  منطقه  در  تجارت  حوزه  اندارکاران  دست  و  کارشناسان 
به  برون  اینچه  گمرک  در  سرمایه گذاری  بر  همواره  کشور 
طریق  از  کالا  جابجایی  بودن  فراهم  و  امنیت  تضمین  لحاظ 
جاده و ریل و اتصال جنوب کشور به کشورهای آسیای میانه 

تاکید فراوان دارند.

استان فارس از پرُمصرف ترین استان های کشور در بخش 
انرژی به ویژه بنزین است که به اعتقاد مدیر شرکت ملی 
اصلاح  در  فرهنگسازی  فارس  نفتی  فرآورده های  پخش 
حل  به  شایانی  کمک  می تواند  سوخت  مصرف  الگوی 

این مشکل کند.
حال  در  بنزین  مصرف  میانگین  مسئولان،  گفته  طبق   
در سال  و  است  لیتر  میلیون   ۱۲۰ تا   ۱۱۰ روزانه  حاضر 
جاری رکورد مصرف ۱۴۲ میلیون لیتر هم به ثبت رسیده 

است.
نفتی  فراورده های  پخش  و  پالایش  شرکت  مدیرعامل 
۲۱مردادماه ۱۴۰۲ اعلام کرد: در استان تهران ۲۰ میلیون 
 ۳ مصرف  معادل  که  داریم  بنزین  مصرف  روز  در  لیتر 

استان فارس، اصفهان و کرمان است.
امسال  ماه  بنزین در شهریور  میانگین مصرف  او  به گفته 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، حدود ۱۲ درصد و 

برابر ۱۳ میلیون لیتر در روز افزایش یافته است.
وی از مردم درخواست کرد با توجه به افزایش ترددهای 
شلوغی  احتمال  و  سوخت  مصرف  افزایش  و  جاده ای 
جاده ها، نهایت همکاری را در مدیریت مصرف سوخت 

به عمل آورند.
مصرف بالای بنزین در فارس

اما استان فارس نیز از پرُمصرف ترین استان های کشور در 
می رود  شمار  به  بنزین  ویژه  به  نفتی  فرآورده های  بخش 
ایام سال بیشتر  به گونه ای که مصرف این ماده در برخی 

از آب شرب است.
حدود  استان  این  در  روزانه  بنزین  مصرف  حقیقت  در 
هفت میلیون و ۵۰۰ تا هفت میلیون و ۶۰۰ هزار لیتر بوده 
میلیون  هشت  حدود  به  تعطیلات  ایام  در  میزان  این  که 
متوسط سرانه مصرف  این در حالیست که  لیتر می رسد؛ 
آب بر اساس تولید و مصرف مشترکین استان حدود ۲۰۰ 

لیتر است.
آن  حل  برای  چاره اندیشی  و  آب  بحران  که  همان گونه 
کشور  اساسی  دغدغه های  از  یکی  به  اخیر  سال های  در 
باید  هم  بنزین  مصرف  برای  فرهنگ سازی  شده،  تبدیل 

مورد توجه قرار بگیرد.
مصرف بی رویه فرآورده های نفتی مغفول مانده

که  فارس  نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  مدیر 
از  یکی  نفتی  فرآورده های  بی رویه  مصرف  است  معتقد 

موضوعاتی است که در کشور مغفول مانده است.
اسدالله طاهری در گفت وگو با ایرنا افزود: در حال حاضر 
گازوییل  قیمت  و  تومان  هزار  سه  بنزین  لیتر  هر  قیمت 
لیتری ۳۰۰ تومان است؛ این در حالیست که قیمت یک 
توجهی  قابل  میزان  به  بنزین  لیتر  یک  قیمت  از  آب  لیتر 

بیشتر است.
رُشد ۱۳درصدی بنزین

وی ادامه داد: مصرف بنزین در فارس در پنج ماه نخست 
۱۳ درصد رشد  به مدت مشابه سال گذشته  نسبت  سال 
داشته و می توان گفت این استان نسبت به نرُم کشوری از 

مصرف بالایی در بنزین برخوردار است.
در  روزانه  بنزین  مصرف  واقع  در  کرد:  اضافه  طاهری 
میلیون  تا هفت  میلیون و ۵۰۰  استان فارس حدود هفت 
و ۶۰۰ هزار لیتر بوده که این میزان در ایام تعطیلات به 

حدود هشت میلیون لیتر می رسد.
رُشد پنج درصدی گازوییل و نفت و گاز

وی با بیان اینکه در بخش گازوییل و نفت و گاز هم با 
رشد پنج درصدی مواجه بوده ایم گفت: در حقیقت کشور 
ما یکی از پرُمصرف ترین کشورها در بخش فرآورده های 
نفتی است و استان فارس نیز از این قضیه مستثنی نیست 
بنزین  بی رویه  مصرف  با  که  استان هایی است  از  یکی  و 

مواجه است.
یکی  فارس  نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  مدیر 
بنزین  بی رویه  مصرف  از  جلوگیری  برای  راهکارها  از 
افزود:  با سی ان جی دانست و  این سوخت  را جایگزینی 
روزانه بین یک میلیون و ۵۰۰ تا یک میلیون و ۵۵۰هزار 
مترمکعب گاز سی ان جی در جایگاه های سی ان جی توزیع 
می شود که اگر این اقدام ارزشمند انجام نمی شد قطعا با 

مصرف بیشتر بنزین مواجه بودیم.
یک راهکار مهم؛جایگزینی سوخت پاک سی ان جی 

با بنزین
وی یادآور شد: بهره گیری از جایگاه های سی ان جی کار 
ارزنده و خوبی است تا هموطنان بتوانند از سوخت ارزان 

و پاک استفاده کنند.
نفتی  فرآورده های  مصرف  متأسفانه  کرد:  عنوان  طاهری 
بین  که  بالایی  بسیار  قیمت  و  بودن  ارزان  علت  به 
خاصی  جذابیت  دارد  وجود  آزاد  بازار  و  دولتی  قیمت 
مصرف  شده  باعث  مسائل  این  دارد؛  قاچاقچیان  برای 
است  لازم  و  برسد  بالایی  مصرف  به  نفتی  فرآورده های 
یک  به  متعلق  ثروت  این  کنند  احساس  هموطنان  همه 
وزارتخانه و یا یک فرد نیست؛ لذا تمام ملت بایستی از 

این سرمایه صیانت کنند.
فرهنگسازی در اصلاح الگوی مصرف سوخت

اظهار  فارس  نفتی  فرآورده های  ملی پخش  مدیر شرکت 
و  است  محدود  و  پایان پذیر  نفتی  فرآورده های  کرد: 
ضروری است که صرفه جویی در مصرف بنزین به عنوان 

یک وظیفه ملی مدنظر قرار بگیرد.
بدون تردید بهینه سازی مصرف سوخت برای حل چالش 
انرژی در کشور ضرورت دارد و نیاز است فرهنگسازی 
متولیان  اولویت   در  سوخت  مصرف  الگوی  اصلاح  در 

امر قرار بگیرد.

رانش زمین در اطراف »رودخانه گردکل« نوشهر؛ ماجرا چیست؟

ارایه آموزش های مهارتی در ۸۸ روستای همدان با هدف کاهش مهاجرت

با   یکشنبه شب هفته جاری مطلبی در شبکه های اجتماعی 
عنوان »خیابان شورا در نوشهر شبانه فرو ریخت« منتشر شد 
که این پیام خبری با محتوای رانش زمین در اطراف رودخانه 
گردکل با نگرانی و پرسش بسیاری از مخاطبان و شهروندان 

این شهر گردشگرپذیر غرب مازندران همراه شد.
 رانش زمین )Landslide( یا زمین لغزش به حرکت لایه های 
که  شیبدار  سطح  روی  بر  متراکمی  و  متراکم  غیر  رسوبی 
ناپایدار شدند گفته می شود و علت های متفاوتی چون زمین 

لرزه یا راه سازی سبب پیدایش این رخداد می شود.
تغییرات  رسوبی،  توده  حرکت  عامل  کارشناسان،  اعتقاد  به 
زمین،  شیب  تغییرات  یا  هم خوردن  به  زیرزمینی،  های  آب 
منفذی  فشار  یا  باران  سازی،  جاده  زلزله،  جاذبه،  نیروی 
سیالات، سبک سازی پایین دست توده و سایر موارد سبب 
رانش  در  نزولی  حرکت  و  شود  می  زمین  لغزش  یا  رانش 
زمین امکان دارد بسیار کند رخ دهد تنها در چند میلی متری 
آثار  پدیده  این  متاسفانه  و  دهد  رخ  سرعت  با  یا  سال  در 

مصیبت باری برجای می گذارد.
در  زمین  لغزش  یا  رانش  مستند،  های  گزارش  براساس 
بوقوع  مازندران  غربی  مناطق  از  بسیاری  در  اخیر  دهه  سه 
پیوست و متاسفانه این بلای طبیعی افزون بر آسیب رسانی به 
زیرساخت ها از جمله راه های ارتباطی و دردسرهای فراوان 
در حوزه تردد وسائط نقلیه، ارایه خدمات زیرساختی به مردم 

در نقاط روستایی و شهری را هم دچار چالش کرده است.
رودخانه  دیواره حفاظتی  پشت  اخیر  روزهای  پیوند  این  در 
»گردکل« نوشهر به طول ۶۰ متر و عمق حدود ۲ متر دچار 
در  اطلاعات  برای کسب  ایرنا  زمین شد که خبرنگار  رانش 
باره سقم و صحت این حادثه در پی تماس تلفنی با مسوول 
حادثه  این  بروز  تایید  ضمن  وی  شهرداری،  عمران  واحد 
ساخت  حال  در  پیمانکاران  شهری  نقطه  این  در  که  گفت 
در  ناگاه  به  که  هستند  گردکل  رودخانه  حفاظتی  دیواره 
فرونشست  دچار  حفاظتی  دیواره  این  فونداسیون  پیرامون 

زمین و رانش به طول حدود ۵۰ متر مربع شده است.
همچنین فرماندار نوشهر در این ارتباط گفت : جابه جا شدن 
از  پس  نوشهر  گردکل  رودخانه  حفاظتی  دیواره  های  پایه 
فرونشست  سبب  آن  مفید  عمر  از  سال   ۵۰ حدود  گذشت 

زمین و رانش در این منطقه شد.
رستم زرودی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
این  فردوسی جنوبی  ایستگاه  در  این حادثه درست   : افزود 
شهر حوالی رودخانه گردکل رخ داد و افزون بر قدمت بالای 
خاطر  به  بلکه  آن  های  پایه  شدن  و سست  حفاظتی  دیواره 
انسداد مجاری و آبراه های هدایت آب در پشت این دیواره 

که در نهایت منجر به فروریختن دیوار و رانش زمین شد.
سازی  جداره  های  فعالیت  اگرچه   : اظهارکرد  مسوول  این 
به طول  این دیواره  پیمانکار هم در فرونشست و شکستگی 
حدود ۵۰ متری بی تاثیر نبوده و به همین خاطر نشست فوری 
بر  برگزار و تصمیم  فرمانداری  بحران در  قالب مدیریت  در 

آن گرفته شد تا مسوولان مرتبط به ویژه منابع امور آب هم 
پای کار بیایند تا بتواند یک طرح جدید همسو و به موازات 
جداره  حفظ  بر  افزون  اقدام  این  که  کند  اجرا  دیواره  این 
هم  جدید  جداره  ساخت  و  ترمیم  و  تعریض  به  بلکه  قبلی 
کمک کند.فرماندار نوشهر با اشاره به قرار گرفتن در آستانه 
مسوولان  از  رودخانه  این  شدن  طغیانی  احتمال  و  بارندگی 
ساخت  به  نسبت  بیشتری  شتاب  با  تا  خواست  شهرداری 
از  ناشی  سیل  احتمالی  وقوع  از  پیشگیری  منظور  به  دیواره 
بالاآمدن این رودخانه تاکید کرد.رانش زمین پدیده ای طبیعی 
های  زیرساخت  به  فراوانی  های  خسارت  سال هاست  که 
غرب مازندران وارد می کند و رفع این معضل جدی نیازمند 
و  اصولی  ریزی  برنامه  رانشی،  مناطق  علمی  تدوین  و  تهیه 
با  نوشهر  گردشگری  است.شهر  اجرایی  نهادهای  حمایت 
برخورداری از ۱۵ منطقه شهری و جمعیتی دستکم ۵۰ هزار 

در غرب مازندران قرار دارد.

آموزش  همدان،  استان  ای  حرفه  و  فنی  آموزش  مدیرکل   
تقویت  در  مهم  عوامل  از  را  روستاییان  مهارت  ارتقای  و 
این  برگزاری  گفت:  و  دانست  روستایی  توسعه  پایداری  و 
دوره ها در ۸۸ روستا مهاجرت بی رویه به شهرها را کاهش 

می دهد.
فنی  آموزش  سازمان  اولویت  به  اشاره  با  مختاران«   »وهب 
روستاییان  مهارت  ارتقای  و  توانمندسازی  در  ای  حرفه  و 
و مناطق محروم اظهار داشت: در این راستا ۲ هزار و ۳۸۹ 
نخست  ماه   ۶ در  همدان  استان  عشایر  و  روستاییان  از  نفر 

سالجاری آموزش های مهارتی را فرا گرفتند.
۸۷ دوره  قالب  در  مرد   ۶۵۳ ۷۳۶ زن و  افزود: هزار و  وی 
در سطح استان از آموزش های مهارتی در روستاها بهره مند 
شدند.مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان همدان گفت: 
اندازی  راه  منظور  به  روستاییان  در  انگیزه  ایجاد  و  ترغیب 
بکارگیری  و  پایدار  اشتغال  ایجاد  هدف  با  کار  و  کسب 
مهارتی  های  آموزش  اهداف  از  را  ای  منطقه  های  ظرفیت 

در روستاها برشمرد.
مختاران اظهار داشت: ۵۳ حرفه از جمله دوزنده کیف چرمی 
بادست، کمک آرماتور بند درجه ۲، کلاف ساز مبل کلاسیک 

چوبی و سرویس کار تراکتور در قالب ۱۸۰ دوره آموزشی 
و ۶۰۴ هزار و ۲۰۶ نفر ساعت با هدف افزایش بهره وری در 

سطح استان همدان ارائه شد.
وی تاکید کرد: ارتقای سطح مهارتی روستاییان باید به گونه 

ای باشد که آنها را به سوی بهینه سازی روش های تولیدی 
و بهره وری از امکانات موجود سوق دهد.

به  مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان همدان، دستیابی 
اشتغال برای افراد بدون مهارت، تطبیق مهارت نیروی انسانی 
ارتقای  و  فناوری  تحولات  از  ناشی  جدید  های  مهارت  با 
مهارت نیروی انسانی به منظور دستیابی به بهره وری بالاتر 
روستاها  در  مهارتی  های  آموزش  این  اهداف  دیگر  از  را 

عنوان کرد.
مختاران گفت: ساکنان روستاها می توانند از طریق آموزش 
های مهارتی برای راه اندازی کسب و کار و مشاغل خانگی 

با هدف اشتغال زایی اقدام کنند.
استان همدان  ای دولتی  فنی و حرفه  آموزش های  در بخش 
آموزشگاه   ۱۹۸ مجموع  از  و  شعبه  چهار  و  ثابت  مرکز   ۱۸
آموزشگاه   ۲۳ دختران،  ویژه  آموزشگاه   ۱۲۹ خصوصی، 
همدان  استان  سطح  در  دومنظوره  آموزشگاه   ۴۶ و  پسران 
مرتبط  آموزشی  های  دوره  برگزاری  در  فعالیت  مشغول 

هستند.
سکنه  دارای  روستای   ۷۵ و  هزار  یک  دارای  همدان  استان 

است.
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هاشمی: 
انتظار طلا از والیبال داشتیم

بازهم جلال، بازهم استقلال؛ 
آقای پاس گلی که قربانی رونالدو شد

واکنش کریم باقری به شایعه مهاجرتش به آمریکا

 حضورم در پرسپولیس، دست خودم نبود

کریم باقری شایعه سفر به آمریکا برای ادامه زندگی را تکذیب 
کرد و گفت که در ایران خواهد ماند.

کریم باقری بعد از اینکه سرانجام پیشنهادی از پرسپولیس برای 
تمدید قراردادش نگرفت، حالا از فوتبال کناره گرفته تا دوره 
از  که  نیمکت سرخپوشان  روی  مستمر حضورش  و  طولانی 

زمان برانکو ایوانکوویچ آغاز شد، به پایان برسد.
مربی باسابقه سرخپوشان و کاپیتان پیشین این تیم در پاسخ به 
سوالات راجع به وضعیت این تیم و به خصوص خط حمله 

نیز نظرات منحصربفردی را ارائه کرده است.
باختبدیبوداماپرسپولیسناامیدنمیشود

او درباره بازی النصر به ایران ورزشی گفت: به نظرم بازی، 
بازی خوبی نبود و فکر می کنم به خاطر شرایط و حواشی که 
به دلیل ورود رونالدو و بقیه موارد از جمله زمین بد و کیفیت 
سکوها و نبود تماشاگر وجود داشت موجب شد تا بازی به 
پرسپولیس  متأسفانه  و  باشد  نداشته  فنی شرایط خوبی  لحاظ 
هم تحت تأثیر این موارد باخت بدی را متحمل شود اما نباید 

ناامید شد.
النصر  با  بازی  که  بگیریم  نظر  در  را  این  باید  ما  افزود:  وی 
اولین و آخرین بازی پرسپولیس نبوده و نخواهد بود و بالاخره 
برای هر تیمی پیش می آید که در یک بازی بازنده باشد. از 
این دست شکست ها را پرسپولیس قبلًا هم تجربه کرده است 
اما در این بین نکته مهم این است که روی نقاط ضعفشان کار 
کنند و اشکالاتشان را برطرف کنند البته مسائلی هم در باخت 

پرسپولیس واقعاً تأثیرگذار بود.
تیم  این  باخت  علت  خصوص  در  پرسپولیس  سابق  مربی 
توضیح داد: من فکر می کنم تعطیلی لیگ به ضرر پرسپولیس 
شد چون در همین عربستان شاهدیم که تیم هایش هر سه روز 
مقابل  بازی  مصاف  به  آماده  خیلی  و  می کنند  بازی  یک بار 
لیگمان  ما  اما  آمدند  پرسپولیس  یعنی  ما  کشور  اول  نماینده 
را بی جهت تعطیل کردیم که این مسأله گریبانگیر ما شد و به 

نظرم خیلی به ما لطمه زد.
مطمئنباشیدباختالنصرجبرانمیشود

گفت:  تیم  این  مشکلات  توضیح  با  قرمزها  پیشین  کاپیتان 
بر  مضاف  شد  پرسپولیس  ضرر  به  خیلی  زودهنگام  اخراج 
اینکه ترابی هم خیلی زود مصدوم شد و مجبور به ترک زمین 
النصر هم  شد که خیلی به پرسپولیس لطمه زد. هر چند تیم 
خیلی موقعیت جدی نداشت و شاید ضربه سر رونالدو و یک 
موقعیت دیگر بود. آنها هم فرصت چندان زیادی نداشتند اما 
من به پرسپولیس امیدوارم و معتقدم می تواند در بازی بعدی 

جبران کند.
تقویم  در  لیگ  سازمان  جدید  تصمیمات  به  اشاره  با  باقری 
معتقدم  من  کرد:  ابراز  شکل  این  به  را  خود  نظر  مسابقات 
که  است  گونه ای  به  لیگ  سازمان  و  فدراسیون  برنامه ریزی 
تیم های  به  واقعاً  برنامه ریزی  این  می زند،  لطمه  تیم  به  واقعاً 
ما خصوصا تیم هایی مانند پرسپولیس که درگیر لیگ قهرمانان 
هستند خیلی ضربه می زند. در کشورهای دیگر ما برنامه ریزی 

مرتبی را شاهد هستیم در حالی که در فوتبال ما اصلًا معلوم 
نیست چه تیمی بازی می کند و چه تیمی بازی نمی کند که در 
برنامه ریزی دخیل بوده و به خوبی  همه این مسائل هم عدم 

مشهود است.
پرسپولیسمیتواندالدحیلراشکستدهد

او در پاسخ به این سوال که آیا حضور تماشاگران می توانست 
نتیجه را تغییر دهد؟ گفت: حضور تماشاگر خیلی مهم است، 
اخراج سرلک هم تأثیرگذار بود اما باز هم معلوم نبود که اگر 
این مسائل هم وجود داشت واقعاً چه نتیجه ای رقم می خورد 
چون فوتبال بازی است که در آن اتفاقات زیادی رقم می خورد 

و اصلًا هیچکس نمی تواند آن را دقیقاً پیش بینی کند.
با  بازی  کرد:  عنوان  نیز  الدحیل  با  بازی  مورد  در  کریم  آقا 
دلیل  همین  به  دارد  اهمیت  خیلی  سرخ پوشان  برای  الدحیل 
بازیکنان باید همه تلاششان را انجام دهند که موفق شوند. به 
نظرم پرسپولیس توان نتیجه گیری مقابل الدحیل را دارد اما در 
این بین خیلی مهم است که هواداران از پرسپولیس حمایت 

کنند و کماکان پشت تیمشان باشند.
استقبالمردمازرونالدوهیچمشکلینداشت

باقری درباره موضوع ترند این روزهای فوتبال ایران )استقبال 
چهره های  از  استقبال  دنیا  همه  در  داد:  توضیح  رونالدو(  از 
بزرگ به شکل باشکوهی انجام می شود و معمولًا شاهدیم که 
اقامتشان می روند. در  به محل  آنها  استقبال  برای  عده زیادی 
اینکه رونالدو هم یکی از بهترین های دنیا بوده و هست هیچ 
شکی وجود ندارد از این رو در همه جای دنیا هم این اتفاق 
می افتد و این هیچ ایرادی را متوجه استقبال کنندگان از رونالدو 
برنامه ریزی  طوری  هتل  مسئولان  اگر  نظرم  به  اما  نمی سازد 
قطعاً  ببینند  را  رونالدو  می توانستند  هواداران  که  می کردند 
بهتر بود اما گفتم در مجموع استقبال گسترده از رونالدو هیچ 

اشکالی نداشت.
حضورمدرپرسپولیس،دستخودمنبود

پرسپولیس  حمله  خط  مشکلات  درباره  یحیی  پیشین  دستیار 
گفت: باید یک مهاجم خوب می آوردند و در زمانش به این 
مهم می پرداختند. به هر حال در این خصوص من نمی توانم 
و  مدیریت  تصمیم  به  چیز  همه  چون  باشم  داشته  صحبتی 

سرمربی تیم بستگی دارد.
وی در پاسخ به سوال در خصوص پایان کارش با پرسپولیس 
نیز به چند جمله کوتاه بسنده کرد: ادامه همکاری و حضورم 
در پرسپولیس که دست من نبود. این مسأله دست من نیست و 

به هر شکل ادامه همکاری ام در پرسپولیس میسر نشد.
حضوردرآمریکافقطشایعهاست

کریم باقری درباره شایعه حضور در آمریکا برای ادامه زندگی 
گفت: اینها مسائل حاشیه ای هستند و فقط شایعه هستند. من 
هم در ایران زندگی می کنم و به هیچ وجه قصد ترک ایران و 

زندگی در کشور امریکا را ندارم.

هواداران  با  روشنی  به  و  روتوش  بدون  بیرانوند  علیرضا 
پرسپولیس صحبت کرد.دروغ بزرگی که بیرانوند به هواداران 

پرسپولیس نگفت!
 در فصل تابستان به نظر می رسید علیرضا بیرانوند در آستانه 
انتقال به استقلال و رقم زدن شاید جنجالی ترین اتفاق چند دهه 
اخیر فوتبال ایران قرار گرفته، اما او در نهایت از این تصمیم 
منصرف شده و در پرسپولیس باقی ماند. شب گذشته علیرضا 
بیرانوند برای اولین بار در یک مصاحبه طولانی بعد از مدت ها 
حاضر شده و بی پرده در مورد بسیاری از مسائل صحبت کرد. 
بیرانوند قطعا یکی از جذاب ترین بازیکنان فعلی فوتبال ایران 

است و حرف های او شنیدن هم دارد.
اما در بخشی از این مصاحبه و همان طور که انتظار می.رفت، 
بحث به شایعات انتقال علیرضا بیرانوند به استقلال در فصل 
تابستان شنیده شده و او بر خلاف انتظار برای دقایقی واقعیت 
را  ایران  فوتبال  در  شاغل  بازیکنان  اغلب  احتمالا  و  دلش 

مستقیم خطاب به هواداران گفت.
با  مذاکره  بابت  نمی بیند  دلیلی  شد  مدعی  بیرانوند  علیرضا 
تسهیل  یا  قرارداد  رقم  افزایش  برای  تلاش  و  رقیب  باشگاه 
فعلی  تیم  طرفداران  از  پرسپولیس،  از  آن  دریافت  شرایط 
خود طلب بخشش کند و در حقیقت او تصور می کند گناهی 
به  و  خودش  لحن  با  او  کند.  عذرخواهی  که  نشده  مرتکب 
و  کند  خواهی  معذرت  بابتش  که  نکشته  »آدم  گفت  درستی 
اصلا نیازی به بخشش آنها نیست.« همچنین دروازه بان باتجربه 
و پرافتخار پرسپولیس تاکید کرد هواداران این تیم »باید« به 
تصمیم بازیکنان احترام بگذارند. حالا شاید برای لحظاتی لحن 
علیرضا بیرانوند کمی دور از عرف و بیش از اندازه تاکیدی 
به  بی تعارف  را  بی روتوش  واقعیتی  او  حال  هر  به  اما  بود، 
هواداران فوتبال در ایران اعلام کرد. رواج این فرهنگ باعث 
برای  اینقدر  نیز  بازیکنان  آینده  سال های  در  شاید  می شود 

دلبری از هواداران مجبور به دروغ گفتن نشوند.
تعارف  بدون  موضوع  این  مورد  در  همیشه  برای  بار  یک 

اصلا حقوق عجیب  ایران  در  فوتبال  بازیکنان  کنیم:  صحبت 
و غریبی نسبت به خیلی از مشاغل و مناصب مملکت دریافت 
میلیارد(   10 )بالای  ارقامی  چنین  که  هم  آنهایی  نمی کنند. 
و  نمی رسند  هم  نفر   100 به  شاید  و  نیستند  خیلی  می گیرند 
ایران  نفر اول در هر زمینه ای در  باشید 100  تردیدی نداشته 

چنین درآمدی دارند.
بسیاری از بازیگران برای شرکت در همین تاک شوهای بعضا 
کم طرفدار ارقام سرسام آوری دریافت می کنند و شرایط برای 
نفر اول(  حسابدار و مهندس و ملاک و سیاسیون و... )100 
نکنیم فشار  نیست. در ضمن فراموش  بدتر  نباشد، قطعا  بهتر 
از دیگر مشاغل است  بیشتر  به مراتب  بازیکنان  روحی روی 
مهم  ملی  بازی  یا یک  دربی  در  اشتباه  مثال یک  عنوان  به  و 
ممکن است زندگی یک بازیکن را سیاه کند، اما یک بازیگر یا 

موزیسین کجا در چنین شرایطی گیر می افتند؟
یک تکل خطرناک یا یک بی احتیاطی ممکن است عمر ورزشی 
را  او  زنده  و  مرده  سراغ  دیگر  و  کند  تمام  را  بازیکن  یک 
نمی گیرند. همچنین عمر دوران فعالیت یک ورزشکار حداکثر 
و در بهترین حالت 15 سال است، اما در دیگر مشاغل تقریبا 
محدودیتی در این رابطه وجود ندارد. اگر نمی خواهیم بپذیریم 
فوتبال »علاقه« ما و »شغل« بازیکنان است، این مشکل دیگر 

به خودمان مربوط می شود. ما برای لطف و محبت به سروش 
به  هفته ها  آخر  بازیکنان،  دیگر  یا  فرجی  فرشاد  یا  رفیعی 
استادیوم نمی رویم، بلکه فوتبال سرگرمی و تقریح موردعلاقه 

ماست و از این بابت کسی به ما بدهکار نخواهد بود.
در  طرفداری  صفحات  و  هواداران  بین  در  رایج  اشتباه  یک 
ایران، مقایسه درآمد »بهترین« بازیکنان با مشاغل دیگر مانند 
برگزاری  با  »بهترین« معلمان  نقاش است. قطعا  بنا و  معلم و 
خصوصی  کلاس های  و  کتاب  انتشار  و  کنکور  کلاس.های 
البته  و  بیشتر  درآمد  امثالهم  و  بیرانوند  علیرضا  همین  از  و... 
بی حاشیه تری دارند. پس وقتی قصد دارید احساسات جامعه 
با بهترین بازیکنان و یک معلم  را برانگیزید، بهترین معلم را 

متوسط را با یک بازیکن لیگ دویی مقایسه کنید.
تبدیل شدن به یک بازیکن درجه یک و ملی و پردرآمد، به 
مراتب مراتب دشوارتر از تبدیل شدن به الیت های بسیاری از 
مشاغل است. فشار عصبی غیرقابل توصیف، تمرینات دشوار 
و کشنده، دوری از خانواده، سال ها تلاش بی وقفه برای رسیدن 
است  و جانفرسایی  بسیار سخت  موانع  از  و...  نقطه صفر  به 
که مثلا یکی مانند علیرضا بیرانوند برای رسیدن به این نقطه 
یاد  از  که  نیستیم  کار  فراموش  هم  اینقدر  است.  کرده  طی 
ببریم برخی از همین ستاره های محبوب هواداران فراموش کار 
فوتبال در ایران، امروز حتی برای امرار معاش و گذران زندگی 

نیز دچار مشکل شده اند.
اعتماد به نفس علیرضا بیرانوند برای من بسیار قابل ستایش و 
محترمانه بود. در تابستان نیز نوشتم اگر او این پیشنهاد نجومی 
استقلال را می پذیرفت مرتکب جنایت یا گناه غیرقابل بخششی 
نشده بود و حق این بازیکنان است برای آینده خود اندوخته ای 
مناسب جمع کنند. حالا نیز که علیرضا بیرانوند در پرسپولیس 
باقی مانده، به قول خودش هیچ نیازی به عذرخواهی و طلب 
گذشته حرف  احتمالا شب  او  و  نیست  هواداران  از  بخشش 
تمام بازیکنان فوتبال ایران را در مقابل دوربین زنده تلویزیونی 

زد.

بازی های  در  ایران  امید  تیم  سرنوشت  هنوز  شرایطی که  در 
لیگ اطلاعیه عجیبی  آسیایی هانگژو مشخص نشده، سازمان 

را منتشر کرد.
لیگ برتر فوتبال ایران شرایط عجیبی را پیدا کرده و مسابقات 
و  رسید  انجام  به  نصفه ونیمه  صورت  به  پنجم  هفته  در 
ایران  نمایندگان  حضور  به واسطه  هم  ششم  هفته  رقابت های 
در لیگ قهرمانان آسیا و همچنین تیم امید ایران در بازی های 
لیگ  باشگاه  چندین  شرایطی که  در  شد.  لغو  هانگژو  آسیایی 
برتری در نامه ای خطاب به سازمان لیگ خواستار برنامه ریزی 
با  برتر  لیگ  رقابت های  دوباره  شروع  و  مسابقات  دوباره 
برگزاری دیدارهای معوقه هستند اما مسئولان سازمان لیگ نظر 

دیگری در این باره دارند.
لیگ  مسابقات  برنامه  نهم  هفته  تا  که  لیگ  سازمان  مسئولان 
برتر را اعلام کرده اند، قصد دارند که براساس برنامه ریزی شان 
انجام  برنامه ریزی  براساس  در شرایطی که  آن هم  بروند؛  پیش 
شده، هفته هفتم پنجشنبه سیزدهم مهرماه شروع به کار می کند 
انجامید.  به طول خواهد  مهرماه هم  یکشنبه شانزدهم  تا روز 
اتفاق جالب توجه در این میان، عدم لحاظ شرایط تیم امید در 
بازی های آسیایی هانگژو است؛ به طوری که به تازگی شاگردان 

و  کنند  صعود  برتر  تیم   16 جمع  به  توانسته اند  عنایتی  رضا 
مسیر همواری برای رسیدن به جمع 4 تیم برتر رقابت ها را در 

مقابل خود دارند.
هفته هفتم را طبق برنامه برگزار می کنیم!

منتشره  اخبار  به  واکنش  در  قبل  دقایقی  لیگ  سازمان  سایت 
درباره احتمال تداوم تعطیلات لیگ برتر و همچنین درخواست 
برنامه ریزی مسابقات،  تغییر در  برای  برتری  لیگ  تیم  چندین 
آمده  آن  در  که  اطلاعیه ای  کرد؛  منتشر  را  کوتاهی  اطلاعیه 
شده  اعلام  برنامه  طبق  برتر  لیگ  هفتم  هفته  »مسابقات  بود: 
برگزار خواهد شد و زمان مسابقات معوقه و مسابقات  قبلی 
هفته ششم نیز متعاقبا اطلاع رسانی می شود«. در شرایطی این 
اطلاعیه صادر شده که تیم های لیگ برتری در تیم امید نماینده 
دارند و این موضوع می تواند چالش تازه ای برای فوتبال ایران 

ایجاد کند.
بیشترین  نماینده،   3 با  سیرجان  گل گهر  و  تهران  استقلال 
بازیکن را در جمع شاگردان رضا عنایتی دارند. جالب آنکه 
در صورت صعود تیم امید ایران به جمع 4 تیم برتر بازی های 
آسیایی هانگژو، عملًا تداخل زمان میان مسابقات تیم امید و 
این شرایط،  به  با توجه  برتر شکل می گیرد.  لیگ  رقابت های 

هدف مسئولان سازمان لیگ از انتشار اطلاعیه مشخص نیست؛ 
چرا که طبق قانون، حداقل 2 مسابقه از هفته هفتم لیگ برتر 
)مس رفسنجان - استقلال تهران و پرسپولیس تهران - گل گهر 
نسبت  تیم ها هم  آنکه سایر  لغو خواهد شد. ضمن  سیرجان( 
به برگزاری مسابقات شان در غیاب بازیکنان کلیدی خود که 
در اردوی تیم امید هستند، معترض بوده و همین مسئله باعث 
هفتم  هفته  رقابت های  احتمالی  تعویق  بحث  تا همچنان  شده 

مطرح باشد!
حذف  یا  اطلاعیه شان،  به  توجه  با  لیگ  سازمان  مسئولان 
قریب الوقوع تیم امید از بازی های آسیایی را پیش بینی کرده اند 
برگزاری  مقررات  و  قانون  تغییر  با  تا  دارند  اینکه قصد  یا  و 
ملی،  اردوی  در  بازیکنان  حضور  به  توجه  بدون  رقابت ها، 
بدون شک  که  موضوعی  ببرند؛  پیش  را  هفتم  هفته  مسابقات 
تیم  صورتی که  در  و  بود  خواهد  همراه  باشگاه ها  واکنش  با 
امید ایران بتواند به مرحله نیمه نهایی بازی های آسیایی هانگژو 
ایران در  باشگاهی  فوتبال  برای  بزرگی  مناقشه  برسد، مطمئنا 
راه خواهد بود که باید در این مناقشه، مسئولان سازمان لیگ 
تعطیلی  یا  کنند  برگزار  را  رقابت ها  وعده  برحسب  می توانند 

مسابقات لیگ بیست وسوم تمدید می شود!

یک بار- بی پرده- برای همیشه:

دروغ بزرگی که بیرانوند به هواداران پرسپولیس نگفت!

ادعای جنجالی مسئولان سازمان لیگ؛ قرار نیست تعطیلی ها ادامه دار باشد!

قرار  استقلال  توجه  مورد  بازهم  ماشاریپوف  جلال الدین 
می شود  نهایی  انتقال  این  سرانجام  دید  باید  و  است  گرفته 

یا خیر.
تازه  داستان  استقلال،  و  ماشاریپوف  جلال الدین  ماجرای 
در  که  است  سالی  چند  استقلال  هواداران  نیست.  نویی  و 
تیررس  در  را  ازبکستان  ملی  تیم  ستاره  مختلف،  برهه های 
دلیلی  به  انتقال  این  بار  هر  اما  می بینند  محبوب شان  تیم 
نهایی نمی شود و وینگر خوش استایل سابق النصر مقصدی 
دیگر را برمی گزیند. کاپیتان دوم گرگ های سفید قاره کهن 
با استقلال به صورت رسمی آغاز کرده  مذاکرات خود را 
از  برخی  قرارداد  بتواند  تهرانی  باشگاه  که  صورتی  در  و 
سقف  از  عبور  بدون  می تواند  کند،  اصلاح  را  بازیکنانش 
مشخص شده، ماشاریپوف را به خدمت بگیرد؛ در غیر این 

صورت بازهم این انتقال به سرانجام نخواهد رسید.
جلالیکه30سالهشد

ریزجثه  بازیکن  این  است.  ساله شده   30 جلال الدین حالا 
در این حدودا 10 سالی که در سطح اول فوتبال آسیا بازی 
کرده اکثرا یک وینگر یا هافبک چپ بوده است و به اندازه 
چند بازی در پست های هافبک تهاجمی، هافبک راست و یا 

مهاجم مرکزی به میدان رفته است.
هفتسالدرخشاندرفوتبالازبکستان

راه  بزرگسالان  تیم  به  پاختاکور  آکادمی  از  ماشاریپوف 
تیم  این  برای  یافت. او حدفاصل سال های 2013 تا 2020 
لباس  قرضی  صورت  به   2017 سال  در  تنها  و  کرد  بازی 
سال  هفت  این  نتیجه  کرد.  تن  به  را  ازبکستان  لوکوموتیو 
حضور در فوتبال کشورش منجر به کسب پنج قهرمانی در 
لیگ، سه جام حذفی و یک لیگ کاپ بوده است. در سال 
2021، بهترین بازیکن ازبکستان در سال 2020 با مبلغ یک 
میلیون یورو به عضویت النصر عربستان درآمد و از کشورش 

خارج شد. 
رونالدوآمد،جلالبهدربخروجنزدیکشد

حضور در النصر دوام نداشت و ستاره ازبکستانی در همان 
ابتدا به صورت قرضی راهی شباب الاهلی امارات شد. او 
در لباس قرمزپوشان فاتح لیگ شد و در جام پادشاهی هم 
عنوان نخست را به خود اختصاص داد تا دوران باشکوهی 
تا  کند  مجاب  را  النصر  و  باشد  داشته  امارات  فوتبال  در 
زردپوشان،  جمع  در  حضور  بازگرداند.  عربستان  به  را  او 
کرد  بازی  عربستان  لیگ  در  مرتبه   40 جلال  نبود.  طلایی 
در سال 2022  بود.  پاس گل  هفت  و  2 گل  نتیجه اش  که 
او  و  شد  تنگ تر  برای جلال  عرصه  رونالدو،  با حضور  و 
پس از واگذار کردن شماره هفت به فوق ستاره پرتغالی، از 
ترکیب هم به تدریج کنار رفت و دوران حضورش در این 

تیم خاتمه یافت.
100درصدباختمقابلتیمملیایران

ماشاریپوف حدود هفت سال است که در تیم ملی کشورش 
عضویت دارد. او حالا پس از الدور شومورودوف، کاپیتان 
دوم گرگ های سفید به حساب می آید. 12 گل در 52 مسابقه 
ماحصل فعالیت این بازیکن در تیم ملی کشورش بوده است. 
او در جام ملت های 2019 موفق شد دروازه ترکمنستان را 
برابر  را  سفیدپوشان  لباس  در  آخرین گل هایش  و  کند  باز 
عمان در تورنمنت کافا به ثمر رساند. جلال از ارکان اصلی 
تیم تحت هدایت سرچکو کاتانتس در جام ملت های 2023 
خواهد بود.  ماشاریپوف در پنج دیدار برابر تیم ملی ایران 
گلی  پاس  نه  و  زده  گلی  نه  و  شده  نصیبش  شکست  پنج 

ارسال کرده است.
مقابل عجیب اخراج تا شهرخودرو برابر درخشش از

پرسپولیس
بیش تر  رویارویی های  برای  محلی  آسیا  قهرمانان  لیگ 
تیم  پنج  برابر  او  است.  بوده  ایرانی  تیم های  و  ماشاریپوف 
ایرانی نفت تهران، تراکتور تبریز، استقلال تهران، پرسپولیس 
تهران و شهرخودرو مشهد 13 مرتبه به میدان رفته که نتیجه 
آن یک گل برابر تیم مشهدی و سه پاس گل مقابل استقلال و 
شهرخودرو بوده است. ماشاریپوف در دور یک چهارم نهایی 
لیگ قهرمانان آسیا در سال 2020 که بهترین هافبک تورنمنت 
هم شد، مقابل پرسپولیس به واسطه خطایی بچه گانه از زمین 

اخراج شد تا تیمش را در نیمه اول 10 نفره کند.
اوپاسگلدادنراازگلزدنبیشتردوستدارد

بازی  تیمی  در  ابتدای فصل  از  اینکه  با وجود  ماشاریپوف 
در  کمی  بسیار  زمان  که  است  سال  یک  حدودا  و  نکرده 
زمین بوده، بازهم می تواند مهره ای کارساز برای تیم جواد 
نکونام باشد. این بازیکن تکنیکی و خوش فکر در 275 بازی 
رسمی ای که در سطح باشگاهی تا به حال در چهار تیم و 
سه کشور به انجام رسانده، 47 گل زده و 77 پاس گل داده 
پاس  وضوح  به  ازبکستان  ملی  تیم  ساله   30 وینگر  است. 
و  دارد  دوست  بیش تر  زدن  گل  از  مراتب  به  را  دادن  گل 
عناصر هجومی  برای  بسیار خوبی  حضورش می تواند خبر 

تیم آبی پوش پایتخت باشد.

مدافع باتجربه استقلال اعلام کرد با وجود دریافت ده درصد 
از مبالغ قراردادهای امسال، اما مشکلات این باشگاه همچنان 

پابرجاست.
محمدحسین مرادمند مدافع آبی پوشان هم یکی از نفراتی بود 
که امشب به ساختمان باشگاه رفت تا بخشی از مبلغ قرارداد 
خود را از مدیران باشگاه دریافت کند. او با وجود دریافت 
قرار  هنگام  خود  جاری  فصل  قرارداد  پول  از  درصد   10

گرفتن مقابل خبرنگاران ناراحتی اش مشهود بود.
مرادمند در جمع خبرنگاران خیلی کوتاه درباره موضوعات 
پیش آمده صحبت کرد و گفت: »یک حرفی با هواداران باید 
بزنم؛ مطالبات خیلی زیادی از فصل گذشته تا امسال داریم. 
الان هم به باشگاه آمدیم و 10 درصد از فصل جدید گرفتیم 

اما مشکلات ما پا برجاست.«
او ادامه داد: »به خاطر اینکه بازی های لیگ برتر نزدیک شده 

و هواداران انتظار دارند فردا تمرین کنیم، تحمل می کنیم.«
مرادمند در پاسخ به این پرسش که پولی که امشب دریافت 
کردند بابت چه چیزی است، گفت: »امشب 10 درصد اولیه 

از قراردادهای امسال را دریافت کردیم.«
باشگاه  افزود: »این تمام چیزی بود که داخل ساختمان  او 

رخ داد و می توانستم با هواداران به اشتراک بگذارم.«
مرادمند در پاسخ به این پرسش که آیا از بازیکنان خواسته 
شده مبلغ قراردادشان را کاهش بدهند تا جا برای ماشاریپوف 
باز شود، روشن صحبت نکرد و با بیان این جمله محل را 
ترک کرد: »بحث دیگری نمی ماند، اتفاقاتی که در ساختمان 

افتاد، همین ها بود.«

مرادمند: 
مشکلات پابرجاست اما هواداران 

انتظار دارند

وزیر ورزش و جوانان در حاشیه مراسم اختتامیه مسابقات 
قهرمانی کشور گلف مردان گفت: مدال طلا تیم ملی والیبال 

در بازی های آسیایی هانگژو چین قابل پیش بینی بود.
این  در  کرد:  اظهار  خبرنگاران  جمع  در  هاشمی  کیومرث 
مراسم حضور پیدا کردم تا به دوستان و زحمتکشان رشته 
گلف خسته نباشید بگویم، یکی از وظایف وزارت ورزش 
در  آن  از  حمایت  و  رشته  این  به  بیشتر  توجه   جوانان  و 
تا  است  موانع  و  مشکلات  رفع  و  ها  زیرساخت  ی  زمینه 
نظر فدراسیون را تامین کنیم تا بهره برداری بیشتری از این 
مجموعه داشته باشند البته رسانه ها نیز در جهت توسعه این 

رشته باید کمک کنند.
های  بازی  در  ایران  کاروان  وضعیت  از  ارزیابی  در  وی 
اتفاقات  بانوان  حوزه  در  کرد:  اظهار  چین  هانگژو  آسیایی 
خوبی رقم خورد و در بعضی رشته ها برای اولین بار شاهد 
کند،  پیدا  توسعه  باید  بانوان  ورزش  بودیم.  آوری  مدال 
باید  که  دارد  وجود  بانوان  حوزه  در  خوبی  استعدادهای 

شناسایی و مورد توجه قرار بگیرند.
وی همچنین درباره کسب مدال طلا توسط والیبال در بازی 
توقع کسب  این رشته  از  هانگژو چین گفت:  آسیایی  های 
مدال طلا داشتیم زیرا در 2 دوره بازی های آسیایی والیبال 
طلا کسب کرد و این دوره نیز انتظار کسب مدال طلا از این 
رشته داشتیم. خوشحالم که والیبال ایران توانست در بازیهای 

آسیا نتیجه کسب شده در ارومیه را جبران کند.
وی درباره نشستی که امروز با اساتید علمی و دانشگاهیان 
داشت، اظهار کرد: جلسه نسبتا خوبی بود و بعد از شنیدن 
نظرات اساتید دانشگاهی قرار بر این شد با همکاری جمعی 
از اساتید مدلی را طراحی کنیم تا بعد از این ارتباط بیشتری 
را بین جامعه ورزش و اساتید علمی ایجاد و از ظرفیت های 

بخش علمی در ورزش بیشتر استفاده کنیم. 
وزیر ورزش در پایان در خصوص ساخت مجموعه ورزشی 
چند منظوره در تهران به دستور رئیس جمهور، افزود: بعد از 
انقلاب زیرساخت های ورزشی به لحاظ کمی خوب بوده 
اما از نظر کیفی نیاز به توجه بیشتری دارد به همین خاطر بعد 
از دستور ریاست جمهوری در مراسم تجلیل از مدال آوران 
منظوره  چند  ورزشی  مجموعه  یک  ساخت  خصوص  در 
زمینی را شناسایی کردیم که فعلا از ذکر محل احداث آن 
خودداری می کنیم تا تبلیغ نشود اما در حال نهایی کردن آن 
هستیم. سعی داریم کلنگ احداث آن توسط رئیس جمهور 
های  دغدغه  ورزشی  مجموعه  این  ساخت  با  تا  شود  زده 

جامعه ورزش مرتفع شود. 

حسین کلانی که در مراسم جشن تولد علی پروین حاضر 
شده بود، در حاشیه این مراسم در گفت وگو با خبرنگاران 
اظهار داشت: یک روز خیلی خوب برای من است که اینجا 
هستم. تولد دو تا از عزیزان من است و خوشحالم که اینها را 
سلامت می بینیم. البته محمود جان مقداری کسالت دارد که 
ان شاءالله زودتر مرتفع شود و خیال همه راحت شود. علی 
البته خانم  جان هم حالش خوب است و خوشحال هستم . 
پروین خیلی مراقب علی جان است و نمی گذارد هر کاری 
که دلش می خواهد بکند؛ ایشان همیشه یار اصلی علی جان 
امروز، روز خیلی خوبی  باشند.  ان شاءالله سلامت  و  بودند 

است و در کنار تمام کسانی که دوست شان دارم، هستم.
او که به تازگی به ایران بازگشته است، در خصوص کسالت 
و  شد  پیدا  مغزم  در  خونی  لخته  یک  داد:  توضیح  خود 
مشکلاتی ایجاد کرد. برای آئورت چپم هم مشکلاتی پیش 
آمد و به همین دلیل اجازه نمی دادند که رانندگی و پرواز 
کنم. به همین دلیل مدتی آنجا ماندگار شدم اما خوشبختانه 
بگویم  به همه جوان های عزیز  اولین فرصت آمدم. من  در 
خاک،  و  آب  نیست؛  خودمان  کشور  مثل  دنیا  جای  هیچ 
است  دنیا  بهترین های  اینجا  و...  جنگل ها  سبزه ها،  کویر، 
اینجا  دارند  آرزو  هستند،  طرف  آن  که  هم  کسانی  همه  و 
باشند. من این سعادت را دارم که می توانم بروم و بیایم و 

خوشحالم که الان برگشته ام.
تقابل  و  ایران  در  رونالدو  حضور  خصوص  در  کلانی 
بازی در هواپیما  النصر عنوان کرد: من حین  و  پرسپولیس 
بودم اما قبول کنید که رونالدو، مسی و چند بازیکن دیگر 
استثنایی هستند و صحبت درباره آنها درست نیست. علاوه 
بر این، این بازیکنان در شرایطی هستند که در زمین می دانند 
چه کار کنند و حضورشان در زمین، یک ستون برای تیم شان 
است. شاید ما از چیزی که می بینیم خوشمان نیاید؛ ما انتظار 
داریم رونالدو و امثال او چند گل بزنند اما بچه های ما هم 
آنقدر دست و پا بسته نیستند و گل هایی هم که خوردیم به 

خاطر اشتباهات خودمان بود.
ستاره سابق سرخپوشان در مورد استقبال از رونالدو گفت: 
با وجود همه مسائلی که ایجاد کردند، خود رونالدو تعریف 
کرد. ملت ما در دنیا ضرب المثل هستند و مهربان و مهمان نواز 
هستند. خیلی سعی می کنند به ما ضربه بزنند که نمی توانند. 
دیدید که کشتی گیرهایشان به ایران آمدند و چطور از آنها 
پذیرایی کردند. هر ورزشکار و مهمانی آمد، به آنها احترام 
گذاشتند. مردم ما برای دیگران احترام قائل هستند و کاری 
نداریم که دیگران احترام قائل می شوند یا خیر. به هر حال 
اتفاقاتی افتاد که برخی خوش شان آمد و برخی نه اما اینها 
گاهی  ما  متاسفانه  نیست.  عمومی  و  است  شخصی  مسائل 
همه چیز را به صورت جمعی پیش می بریم و کلی صحبت 
مربوط  خودشان  به  آدم ها  عقیده  که  صورتی  در  می کنیم، 
است و به کس دیگری مربوط نیست که شما بخواهید معلم 
شوید و به بقیه یاد بدهید. به هر حال در زمینه فوتبال هزاران 

اتفاق رخ می دهد.
کلانی در پایان به تمجید از محمود خوردبین و علی پروین 
نشسته ایم، سال های  اینجا  که  نفر  سه  ما  گفت:  و  پرداخت 
سال شادی ها و ناراحتی هایمان با همدیگر بوده است. یک 
روح در چند جسم بودیم. تفاوت ما با بقیه تیم ها این بود 
که یک واحد بودیم. ما نمی توانیم ادعا کنیم که پرسپولیس 
بعد  نشسته اند  اینجا  این دو شخص که  اما  داشتیم،  نگه  را 
داشتند.  نگه  خودشان  زحمات  با  را  پرسپولیس  انقلاب  از 
توانستند  و  بودند  هم  پشت  و  هم  با  همیشه  که  خوشحالم 
این باشگاه را حفظ کنند که به اینجا برسد. الان هم کسانی 
پرسپولیس  باشگاه  می کنند.  خدمت  هستند،  باشگاه  در  که 
متعلق به هیچکس نیست و تنها متعلق به مردم ایران است. 
خوشحالم که این دو عزیز سالم هستند و امیدوام سال های 
دوست  را  آن  عاشقانه  ما  همه  که  باشگاهی  کنار  در  سال 

داریم، حضور داشته باشند.

اسطوره پرسپولیس و نظر متفاوت 
با پروین درباره رونالدو
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احمدی: 

مذاکره  مستقیم، یک اصل در روابط دیپلماتیک است 
واسطه شدن عمان و قطر در شأن ایران نیست

عضو اتاق بازرگانی ایران:

 مدیریت ارز کار مجلس نیست 

بهادری جهرمی :

کاندیداها از امکانات عمومی یکسان برخوردار می شوند

متفکرآزاد :
بنگاهداری، آفت نظام بانکداری است

لطیفی:
اعتقاد داریم در استخدام ها باید اثر فناوری را ببینیم 

رئیسی در دوازدهمین اجلاسیه مجلس خبرگان :

توانایی حل مشکلات کشور را داریم 
 هر کاری که باعث ناامیدی مردم شود همراهی با دشمنان است

کارشناس مسائل بین الملل در گفتگو با خبرآنلاین با اشاره 
دیپلماتیک  روابط  در  اصل  یک  مستقیم  مذاکره ی  اینکه  به 
است گفت: در شان کشور بزرگی مثل ایران نیست که این 

کشورهای کوچکی را میانجی مذاکره با آمریکا قرار دهد.
اتحادیه اروپا چند هفته پیش اعلام کرد تحریم های موشکی 
لغو  موعد   )۱۴۰۲ مهرماه   ۲۶( آینده  اکتبر   ۱۸ که  را  ایران 
 ۲۲۳۱ قطعنامه  مفاد  طبق  کرد.  نخواهد  لغو  است،  آن ها 
شورای امنیت سازمان ملل متحد که سال ۱۳۹۴ برای تأیید 
برجام صادر شده است، محدودیت های اعمال شده سازمان 
ملل برای فعالیت های موشک های بالستیک ایران، ۱۸ اکتبر 
کمیسیونر  بورل،  جوزف  ولی  شد  خواهد  منقضی   ۲۰۲۳
سیاست خارجی اتحادیه اروپا اخیرا در بیانیه ای اعلام کرد: 
»بریتانیا، فرانسه و آلمان به اتحادیه اروپا اطلاع داده اند که 
هسته ای  اشاعه  و  تسلیحاتی  بالستیک،  موشکی  تحریم های 
براساس  جاری  سال  اکتبر  در  بود  قرار  که  را  ایران  علیه 
توافق هسته ای سال ۲۰۱۵ لغو شود، حفظ خواهند کرد. در 
براساس تصمیم اعلامی جمهوری اسلامی  اقدام و  این  پی 
در  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  بازرس   ۸ انتصاب  ایران 
ایران با ملیت های فرانسوی و آلمانی لغو شد تا بی تعهدی 
همزمان  نماند.  پاسخ  بی  دیگر  بار  اروپایی  های  طرف 
پیشنهادهایی چون تجدید نظر ایران در نوع رابطه با اروپای 
ها  رسانه  برخی  در  اروپایی  تروئیکای  بالاخص  و  غربی 
اروپایی  قدرت  سه  است  بهتر  که  شکل  بدین  شد.  مطرح 
چه به عنوان واسطه و چه به عنوان عضو از روند مذاکرات 
شوند.  جایگزین  دیگری  واسطه های  و  شوند  گذاشته  کنار 
البته در طرف دیگر ماجرا نیز این سوالات مطرح می شود 
که آیا قراردادن هر نوع واسطه ای برای مذاکره غیر ضروری 
نیست؟ آیا نمی توان به مذاکره ی مستقیم پرداخت و هزینه ی 
قرار  اگر  نگذاشت؟  کشور  دوش  بر  دیپلماتیکی  مضاعف 
ممکن  گذاشته شوند؛  کنار  واسطه گری  از  اروپایی ها  است 
و  ایران  مذاکرات  در  آن ها  است چه کشورهایی جایگزین 

آمریکا باشند؟ 

با  گفتگو  در  خبرآنلاین  های  پرسش  موارد  این  بررسی 
کوروش احمدی دیپلمات پیشین ایران در سازمان ملل بود 

که در ادامه مشروح آن را می خوانید:
به نظر شما قرار دادن واسطه برای هر نوع مذاکراتی 

امری ضروری است یا غیر ضروری؟
زمانی که  است.  رابطه  از عدم وجود  ناشی  به واسطه  نیاز 
زمانی  مثل  ندارد  وجود  جانبه  دو  رابطه ی  کشور  دو  بین 
در  سیاسی  دلایل  به  یا  هستند  جنگ  درگیر  کشور  دو  که 
به  نیاز  می برند؛  سر  به  دیپلماتیک  ارتباط  قطع  وضعیت 
حضور واسطه ها برای احیای روابط هست. واسطه شرایط و 
بستری را از لحاظ لجستیک و تشریفات و قرار و مدار فراهم 
گفت  یک دیگر  با  بستر  آن  در  بتوانند  دو طرف  که  می کند 
بستر  این  فراهم کردن  واسطه ها صرفا  کارکرد  کنند.  گو  و 
اگر وارد بحث های  این. واسطه ها  از  بیشتر  نه چیزی  است 
محتوایی بشوند ممکن است روند مذاکرات مخدوش شود. 
مثلا آمریکا و ویتنام در ۱۹۶۸ یعنی در اوج جنگ پذیرفتند 
که در پاریس با هم رو در رو بنشینند و مذاکره کنند. یعنی 
بطور  باید  هم  هستند  جنگ  در  باهم  که  کشوری  دو  حتی 
مستقیم با هم مذاکره کنند. دولت فرانسه صرفا بستری برای 

مذاکره مستقیم این دو طرف فراهم کرد.
آیا اروپایی ها کارکردی منفی در واسطه گری و برای 

احیای برجام ایفا داشته اند؟
همانطور که عرض کردم واسطه تنها برای برقراری ارتباط 
گو  و  گفت  هم  با  مستقیم  باید  طرفین  است.  بسترسازی  و 
شوند  محتوایی  بحث های  وارد  واسطه ها  اگر  که  چرا  کنند 
ممکن است سهوا یا عمدا با منتقل کردن اشتباه پیام ها سهوا 
را  مذاکره  روند  منافع خودشان  دلیل خاص  به  یا  عمدا  یا 
مخدوش کنند. رسیدن به تفاهم و رضایت دوطرفه از طریق 

واسطه ها کار بسیار دشواری است.
 روند مذاکره را طولانی و تفهیم و تفاهم را مشکل می کند. 
تجربه ی بین المللی به ما می گوید که واسطه ها نباید در امور 
محتوایی دخالت کنند. مذاکره ی مستقیم یک اصل در روابط 

دیپلماتیک است.
آقای   ۹2 سال  ریاست جمهوری  انتخابات  زمان  در 
گفت  جمله ای  آمریکا  با  مذاکرات  مورد  در  روحانی 
قرار  جریان ها  برخی  سوی  از  شدید  انتقاد  مورد  که 
گرفت. رئیس جمهور سابق گفت که واسطه قرار دادن 
وارد می کند چرا  به روند مذاکرات خدشه  اروپایی ها 
کنند.  هماهنگ  خودشان  کدخدای  با  باید  آن ها  که 
اروپایی ها  قراردادن  اینکه واسطه  طرح مسائلی چون 
این  از  حاکی  می کند  وارد  صدمه  مذاکرات  روند  به 
چنین  به  هم  برجام  مخالفان  و  منتقدان  که  نیست  امر 
به  توجه  با  می کنید  فکر  شما  اند؟آیا  رسیده  ای  نتیجه 
دنبال  امروز  که  برجام  دیروز  منتقدین  مواضع  تغییر 
فرو  دارد  آمریکا  با  مذاکره ی  قبح  هستند؛  آن  احیای 

می ریزد؟
سخن  از  انتقاد  اولا  بود.  نکته  چند  حاوی  شما  سوال 
بلکه  نبود  نظرشان  غلطی  یا  درستی  بخاطر  روحانی  آقای 
کدخدا  تعبیر  شد.  حساسیت  ایجاد  باعث  »کدخدا«  تعبیر 
باعث شد که برخی از حرف آقای روحانی منظور بزرگی 
عمدتا  کنند  می  فکر  کنند.  برداشت  را  آمریکا  سلطه ی  و 
زیر  ایشان  اینکه اصل حرف  نه  بود  ناحیه  این  از  انتقادات 
سوال باشد. اینکه ما باید مذاکره ی مستقیم داشته باشیم یک 

اصل پدیرفته شده در روابط دیپلماتیک است.
مساله ی دوم اینکه ما به غیر از یک مقطع کوتاهی هیچ وقت 
در  اروپایی  کشور  سه  ندادیم.  قرار  واسطه  را  اروپایی ها 
دولت آقای خاتمی از جانب خود مذاکره می کردند و واسطه 
بین ما و آمریکا نبودند. اینکه آن ها با آمریکایی ها مشورت 
و هماهنگی  می کردند به خودشان مربوط بود. اما واسطه ی 
مذاکره ی ما با آمریکا نبودند بلکه بر سر مسائل خودشان با 
ما مذاکره می کردند. در سال ۱۳۹۲ هم در مذاکرات برجام 
آن ها عضو گروه ۱+۵ بودند. تنها موردی که اروپا واسطه ی 
مذاکره ی ما با آمریکا شد همین یکی دو سال گذشته بود که 
ایران حاضر به مذاکره ی مستقیم با آمریکا نبود. در نتیجه در 
چارچوب مذاکرات ۱+۴ نماینده ی اتحادیه ی اروپا، انریکه 
مورا، پیام ها بین ایران و آمریکا را مبادله می کرد که البته 
هم  روسیه  و  مقطع چین  این  در  بود.  نادرست  نیز  کار  آن 

نقش واسطه را برای ما ایفا می کردند.
از  منظور  می دانم  بعید  من  که  است  این  سوم  مساله ی 
منظور  به  مذاکرات  روند  در  اروپایی ها  کنارگذاشتن 
مذاکره ی مستقیم با آمریکا باشد. برخی این روزها صحبت 
به عنوان واسطه می  از کشورهای دیگری  استفاده  لزوم  از 
اشتباه  این  اما  قطر.  و  عمان  مثل  کشورهایی  یعنی  کنند 
هستند  ما  منطقه ی  در  قطر  و  عمان  مثل  کشورهایی  است. 
تعارض  موقعیت  در  و  دارند  ما  علیه  مشخصی  مواضع  و 
ایرانی.  جزیره  سه  مورد  در  مثلا  هستند  ما  کشور  با  منافع 
خلیج  منطقه ای  معادلات  و  تنازعات  درگیر  خودشان  آن ها 
در چند  ما  اینکه  منافع خودشان.  دنبال  به  و  هستند  فارس 
جا مثل قضیه تبادل زندانیان و از سر ناچاری مجبور شدیم 
هر  در  که  نیست  معنا  این  به  کنیم  توسل  کشورها  این  به 
ایفای نقش مطلوبی داشته باشند.  مذاکره ای آن ها می توانند 
این ها کشورهای کوچکی هستند و اصلا در شان  ثانی  در 
این کشورهای کوچک  که  نیست  ایران  مثل  بزرگی  کشور 
را میانجی مذاکره با آمریکا و اخیرا اروپا قرار دهد. اما اگر 
با  مستقیم  مذاکره ی  ها،  اروپایی  گذاشتن  کنار  از  منظور 

امریکا باشد؛ حتما نتیجه گیری درستی است.

به  می تواند  زمانی  مجلس  گفت:  ایران  بازرگانی  اتاق  عضو 
و  اقتصاددان   ۵۰ حداقل  که  کند  ورود  ارز  مدیریت  نحوه 
کارشناس اقتصادی به عنوان نماینده در مجلس حضور داشته 

باشند. 
مسعود ابریشمی، عضو کمیسیون تسهیل تجارت و مدیریت 
اظهارات رئیس  به  ایران در واکنش  بازرگانی  اتاق  واردات 
خصوص  در  اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون 
داشت:  اظهار  مرکزی  بانک  ارزی  مدیریت  بر  نظارت 
محمدرضا  که  زمانی  از  مرکزی  بانک  عملکرد  خوشبختانه 
فرزین ریاست آن را به عهده گرفت بسیار خوب بود، چراکه 
وی توانست طی ۶ ماه گذشته به خوبی بازار ارز را مدیریت 
مطلوبی  آرامش  و  ثبات  شاهد  هم اکنون  تا  کند  کنترل  و 
دیدگاه  حاصل  کنونی  شرایط  من  به نظر  باشیم.  بازار  در 
اقتصادی خوب و کارشناسانه وی بود که توانست با اجرای  
کند،  مدیریت  را  بازار  نوسانات  به درستی  تثبیت  برنامه های 
با  اقدامی از سوی برخی جریانات سیاسی که  نتیجه هر  در 
منطقی  و  تأیید  مورد  باشد،  داشته  منافات  کنونی  وضعیت 

نیست.
به گزارش تسنیم، وی مدیریت سیاست گذاری ارزی توسط 
بانک مرکزی را یک ضرورت خواند و ادامه داد: معتقدم هر 
تصمیم و ادعایی به جز این کار، کاملًا اشتباه است و بشخصه 
به مدیریت و  بر ورود مجلس  مطرح شدن هر ادعایی مبنی 
جریان های  تلاش  از  متأثر  را  کشور  ارزی  سیاست گذاری 

سیاسی و دستیابی به منافع شخصی می دانم.
اینکه  به  اشاره  با  کاشان  بازرگانی  اتاق  رئیسه  هیئت  عضو 
مدیریت و دخالت در مسایل ارزی یک تخصص و روندی 
پیچیده است که نیاز به سیاست گذاری و برنامه ریزی از سوی 
متولی اصلی خود دارد، افزود: به هیچ عنوان قصد برخورد 
کمیسیون  رئیس  ادعای  اصلًا  و  ندارم  را  کسی  با  شخصی 
نظر  در  رسمی  اظهارات  به عنوان  هم  را  مجلس  اقتصادی 
نمی گیرم، اما با توجه به مصلحت کشور این سؤال را مطرح 
تخصصی  و  سوابق  مجلس،  نماینده های  اکثر  آیا  می کنم؛ 
به  اوقات  برخی  که  دارند  اقتصادی  عرصه  در  قابل قبول 

اظهارنظرهای کلان اقتصادی می پردازند؟ متأسفانه حتی بین 
از  متخصص چندانی  نفرات  نیز  اقتصادی  اعضای کمیسیون 
چهره های شناخته شده و برجسته اقتصادی حضور ندارند که 

بخواهند چنین ادعاهایی را مطرح کنند.
ارز  بازار  آرامش  و  ثبات  به  اشاره  با  اقتصادی  فعال  این 
تثبیت  در ماههای گذشته و لزوم تداوم اجرای سیاست های 
توسط بانک مرکزی اظهار داشت: واقعاً چطور انتظار می رود 
که افسار مدیریت ارز با آن همه فراز و نشیب و مشکلات 
محدودیت های  و  ظالمانه  تحریم های  جمله  از  مختلف 
است  بهتر  من  به نظر  سپرد؟!!  مجلس  به دست  را  بین المللی 
و  بپردازد  خود  برنامه های  و  مسئولیت ها  همان  به  مجلس 
بانک  یعنی  آن  متولی  به  نیز  را  کشور  ارزی  امور  مدیریت 

مرکزی محول کند.
نسبت  باید  فردی  و  نهاد  هر  اینکه  به  اشاره  با  ابریشمی 
کمیسیون  گفت:  کند،  اظهارنظر  و  عمل  خود  وظایف  به 
ارز  مدیریت  در خصوص  می تواند  زمانی  مجلس  اقتصادی 
و زیر سؤال بردن برنامه های بانک مرکزی اظهارنظر کند که 
حداقل ۵۰ اقتصاددان و کارشناس اقتصادی زبده و باتجربه 
غیر  در  باشند،  داشته  حضور  مجلس  در  نماینده  به عنوان 
ارزی  مدیریت  خصوص  در  اظهارنظر  هرگونه  این صورت 

به معنای تلاش  برای رأی آوردن در انتخابات مجلس است.

اصلاح  قانون  اجرای  راستای  در  گفت:  دولت  سخنگوی   
رسید،  اسلامی  شورای  مجلس  تصویب  به  که  انتخابات 
رقابتی کردن  هر چه  برای  دولت  هیات  از سوی  آیین نامه ای 
انتخابات تنظیم شد. علی بهادری جهرمی در حاشیه نشست 
هیات دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به مصوبات دولت 
اظهار کرد: در راستای اجرای قانون اصلاح انتخابات که به 
تصویب مجلس شورای اسلامی رسید، آیین نامه ای از سوی 

هیات دولت برای هر چه رقابتی کردن انتخابات تنظیم شد.
وی افزود: در این مصوبه مقرر شد تا کاندیداهای انتخاباتی 
اطلاع رسانی  برای  عمومی  امکانات  از  بهره برداری  در 

برنامه های خود، از شرایط یکسان برخوردار باشند.
دستگاه های  آیین نامه  این  در  کرد:  اظهار  دولت  سخنگوی 
دارند،  اختیار  در  که  امکاناتی  هر  از  شدند  موظف  مختلف 
آن  تا  کنند  ارائه  کارگروه  یک  به  و  کنند  تنظیم  را  فهرستی 
کاندیداهای  اختیار  در  را  امکانات  این  اسامی  کارگروه، 
از  عادلانه  به صورت  بتوانند  نامزدها  و  دهد  قرار  انتخابات 
این امکانات استفاده کنند.وی افزود: این مصوبه به نامزدهایی 
دارند،  انتخابات  در  برای حضور  کمتری  مالی  امکانات  که 
کمک می کند تا بتوانند اطلاعات مورد نیاز خود را به مردم 
منطقه در شرایط برابر اعلام کنند.بهادری جهرمی ادامه داد: 
دولت با دو لایحه، یکی معاضدت متقابل در امور کیفری بین 
ایران و ویتنام به پیشنهاد وزارت دادگستری و دیگری، لایحه 

موافقت نامه دو جانبه بین ایران و ونزوئلا در امور گمرگی به 
پیشنهاد وزارت امور اقتصادی موافقت کرد و این دو لایحه 

تقدیم مجلس شورای اسلامی خواهد شد.
از  حمایت  راستای  در  دولت  کرد:  اضافه  دولت  سخنگوی 
مردم ساکن در استان های کمتر برخوردار و اقشار دهک های 
مصوبه،  این  اساس  بر  کرد.  تصویب  را  مصوبه ای  پایین، 
تسهیلات به صورت قرض الحسنه در اختیار خانوارهایی که 
دسترسی به گاز لوله کشی ندارند، قرار خواهد گرفت تا این 
تسهیلات  با  را  خود  منازل  داخلی  گاز  شبکه  بتوانند  افراد 
این  اظهار کرد:  این باره  در  کنند.وی  ایجاد  ویژه  و حمایت 
خوزستان،  بلوچستان،  و  سیستان  استان های  به  تسهیلات 

کرمان و کهگیلویه و بویراحمد اختصاص یافته است. 

هنوز  مرکزی  بانک  طرح  گفت:  مجلس  رئیسه  هیئت  عضو 
قانونی  که  شده  ارجاع  مجمع  به  و  نشده  قانون  به  تبدیل 
شدن آن، قدرت بانک مرکزی در مهار بنگاهداری بانک ها را 
بنگاهداری  اینکه  بر  تاکید  با  متفکرآزاد  زیاد می کند.روح الله 
از  بسیاری  ریشه  داشت:  اظهار  است،  بانکداری  نظام  آفت 
بنگاهداری  به  هستیم،  مواجه  آن  با  کشور  در  که  مشکلاتی 
بانک ها باز می گردد، چرا که هلدینگ ها و بنگاه های زیر نظر 
بانک ها به صورت غیرمستقیم تورم زا هستند و از طرف دیگر 
بنگاهداری بانک ها به فضای رقابت در حوزه اقتصاد صدمه 
می زند.وی با اشاره به اینکه بانک ها با بنگاهداری از وظایف 
بنگاهداری  از  باید  گفت:  می گیرند،  فاصله  خود  اصلی 
بنگاهداری  از  جلوگیری  برای  که  شود  جلوگیری  بانک ها 
رئیسه مجلس  نداریم.عضو هیئت  قانونی جدی  بانک ها خلأ 
بانک ها  بنگاهداری  باید  اینکه  بر  تاکید  با  اسلامی  شورای 
متوقف شود، تصریح کرد: با نظارت و تمرکز وزارت امور 

اقتصادی و دارایی و بانک مرکزی بر فعالیت بانک ها می توان 
تا حد زیادی از بنگاهداری بانک ها جلوگیری کرد.

نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: طرح 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران که در مجلس تصویب 
شده، یکی از طرح های پیش رو است. البته این طرح هنوز 
نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  به  و  نشده  قانون  به  تبدیل 
بین مصوبات مجلس شورای  اختلافی  تا موارد  ارجاع شده 

اسلامی و شورای نگهبان بررسی و تعیین تکلیف شود.
بانک  طرح  زودتر  چه  هر  امیدواریم  کرد:  تاکید  متفکرآزاد 
مکمل  و  قانون  به  تبدیل  ایران  اسلامی  جمهوری  مرکزی 
از  بانک مرکزی در مهار برخی  تا قدرت  قبلی شود  قوانین 
اگر طرح  بیشتر شود.  بنگاهداری  از جمله  بانک ها  اقدامات 
قانون شود،  به  تبدیل  ایران  بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
قطعاً مبتنی بر آن تمرکز نظارتی مجلس بر بانک ها هم بیشتر 

خواهد شد.

اعتقاد  کشورگفت:  استخدامی  و  اداری  امور  سازمان  رئیس 
هوشمند  ببینیم  را  فناوری  اثر  باید  ها  استخدام  در  داریم 
ما  نیازهای  یکپارچه  های  سامانه  و  مصنوعی  هوش  سازی، 
را به نیروی انسانی تغییر می دهد. میثم لطیفی رئیس سازمان 
امور اداری و استخدامی کشور در حاشیه جلسه هیات دولت 
در مورد ورود گزارش کمیسیون تلفیق در مورد برنامه هفتم 
توسعه به بحث استخدام ها، گفت: اعتقاد داریم در استخدام 
ها باید اثر فناوری را ببینیم هوشمند سازی، هوش مصنوعی 
و سامانه های یکپارچه نیازهای ما را به نیروی انسانی تغییر 
می دهد.وی تاکید کرد: اگر در برنامه هفتم توسعه در بحث 
ببینیم، خلاف  استخدام ها یک الگو و نسخه ثابت برای همه 

باید  واقعی  نیاز  و  سنجی  کار  است،  گذاری  قانون  روح 
بهره  تا  باشد  اجرایی  دستگاه های  در  نیروها  جذب  مبنای 
وری محقق شود.معاون رئیس جمهور در مورد یکسان سازی 
حقوق و دستمزدها در برنامه هفتم توسعه گفت: پیشنهادات 
دولت در خصوص حقوق و دستمزد در نسخه نهایی برنامه 
حذف  شده،  تصویب  تلفیق  کمیسیون  در  که  توسعه  هفتم 
استخدامی، پیش  اداری و  امور  گردیده است.رئیس سازمان 
از این اعلام کرده بود: هوشمندسازی و دانش بنیان ساختن 
اجرایی  نخبگان در دستگاه های  بکارگیری  دولت را مستلزم 
از  دستگاه ها  نیاز  مورد  انسانی  نیروی  می شود  تلاش  است، 

مسیر نخبگانی تامین شود.

توانایی حل مشکلات  معتقدیم  اینکه  بیان  با  رئیس جمهور 
کشور را داریم، گفت: بنابر اعلام مرکز آمار ایران افزایش 
بود  ۲۰۶ درصد  امسال  بهار  در  و سرمایه گذاری  بهره وری 

که این رقم اکنون به ۵.۳ درصد رسیده است.
اول  روز  مهمان  عنوان  به  که  رئیسی  ابراهیم  سید  الله  آیت 
دوازدهمین اجلاسیه مجلس خبرگان رهبری در دوره پنجم 
سخنرانی کرد ضمن تبریک هفته دفاع مقدس و گرامیداشت 
یاد و خاطره شهدای هشت سال دفاع مقدس، اظهار داشت: 
جانبازان،  برای  و  درجات  علو  شهدا،  برای  خداوند  از 

عافیت و سلامت کامل را مسالت می کنم.
خارجی  سیاست  های  موفقیت  به  اشاره  با  جمهور  رئیس 
خارجی  سیاست  حوزه  در  سیزدهم  دولت  اگر  گفت: 
رهنمودهای  به  عمل  پرتو  در  است  داشته  هایی  موفقیت 
مقام معظم رهبری»مدظله العالی« بوده است و اگر نواقصی 
هست از ماست، اضافه کرد: اگر به آنچه که رهبر انقلاب 
و  کند  می  پیشرفت  کشور  شود  عمل  اند  کرده  ترسیم 

رئیسی  الله  شود.آیت  می  حفظ  کشورمان  آقایی  و  سیادت 
یادآورشد: ما منظومه ای از نگاه های ایشان در حوزه های 
با تلاش  باید آن را  مختلف را رو به روی خود داریم که 
و مجاهدت شبانه روزی اجرایی کنیم و باور ما این است 
توانیم عقب  می  توانیم«  می  »ما  فرهنگ  و  امیدواری  با  که 
ماندگی های را جبران کنیم.وی با اشاره به اینکه در حوزه 
معظم  مقام  سوی  از  شده  ترسیم  مشی  خط  به  اگر  اقتصاد 
می  توجه  مقاومتی  اقتصاد  قالب  در  العالی«  رهبری»مدظله 
شد وضع امروز کشور متفاوت بود، افزود: در حوزه های 
فرهنگ و سیاست نیز اگر رهنمودها و نظرات ایشان به طور 
به وضع  نسبت  بهتری  شرایط  قطعاً  می شد  عملیاتی  کامل 

فعلی داشتیم.
رشد بهره وری از 2.۶ به 5.3 درصد رسید

اقتصادی  اوضاع  تشریح  با  سپس  کشورمان  جمهور  رئیس 
حوزه  در  گفت:  سیزدهم،  دولت  بکار  آغاز  در  کشور 
به کار کرد که در شرایط  اقتصادی، دولت در حالی آغاز 

و  تورم  بودجه،  کسری  با  و  بردیم  می  سر  به  خاصی 
می  جبران  آنها  باید  ما  که  بودیم  رو  روبه  دیگر  مشکلات 
کردیم که به لطف خداوند حل شد.آیت الله رئیسی در ادامه 
به مقایسه وضعیت کسری بودجه کشور، تورم و اشتغال در 
آغاز به کار دولت سیزدهم و شرایط فعلی پرداخت و افزود: 
با مقایسه رشد اقتصادی در قبل از سال ۱۴۰۰ ملاحظه می 
شود که در سال ۱۴۰۱ تلاش شد تورمی که همه را رنج 
بودجه و  می داد مهار شود. در واقع، تورم محصول کسر 
نقدینگی است.وی اضافه کرد: در سال ۱۴۰۱ تلاش  رشد 
کردیم مصارف و منابع، تراز شده و همخوانی داشته باشند 
در  آمار  مرکز  اعلام  طبق  که  باشیم  نداشته  بودجه  تا کسر 
نقدینگی در زمانی که  نداشتیم. رشد  بودجه  آن سال کسر 
دولت سیزدهم مستقر شد ۴۲ درصد بود و اکنون ۲۲ تا ۲۶ 
عدد  این  سال  آخر  تا  کنیم  می  بینی  پیش  و  است  درصد 
روی ۲۵ درصد تثبیت بشود.رئیس جمهور بیان داشت: رشد 
اقتصادی که حاصل افزایش سرمایه گذاری و افزایش بهره 
وری است در بهار امسال بنا بر اعلام مرکز آمار ایران ۲.۶ 
درصد بوده است. سازمان بهره وری اعلام کرد امروز ۵.۳ 
ما  مطلوب  هنوز  اگر چه  که  داریم  بهره وری  درصد رشد 
اشتغال، دو سوم  اما رشد مهمی است. در موضوع  نیست، 
بحرانی  از وضعیت  ندارند و  استان های کشور مشکلی  از 
به وضعیت عادی رسیده ایم و فقط در حوزه اشتغال افراد 
کرد:  تصریح  رئیسی  الله  شود.آیت  تلاش  باید  تحصیلکرده 
در سالی که دولت سیزدهم مستقر شد میزان خرید گندم از 
کشاورزان ۵.۴ میلیون تن بود، ولی سال گذشته ۵.۷ میلیون 
تن و  میلیون   ۱۰ از  بیش  امسال  و  تن گندم خریداری شد 
برنامه ریزی ما این است که در پایان دولت، نیاز به واردات 
معتقدیم  عمیقاً  اینکه  بر  تأکید  با  داشت.وی  نخواهیم  گندم 
که می توانیم مشکلات کشور را حل کنیم، تصریح کرد: در 
همه حوزه ها کارهای بسیاری انجام شده و در حال انجام 
است و برای ما امیدوارشدن مردم، مهم است و مقام معظم 
رهبری نیز بر این نکته تأکید فرمودند که باید برای تقویت 
ایمان و امید مردم تلاش کنیم و هر کاری که باعث ناامیدی 

مردم شود از نظر دولت، همراهی با دشمنان است.
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